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بورسان - مهدی واعظی : این روزها که بحث فروش اوراق دولتی بسیار داغ شده است، 
بهتر اســت نگاهی به یکی از بزرگ ترین خریداران این اوراق یعنی صندوق های درآمد 
ثابت بیاندازیم. بر اســاس داده های موجود در سایت Fipiran در هفته گذشته و آخرین 
درصد تخصیص دارایی آنها خالص ارزش دارایی های این صندوق ها در مجموع به بیش 
از ۳۷۰ هزار میلیارد تومان یعنی بیش از ۹ درصد نقدینگی کشور می رسد. برای این که 
اهمیت این عدد بهتر درک شــود باید به این موضوع توجه داشــت که ارزش تجمیعی 
خالص دارایی های این صندوق ها تقریبا با کل ارزش بازار بانک های بورسی برابری می کند.

سهم سهام از صندوق های دارایی  ثابت
طبق داده های موجود، صندوق های درآمد ثابت به طور میانگین حدود ۱۲ درصد از 
دارایی های خود را به سهام اختصاص داده اند که این نسبت معادل ۴۴ هزار میلیارد تومان 
است. با توجه به ابلاغیه سازمان بورس در اسفند ماه ۱۳۹۹، صندوق های سرمایه گذاری 
در اوراق با درآمد ثابت موظف هستند تا پایان سال ۱۴۰۰، حداقل ۱۵ درصد کل ارزش 
دارایی های خود را به سهام تخصیص دهند. همچنین این صندوق ها موظف اند هر فصل 
۳ درصد به ســهم دارایی های سهامی خود بیفزایند. افزایش های مذکور می بایست در 
نهایت تا پایان ســال به ۱۵ درصد منتج شود و در حال حاضر هم به موجب این قانون 
صندوق ها حداقل موظف اند دســت کم ۹ درصد از خالص ارزش دارایی های خود را به 
سهام تخصیص دهند. اما بررسی جزئی دارایی های صندوق ها نشانگر این موضوع است 

که حدود ۲۳ درصد صندوق ها این حدنصاب را رعایت نکرده اند.
نکته جالبی در این رابطه آن است که صندوق های تصمیم ، فراز اندیش نوین ، گسترش 
فردای ایرانیان و صنعت و معدن بالای ۲۳ درصد از پرتفوی خود را به سهام اختصاص 
داده اند. در سمت مقابل صندوق های همانند اتحاد آرمان اقتصاد ، مانی ، ویستا و همای 
آگاه تقریبا هیچ بخشی از پرتفوی سرمایه گذاری خود را به سهام تخصیص نداده اند که 

بدیهتا خلاف ابلاغیه سازمان بورس است.

چقدر از سبد درآمد ثابت ها اوراق است؟
ارزش کل دارایی های تخصیص داده شده صندوق های سرمایه گذاری در اوراق با درآمد 
ثابت به اوراق بدهی، بالای ۱۷۵ هزار میلیارد تومان است که این عدد برابر با ۴۷ درصد 
از ارزش دارایی های تجمیعی این صندوق هاست. به طور میانگین هر کدام از صندوق ها 
به صورت متوسط حدود ۵۰ درصد از دارایی های خود را به این کلاس دارایی اختصاص 
داده اند.در میان صندوق های ســرمایه گذاری در اوراق با درآمد ثابت، صندوق های نامی 
مفید ، فیروزه آســیا و حامی بالاترین درصد تخصیص در اوراق مشــارکت را مشاهده 
می کنیم؛ درصد تخصیص در این صندوق ها به بالای ۸۵ درصد می رسد. در سمت مقابل 
صندوق هــای نوع دوم کارا زیر یک درصد خالص ارزش دارایی های خود و صندوق های 
اتحاد آرمان و سپر سرمایه بیدار زیر ۲۰ درصد از دارایی های تحت اختیار خود را به این 

کلاس دارایی اختصاص داده اند.

پول صندوق ها در بانک
حال با بررســی درصــد تخصیص دارایی های این صندوق ها به ســپرده های بانکی 
متوجه خواهیم شــد که این صندوق ها به طور متوســط )میانگین ساده( ۱۲ درصد از 
دارایی های خود را به ســپرده بانکی تخصیص می دهنــد. با توجه به اینکه بالای ۱۴۴ 
هزار میلیارد تومان از دارایی های این نوع صندوق ها به ســپرده اختصاص دارد، بنابراین 
بــه صورت موزون بالای ۳۸ درصد از دارایی های تحت اختیار صندوق های درآمد ثابت 
در ســپرده های بانکی ســکنی گزیده اند. نکته ای که در خصوص درصد تخصیص این 
پارامتر در صندوق ها وجود دارد آن اســت کــه صندوق های اتحاد آرمان اقتصاد حدود 
۸۰ درصد، نوع دوم کارا بالای ۶۵ درصد و سپر سرمایه بیدار بالای ۶۵ درصد از خالص 
ارزش دارایی های خود را در ســپرده های بانکی سرمایه گذاری کرده اند. در آن سر طیف 
 صندوق های فیروزه ، نامی مفید و حامی زیر ۲ درصد از خالص ارزش های خود را در سپرده

 بانکی سپرده کرده اند.   
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صندوق های درآمد ثابت چقدر سهام دارند؟صندوق های درآمد ثابت چقدر سهام دارند؟

مستند »مشق امشب« که به زودی در جشنواره ایدفا رونمایی 
می شود، براساس فیلم »مشق شب« عباس کیارستمی و به 
نوعی در ادامه موضوع آن پس از گذشــت۳۰ سال ساخته 

شده است.
»مشق امشب« ســاخته مشترک اشــکان نجاتی و مهران 
نعمت اللهی است که در سی وچهارمین جشنواره بین المللی 
فیلم مستند ایدفا در آمستردام نمایش داده خواهد شد. نجاتی 
و نعمت اللهی که هر دو با سابقه فعالیت در هنرهای نمایشی 
و فیلم کوتاه به ساخت فیلم »مشق امشب« رسیدند، درباره 
این فیلم و انگیزه خود از ساخت آن نکاتی را در گفت وگویی 

با ایسنا بیان کردند.
نجاتی درباره چگونگی ساخت این فیلم توضیح داد: »مشق 
امشب« در ســال ۱۳۹۸، پیش از شیوع کرونا و کاملا تحت 
تاثیر فیلم »مشق شب« آقای کیارستمی ساخته شده است. 
فیلم آقای کیارســتمی آنقدر تاثیرگذار بود که من و مهران 
چند سال فکر می کردیم چقدر خوب می شد اگر یک ورژن 
مشابه از این فیلم ساخته می شد تا ببینیم بعد از ۳۰ سال چه 
اتفاقی برای مدرسه و مشق شب نوشتن افتاده است. درواقع 
این موضوع برای پنج، شش سال یک دغدغه ذهنی برای ما 
شده بود و با این رویکردی که گفتم، تصمیم گرفتیم فیلمی 
بسازیم که از نظر شیوه روایت و حتی نحوه قرار گرفتن دوربین 
هم تا آنجا که ممکن است، به »مشق شب« آقای کیارستمی 

نزدیک باشد.
 او اضافه کرد: از آنجا که می خواستیم این فیلم از هر منظر به 
»مشق شب« نزدیک باشد تا بهتر بتوانیم تفاوت های امروز را 
با ۳۰ سال قبل نشان دهیم، به دنبال پیدا کردن مدرسه شهید 
معصومی رفتیم، ولی متوجه شدیم مدرسه وجود ندارد و به 
یک ساختمان بلند مرتبه تبدیل شده است. ما می خواستیم 
فیلم را با این پرسش شــروع کنیم که بعد از سه دهه، مشق 
نوشتن به چه شــکل درآمده؟  آیا هنوز دانش آموزان مشق 
می نویسند و اصلا برای خانواده ها یک دغدغه جدی است؟ 
اما نبود مدرسه باعث شد مسیر فیلم به سمت دیگری هدایت 
شود و باید به این فکر می کردیم که حالا سراغ چه مدرسه ای 
برویم. در همان منطقه بالای شهر از میان مدرسه ها که بیشتر 
هم غیرانتفاعی بودند، جســتجو می کردیم و بــا الِمان ها و 
عناصری مواجه شدیم که خیلی تحت تاثیر آنها قرار گرفتیم و 
از آنجا به بعد در مرحله تحقیق همه چیز تغییر کرد و موضوع 
به سمتی رفت که باید از خواسته های مدنظر آقای کیارستمی 
در فیلم »مشق شب« فاصله می گرفت، به این ترتیب ماجرا 
به یک دغدغه شخصی برای من و مهران تبدیل شد و پیرو آن 

موضوع فیلم را تغییر دادیم.

تحلیلگران اقتصادی معتقدند دولت به جای دادن وعده اشتغال بهتر بود وعده حل مشکلات 
را می داد تا موج مهاجرت متخصصانی که از ایران می روند و سرمایه کشور محسوب می شوند 
مهار شود. وزیر کار در نخستین جلسه شورای عالی اشتغال در ۶ آبان، اعلام کرد که برنامه ریزی 
شده است یک میلیون و ۸۵۰ هزار شغل تا پایان سال ۱۴۰۱ ایجاد شود. وعده ایجاد نزدیک به 
۲ میلیون شغل در حالی از سوی وزیر کار مطرح شده که به اعتقاد کارشناسان و صاحب نظران 
بازار کار، دولت برای تحقق این وعده باید کارهای زیادی را انجام دهد؛ وگرنه در بهترین حالت، 
این هدف به سرنوشت همه طرح ها و اهداف زیبایی دچار خواهد شد که صرفا روی کاغذ باقی 
ماندند. در همین خصــوص در کلاب هاوس خبرآنلاین که با حضــور اصغر آهنی ها، نماینده 
کارفرمایان در شورای عالی کار، مرتضی افقه، اقتصاددان، مهدی پازوکی، استاد اقتصاد دانشگاه 
علامه طباطبایی، محســن باقری، عضو هیات مدیره کانون هماهنگی شوراهای اسلامی کار 

استان تهران، علی نصیری، اقتصاددان، حمیدرضا صالحی، عضو هیات نمایندگان اتاق بازرگانی 
تهران و علی خدایی، نماینده کارگران در شورای عالی کار، وعده ایجاد ۲ میلیون شغل مورد 

بررسی قرار گرفت.
اصغر آهنی ها، نماینده کارفرمایان در شورای عالی کار در کلاب هاوس خبرآنلاین با موضوع 
وعده اشتغال دو میلیونی واقعیت یا سراب می گوید: این که بگوییم با توجه به منابع مالی اندک، 
اشتغالی نخواهیم داشــت، رد می کنم. اگر دولت بخواهد کاری کند، این اتفاق می افتد، ولی 

اشتغال باید در قالب بخش خصوصی صورت گیرد.
وی با تاکید بر این که باید موانع پیش پای بخش خصوصی برداشته شود تا انگیزه پیدا کنیم 
تولید و اشتغال را استارت بزنیم، می افزاید: عدد ۲ میلیونی که بیان شده، هدف است و اگر تا 

یک سال و نیم دیگر یک سری اتفاقات بیفتد، قابل دسترس است.

30 سال پس از "مشق شب"

مرتضی قدیمی
کارشناس اقتصادی 

کارکرد ممنوعیت واردات لوازم خانگی 
در اقتصاد

اوایل شهریورماه خبری در رسانه ها شنیده شد که احتمالا بخشی از طلب 
ایران از کره جنوبی در قالب لوازم خانگی ســاخت آن کشــور به ما پرداخت 

خواهد شد.
با اعلام این خبر شــاهد نظرات مختلف موافقان و مخالفان آن بودیم، تا 
این که در اواسط شهریورماه نامه ای از سوی چندین شرکت داخلی تولیدکننده 
لوازم خانگی به دفتر مقام معظم رهبری ارســال شــد بــا این مضمون که 
تولیدکنندگان داخلی توان تامین نیاز داخلی را دارند و واردات لوازم خانگی 

به این صنعت آسیب خواهد رساند.
در اوایل مهرماه دفتر مقام معظم رهبری، نظر رهبری را در ذیل این نامه 
درج و به رییس جمهور ارسال کرد. بنا به اعلام نامه مذکور، رهبر معظم انقلاب 
فرمان ممنوعیت واردات هر گونه محصول نهایی در حوزه تولیدات لوازم خانگی 
را صــادر کردند. علت این تصمیم، بالا بودن میزان واردات لوازم خانگی از دو 
شرکت کره جنوبی ذکر شده است که خطری برای تولیدکنندگان داخلی به 
شمار می رود که طی یکی دو سال اخیر و به کمک گرانی دلار و افزایش قیمت 

محصولات وارداتی جان گرفته اند.
رییس دفتر رییس جمهور نیز خطاب به وزرای اقتصاد و صنعت، دســتور 
جلوگیری از واردات لوازم خانگی از دو تولیدکننده کره ای را اعلام کرد. در پی 
صدور این دستور، معاون گمرکی نیز به تمامی گمرکات کشور اعلام کرد با 
توجه به این که انجام هر گونه تشریفات گمرکی و ترخیص کالا منوط به اظهار 
کالا به گمرک است و اظهار کالا نیاز به مجوز ثبت سفارش وزارت صمت دارد، 
چنانچه ثبت سفارش برای اقلام و لوازم خانگی صادر نشده باشد، امکان اظهار 

کالا و ترخیص آن وجود نخواهد داشت.
طی چند روز گذشته شاهد بودیم که برخی سودجویان بازار لوازم خانگی 
به بهانه حمایت از تولید داخل، به دنبال تفسیر اشتباه از نامه رهبری هستند 
تا به این وسیله به بازار پرسود خود در زمینه واردات قطعات و کالای خارجی 
به کشــور رونق ببخشــند. این در حالی است که در نامه رهبری به صراحت 
ورود کالاهای ساخت کره جنوبی ممنوع شده و تولید مشارکتی یا ورود قطعات 

خارجی برای تولید لوازم خانگی مورد محدودیت قرار نگرفته است.
یکی از نکات جالب توجه این ماجرا این اســت که درخواســت کنندگان 
نامه مذکور گفته اند که تولیدکنندگان داخلی خودکفا شــده اند و پتانسیل و 
ظرفیت این را دارند که در هر شرایطی تمامی نیاز کشور را تامین کنند. این 
در حالی است که همین حالا بخش اصل قطعات مورد نیاز تولید در بسیاری 
از کارخانه های لوازم خانگی از چین تامین می شود و برخلاف ادعای نگارندگان 
نامه، این صنعت همچنان برای تولیدات خود نیازمند واردات قطعات چینی است 
و بحث خودکفایی منتفی بوده است.به اعتقاد برخی کارشناسان، این ممنوعیت 
نه تنها کمکی به تولیدکنندگان واقعی نمی کند، بلکه صدای اعتراضات مردم را 
نیز بلند می کند و آنها نگران هستند که بلایی که خودروسازان داخلی با تولیدات 
بی کیفیت و گران به سرشان آوردند، در این ماجرا توسط تولیدکنندگان لوازم 
خانگی به سرشان بیاید.این فرصت همچون تسهیلات و وامی است که مردم 
به ناچار به صاحبان این صنعت می دهد و باید معلوم شود که مبلغ آن چقدر 
است، ذینفعان ریسک و بهره اش چه کسانی هستند و چطور و تحت چه ضمانتی 
بازپرداخت خواهد شد. بخش خصوصی واقعی و بدون رانت خوب می داند که 
منافع درازمدت و پایدارش در آزادی اقتصادی است و هرگز بر سر سفره رانت 
و انحصار دولتی نمی نشیند. در حال حاضر بازار لوازم خانگی دچار رکود است 
و دلیل این رکود نیز قیمت های بالای لوازم خانگی است، بنابراین با توجه به 
قیمت های بالا، مردم قدرت خریدشان را به شدت از دست داده اند.نکته مهم 
دیگر جدای از ممنوعیت واردات، قاچاق سازمان یافته و رسمی است که طبق 
شواهد موجود هیچ عزم جدی در دولت برای مقابله با آن دیده نمی شود. در 
شرایط موجود بهتر این است که دولت سیزدهم آیین نامه ای را وضع کرده و 
برخی الزام ها را در دســتور کار قرار دهد. به طور نمونه به بنگاه هایی که کار 
ساخت داخل این محصولات را از چند سال پیش آغاز کرده اند، امتیازاتی را 
بدهد و از آنها نیز تضمین بگیرد در یک دوره معین درصدساخت داخل را به 
میزانی که هم اکنون بنگاه های مدعی تولید داخل دارند، برساند.همچنین برای 
تنظیم بازار و رفع انحصار و سلب آزادی انتخاب مصرف کنندگان واردات میزان 
معینی از این کالاها را با سهمیه بندی در دستور کار قرار دهد تا انحصار در بازار 
ایجاد نشود. هنگامی که تولید داخل با وجود هزینه کارگر و مواد اولیه ارزان 
نتواند با محصولات خارجی رقابت کند، مزیت نسبی در آن کالا وجود ندارد.

مورد بسیار مهم دیگر، بحث حقوق مصرف کننده است. در شرایط ممنوعیت 
واردات، مصرف کننده چاره ای جز خرید تولیدات داخلی ندارد و در شرایط فعلی 
که تحت فشــارهای سنگین اقتصادی قرار دارد، مجبور است مبالغ بیشتری 

پرداخت کند تا این صنعت همانند خودروسازان بتواند ادامه حیات بدهد.
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ســعیده محمد  -   ایده روز | پس از 
ســوریه و عراق، حالا صــادرات خودرو به 
آذربایجان متوقف شد و رئیس اتاق مشترک 
بازرگانی ایران و آذربایجان در این خصوص 
گفت: در کمیســیون مشــترک اقتصادی، 
۴ ســال قبل با آذربایجــان یک تفاهمنامه 
خودرویی داشتیم. یک شعبه در آذربایجان 
افتتاح و کار مشــترک دو کشــور در حوزه 
خودرو آغاز شد. اما به دلیل مسائل سیاسی 
دیگر هیــچ صادراتی در حــوزه خودرو به 
آذربایجــان نداریم و پروژه مشــترک هم 

متوقف شده است.
حسین پیرموذن در مورد آخرین وضعیت 
تجــاری ایــران و جمهــوری آذربایجان و 
همچنین انتشــار خبر تاسیس یک گمرک 
جدید بین دو کشور اظهار کرد: طبق آنچه 
کرده اند،  منتشر  آذربایجان  خبرگزاری های 
گمــرک جدید بین ایران و آذربایجان هنوز 
ایجاد نشده و تنها تصمیمی برای آینده است. 
ولی به طور کلی مسئله مهم در روابط ایران 
و آذربایجان موضوع گمرک نیست، موضوع 
اساسی پایبندی آذربایجان به تفاهمنامه ها و 
مصوبات کمیسیون مشترک دو کشور است. 
ایران و آذربایجان تفاهمنامه های خوبی باهم 
دارند اما مباحث سیاسی، این تفاهمنامه ها 

را تحت تاثیر قرار داده است.

 جزئیات روابط ایران با آذربایجان
وی در ادامه افزود: ایــران و آذربایجان 
۷۲۰ کیلومتــر مرز مشــترک باهم دارند و 
روابط تجاری دو کشور به صورت سیال در 
حال انجام است، حجم مبادلات غیرنفتی دو 
کشور و تراز تجاری وضعیت خوبی دارند. اما 

عدم پایبنــدی طرف آذری به تفاهمنامه ها 
کمی مشکل ســاز است. ســال گذشته در 
آخرین کمیسیون مشترک دو کشور تفاهم 
شــد که لیستی از شرکت های معتبر ایرانی 
بــه آذربایجان داده شــود تا در بازســازی 
قره باغ حضور داشته باشند. این موضوع در 
کمیسیون مشترک بهمن  ماه سال گذشته 
مورد تفاهم قرار گرفت. ما این لیســت را به 
طرف آذری تحویل دادیم اما متاســفانه به 
دلیل مســائل سیاسی هنوز نتوانسته ایم در 
حوزه بازسازی به بازار آذربایجان دسترسی 

پیدا کنیم.
پیرموذن تصریح کرد: از نظر اقتصادی ما 
مشــکلی با آذربایجان نداریم، اتاق مشترک 
و کانــون کارآفرینــان آذربایجان به خوبی 

با مــا کار می کنند ولی در مســائلی مانند 
گرفتن ویزا، برگزاری جلســات و حضور در 
نمایشگاه های تجاری دچار مشکل هستیم. 
متاسفانه هر آنچه مربوط به حضور فیزیکی 
می شود در دو سال گذشته محدود و باعث 

زحمت بخش خصوصی شده است.
وی با اشــاره به مشــکلاتی که به خاطر 
مســائل سیاســی در تجارت دو کشور به 
وجود آمده گفت: بنابراین مشکل اساسی و 
اولویت در روابط اقتصادی دو کشور مسئله 
گمرک نبوده و الان هیچ فشار گمرکی وجود 
ندارد. قوانین کرونایی و مسائل سیاسی که 
بعد از جنگ قره باغ به وجود آمده مســائل 
اساسی تری هســتند. تردد تجار دو کشور 
متوقف شده است و این مشکل مهم و اساسی 

بخش خصوصی اســت. البتــه هرچقدر که 
گمرکات بیشتر شود اتفاق مثبتی است اما 
الان مشکل گمرکی بین ایران و آذربایجان 

وجود ندارد.
صادرات ایران با آذربایجان افزایش یافته

رئیــس اتاق مشــترک بازرگانی ایران و 
آذربایجان متذکر شــد: صــادرات ایران به 
آذربایجان نسبت به سال گذشته حدود ۶۰ 
تا ۶۵ درصد افزایش داشته و به بیش از ۸۰ 
میلیون دلار رسیده است. تقریبا روزانه ۱۲۰ 
تا ۱۵۰ کانتینر از گمرک آستارا برای ارسال 

به روسیه وارد خاک آذربایجان می شوند.
وی در ادامــه در مورد مشــکلات بانکی 
تجارت با آذربایجان گفت: هیچ بانک ایرانی 
در آذربایجان فعال نیســت. البته بانک ملی 

حضور دارد اما بــه خاطر تحریم ها محدود 
شــده و نمی تواند فعالیت داشــته باشــد. 
متاســفانه تجار ما برای افتتاح حســاب در 
بانک های آذربایجانی مشکل دارند و آسیب 
زیادی به خاطر مســائل بانکی به آنها وارد 
می شــود. نقل و انتقال ارز تجار متاسفانه با 
مشکل مواجه هستیم و از طریق صرافی عمل 
می شــود که هزینه آن زیاد است و از آنجا 
که صرافی نمی تواند تامین ارز داشته باشد 
مجبور به دریافت ریال می شوند. با آذربایجان 
هیچ یک از موارد گشــایش اعتبار اسنادی، 
LC و یوزانس را نداریم و به طور سنتی و از 

طریق صرافی ها عمل می شود.
پیرموذن در پاســخ به ســوالی پیرامون 
همکاری های خودرویی دو کشور بیان کرد: 
در کمیسیون مشــترک اقتصادی، ۴ سال 
قبل با آذربایجان یک تفاهمنامه خودرویی 
داشتیم. یک شــعبه در آذربایجان افتتاح و 
کار مشترک دو کشور در حوزه خودرو آغاز 
شــد اما به دلیل مسائل سیاسی دیگر هیچ 
صادراتــی در حوزه خودرو بــه آذربایجان 
نداریم و پروژه مشــترک هم متوقف شــده 
اســت. نه تنها در مورد خــودرو در مابقی 
صنایع هــم که صنعتگران ما در آذربایجان 
کار شــروع کرده و کلنگ زنی کرده بودند، 
متاسفانه الان تعطیل شده اند.وی در پایان 
افزود: ما برای یک هیات تجاری درخواست 
ویزا کرده بودیم، این درخواست برای دومین 
بار بود که اتفاق می افتد اما متاسفانه صدور 
ویزا هم تحت الشعاع مســائل سیاسی قرار 
گرفتــه و هنوز برای ایــن هیات ویزا صادر 
نشــده است تا ما بتوانیم مذاکرات تجاری و 

فصلی خود را با آنها ادامه دهیم.

واردات خودروی ایرانی به آذربایجان را ممنوع کرد

گزارش عملکرد شش ماهه بودجه ۱۴۰۰ نشان می دهد بودجه ای که از 
ابتدا با ناترازی گسترده بسته شده بود، اینک نه تنها با مشکل کمبود منابع 
به جهت عدم دسترســی به منابع نفتی مواجه شده؛ بلکه در بخش فروش 
دارایی های دولتی نیز به مســاله خورده است. در نهایت عملکرد بودجه در 
نیمه اول ۱۴۰۰ نشان می دهد اقتصاد ایران بیش از هر چیز نیازمند مقاومت 
سیاسی در مقابل افزایش هزینه ها است؛ هزینه هایی که به هیچ عنوان منبعی 
برای آن وجود ندارد.بورســان: بودجه ۱۴۰۰ از جهاتی پر چالش ترین قانون 
بودجه ای بود که در سال های اخیر بسته شده بود. ایران در سال ۱۳۹۹ در 
متن کرونا قرار داشــت؛ کرونایی که از زمستان ۱۳۹۸ شروع شده بود و از 
طرفی هزینه حکمرانی را افزایش داده بود )افزایش هزینه های بهداشــتی( 
و از طرفــی یکی از مهم ترین منابع مالیه دولت )منابع نفتی( را چه از نظر 
قیمــت )به دلیل اضافه عرضه( و چه از نظر مقدار )به دلیل کاهش تقاضای 
نفت و اثرات تحریمی( به شدت کاهش یافته بود. از طرفی مصرف خصوصی 
ایرانیان در سه ساله پیش از آن منفی شده بود و اقتصاد هنوز نتوانسته بود 
خود را نســبت به اثرات خروج ترامپ از برجام تعدیل کند و راه خود را پی 
بگیرد. مهر ۱۳۹۹ نیز طوفانی شروع شده بود و تنها نتیجه انتخابات ریاست 

جمهوری آمریکا بود که توانست جهت انتظارات تورمی را تغییر دهد.

 بودجه 1400 پرچالش ترین بودجه اقتصاد ایران
در نتیجه همه عوامل فوق الذکر و همچنین به دلیل نااطمینانی از بازگشت 
اقتصاد به روند عادی و نااطمینانی از فرآیند واکسیناســیون بستن بودجه 
۱۴۰۰ با فروض محافظه کارانه در مورد تحقق درآمد البته عاقلانه ترین کار 
بود. اما در یک اقدام نه چندان عجیب، لایحه بودجه ۱۴۰۰ که از ابتدا نیز 
با کسری بودجه بسته شده بود، در طی فرآیند تصویب توسط مجلس تازه 
برآمده، ۳۰۰ همت بر حجم ناترازی آن افزوده شد تا بار دیگر نشان دهد که 
چطور جناح های مختلف سیاسی در یک نقطه به یک مسیر می رسند: بذل 

و بخش از منابع ناموجود به نفع اهداف سیاستی خود.
به علاوه انتخابات ریاست جمهوری در ابتدای سال ۱۴۰۰ نیز یک ترس 
تاریخــی برای همه به وجود می آورد. اینکه دولت های در انتهای دوران کار 
خود )حسن روحانی( بیشترین مصارف را دارند )چنان که در طرح های مهمی 
همچون همسان سازی حقوق بازنشستگان و.. مشاهده کردیم( و همچنین 
قوه مجریه در ســال اول کار خود نیز بیشترین مصارف را دارند )چنان که 
در مورد طرح هایی همچون ســاخت یک میلیون مسکن مشاهده می کنیم 

که اصلا مقیاس هزینه های پیدا و پنهان آن مشخص نیست(. اینک جزئیات 
عملکرد شش ماهه بودجه ۱۴۰۰ منتشر شده و نتایج نشان می دهد چنان 
که از ابتدای سال بوضوح مشخص بود فروض بسته شدن بودجه ۱۴۰۰ در 

حال نقض شدن است.

 ناامیدی نفتی و ناترازی بودجه
همانطور که در جدول زیر مشاهده می کنیم منابع عمومی دولت حدود 
۲۸ درصد تحقق یافته در حالی که مصارف آن ۳۲ درصد تحقق یافته است 
که در مقیاس سقف بودجه ۱۲۷۰ هزار میلیارد تومانی )همت( تقریبا اختلاف 
۵۰ همتی دارند. البته اینکه همیشه منابع کم تر از مصارف تحقق می یابد امر 
عجیبی نیست؛ اما نکته جالب توجه آن است که مصارف بودجه ۱۴۰۰ در 
شش ماهه اول تنها ۳۲ درصد تحقق یافته که به خودی خود خبر مناسبی 
است زیرا نشان می دهد کمبود منابع به مصارف نیز رسیده و لاجرم عملکرد 

آن را تحت تاثیر قرار داده است.

 تحقق درآمدهای بودجه 1400 در شش ماهه اول
طرف منابع بودجه نشان می دهد بیشترین عملکرد منابع مربوط به فروش 
اوراق بدهی دولتی اســت که در شش ماهه اول نزدیک ۱۱۴ همت فروش 
رفته که ۸۶ درصد قانون مصوب بودجه است. بدترین عملکرد ارقام درشت 
نیز مربوط به درآمد حاصل از صادرات نفت و میعانات نفتی اســت که ۷.۴ 

درصد تحقق یافته که نشان می دهد ارقام ارائه شده در بودجه ۱۴۰۰ بسیار 
غیر کارشناســی دیده شده است. پس از فروش اوراق بهترین عملکرد برای 
درآمدهای عمومی است که جزء اصلی آن مالیات است و از این جهت خبر 
مناسبی است؛ اما در این حوزه نیز نباید چندان شگفت  زده شد. زیرا طبیعتا 
به دلیل افزایش قیمت ها و تورم موجود درآمدهای مالیاتی باید رشد حداقل 
۴۰ درصدی می کردند. در مجموع طرف منابع نشان می دهد به نظر باید به 
بدترین عملکرد بودجه کل تاریخ اقتصادی ایران نزدیک شــویم چرا که در 

بهترین حالت احتمالا حدود ۶۰ درصد درآمدها محقق خواهد شد.

 عملکرد بخش مصارف بودجه 1400
در طرف مصراف نیز بیشترین بخش مربوط به تملک دارایی های سرمایه ای 
است که به خودی خود خبر خوبی است. زیرا تملک دارایی های سرمایه ای یا 
همان بودجه عمرانی در شرایطی که اقتصاد ایران کمبود سرمایه گذاری دارد 
بسیار ضروری است. هر چند که باز هم نسبت به موارد تحققی قانون بودجه 
اختــلاف زیادی دارد. بخش دیگر از هزینه ها مربوط به هزینه های ضروری 
است که عمده آن حقوق و دستمزد و هزینه های رفاهی است که ۳۵ درصد 
تحقق یافته است. مهم ترین جزء بخش هزینه ها در بودجه ۱۴۰۰ هزینه های 
رفاهی است که عمده آن به حقوق بازنشستگان مربوط است که در این آمار 
به تفکیک ارائه نشــده و نمی توان نسبت به آن قضاوت کرد. اما ذات اینکه 
بخش کمتری از هزینه ها تحقق یافته و یا دست کم هزینه ها در حدود لایحه 
بودجه ۱۴۰۰ است خبر مناسبی است؛ زیرا در افواه اینطور گفته می شود که 

این بخش صلب ترین بخش هزینه های دولت است.

 مهم ترین پیام عملکرد شش ماهه بودجه 1400
اینکه در ادامه چه میزان از مصارف بودجه ۱۴۰۰ تحقق یابد بســتگی 
به توان سیاسی دولت ابراهیم رئیسی دارد که تا چه اندازه بتواند در مقابل 
طرح های بزرگی همچون همسان سازی حقوق بازنشستگان، همسان سازی 
حقوق اساتید دانشگاه و هیات علمی وزارت علوم و... مقاومت کند. در نهایت 
به نظر می رسد مهم ترین پیام عملکرد بودجه ۱۴۰۰ در شش ماهه اول عدم 
دسترســی ایران به منابع نفتی است و پس از آن کاهش مصارف نسبت به 
مقادیر بلندمدت خود است. این اعداد نشان می دهد نه تنها درآمدها کفاف 
هزینه های دولت را نمی دهد بلکه دولت مجبور شده بخشی از مصارف خود 
را نیز کاهش دهد که امید است در کاهش مصارف خود پایمردی نشان دهد. 

ستاره منصوری: درشرایطی که قیمت بیت کوین تا حوالی ۵۸ هزار دلار کاهش 
یافته است داده های درون شبکه ای منعکس کننده شرایط همچنان مساعد بازار 
اســت. با خبر اعمال مالیات بر کریپتوکارنسی توسط دولت آمریکا، بازار دچار 

تلاطم شدید شد و در نتیجه افت محسوسی را در اکثر رمزارزها شاهد بودیم.
بر خلاف شاخص ها و داده ها که شرایط مساعد بیت کوین را نشان می دهد، 

تکنیکال این رمز ارز از احتمال ریزش بیشتر و یا رنج زدن خبر می دهد.
در روند های صعودی معمولا خبرها در جهت بازار و مثبت است و در روندهای 
نزولی عکس آن است. در چند روز اخیر اخبار منفی در این حوزه شدت گرفته 
اســت و شاهد افزایش اظهارات ضد و نقیض هستیم. به طور مثال هرچند که 
توییتر چند مدت قبل از پذیرش رمزارزها خبر داد اما مدیر مالی این شــرکت 
رمزارزها را پرریسک ونامناسب برای سرمایه گذاری خواند. بانک انگلیس مجددا 
مخالفت خود را اعلام کرد و اسراییل به سمت اعمال قوانین در این حوزه قدم 
برداشــته است. مجموع عوامل ذکر شده بیان کننده تضعیف شدن سنتیمنت 
این بازار شــده اســت. بیت کوین برای رشد نیازمند این است که هر سه حوزه 
سنتیمنت، داده های آنچین و تکنیکال با یکدیگر هم جهت باشند. این داده ها 

از یکدیگر تاثیر می پذیرند.

 بررسی وضعیت بازار رمزارزها
شکل بسته شــدن کندل هفتگی بیت کوین نشان می دهد که هولدرهای 
بلندمدت شروع به فروش دارایی خود کرده اند. داده های آنچین نیز این موضوع 

را تایید می کند.
در حال حاضر وضعیت بیت کوین مطلوب به نظر نمی رسد برای بررسی این 

بازار بهتر است چند فاکتور را مورد بررسی قرار دهیم.
تپ روت یکی از اتفاقهای مثبتی بود که برای بیت کوین رقم خورد. این بهبود 
در شبکه بیت کوین در بلند مدت به افزایش قیمت بیت کوین کمک خواهد کرد. 
در کنار تپ روت صندوق ETF بیت کوین داشــتیم که توسط SEC رد شد و این 
موضوع قیمت بیت کوین را به سمت پایین هدایت کرد. هرچند که فعالیت های 
بنیادی بیت کوین در حال رشد است اما تنها خبر مالیات بر رمزارزها در آمریکا 

کافی بود که باعث شود این ارز تا مرز ۵۸ هزار دلار کاهش یابد.
هرچند که شرایط نامطلوب به نظر می رسد اما رفتار فعلی بیت  کوین همچنان 

امید برای بیت کوین ۷۰ هزار دلاری را زنده نگه می دارد.

 نشانه های مثبت
کندل هفتگی در دو هفته گذشته در رکوردهای جدیدی بسته شدند و این 
یکی از اتفا ق های مساعدی بود که در چند مدت اخیر رقم خورد. بیت کوین در 

هفته گذشته بالاترین کندل هفتگی را از ماه آپریل تا کنون ثبت کرده است
افزایــش قیمت بیت کوین به ۶۶ هــزار دلار این رمزارز را در موقعیتی ایده 
آل برای مقابله با شرایطی که هفته گذشته از دست داد، قرار داده بود. با وجود 
اینکه قیمت بیت کوین توانسته بود اندکی بهبود یابد اما تحت تاثیر خبر اشاره 

شده، نتوانست جایگاه خود را حفظ کند.
تحلیلگران معتقدند اگر بیت کوین بتواند در بالای ۶۶ هزار دلار تثبیت شود، 
سال ۲۰۲۱ هر روز به شکل بیشتری به یک بولران صعودی نزدیک خواهد شد.

بر خلاف اینکه بسیاری از افراد اعتقاد به پایان روند صعودی بیت کوین دارند 
اما تحلیلگر معرف پلن بی قیمت ۹۸ هزار دلار را تا پایان ماه نوامبر پیش بینی 
می کند. این تحلیلگر با استفاده از روش ذخیره به جریان این عدد را پیش بینی 
کرده است و تاکنون با درصد خیلی بالایی فرضیه های آن نتیجه درست داشته 
است. تا کنون نیمی از ماه گذشته است و به نظر می رسد دستیابی به این هدف 
مشکل باشد اما داده های تاریخی نشان می دهند که بارها بیت کوین تنها در یک 

ماه بیش از ۵۰ درصد رشد داشته است.

 هولدرهای بلند مدت آماده حرکت شدند
معمولا هولدرهای بلند مدتی با هر قله  قیمتی شــروع به فروش قسمتی از 
دارایی خود می کنند. در نوامبر ســال ۲۰۲۰ همزمان به شــروع روند صعودی 
هولدرهای بلند مدتی کم کم شــروع به فروش بیت کوین ها و شناســایی سود 

کردند، این روند ابتدا شیب شدیدی داشت و دقیقا زمانی آنها دست از فروش 
برداشــتند که بیت کوین قله قیمتی را دیده بود و به ۶۴ هزار دلار رسیده بود. 
در حال حاضر شرایط فروش هولدرهای فوق دقیقا شبیه نوامبر سال گذشته و 
اوایل روند صعودی اســت. می توان این برداشت را داشت که قسمتی از عرضه 

کنونی ناشی از فروش آنها در جهت شناسایی سود بوده است.

 بهبود هش ریت
هش ریت بعد از ریزش ناشی از فشار چین، اکنون بعد از گذشت ۵ ماه بیش 
از ۹۵ درصد بهبود یافته است و نزدیک عددیست که در ماه آپریل قرار داشت. 

افزایش سختی شبکه به افزایش قیمت بیت کوین کمک می کند

 بازار سهام، زنگ خطری دیگر
رئیس ســابق بانک مرکزی هند هشدار می دهد که ممکن است به زودی 
خوش بین بودن نسبت به بازارهای سنتی سخت تر شود.در میان نگرانی ها در 
مورد حجم قراردادهای آپشن و اهرم های مرتبط، بیت کوین به عنوان یک محافظ 

تورم می تواند به زودی به سبب آشفتگی بازار سهام تقویت شود.

 یافتن قله های قیمتی
شناسایی قله های تاریخی بیت کوین کار ساده ای نیست. با این حال، با بیش 
از یک دهه داده های زنجیره ای و بازار، می توان از ابزارهایی برای شناسایی رفتارها 
و الگوهای چرخه ای استفاده کنیم که نشان دهنده سقف های قیمتی بیت کوین 

در گذشته بوده است.
ابزار اول شــاخص چندگانه مایر است )Mayer Multiple( که به عنوان یک 
نســبت ســاده و در عین حال موثر بین قیمت و 200DMA محاسبه می شود. 
عدد ۲.۴ این شــاخص معمولا یک هدف دور از دسترس و غیر متحمل است. 
در واقــع این عدد به این معنیســت که قیمت ۲.۴ برابر در بلند مدت رشــد 
کرده اســت. این معیار دو ســطح بالایی و پایینی را فراهم می کند که معمولا 
بیت کوین ما بین آن دو حرکت می کند. ســطح بالایی جایی اســت که قیمت 
بیت کوین به بالاترین حد خود رســیده اســت. این معیــار اکنون عدد ۱۱۰ 
 هزار دلار را برای بیت کوین نشــان می دهــد. هرچند که این قیمت مطابق با

 نسبت ۲.۴ این شاخص است.

زنگ خطر فروش نفت ایران؟

خبرهایی که سرنوشت قیمت بیت کوین را تعیین می کند

 کرونا با اشک منتقل می شود؟
واکسیناســیون عمومی در جهان در حال گسترش است و هر روز آگاهی افراد 
نسبت به این ویروس بیشتر می شود. عضو هیات علمی دانشگاه علوم پزشکی تهران 

گفت: ترشحات چشم مبتلا به کرونا می تواند ویروس کرونا را منتقل کند.
افرادی که دچار کرونا شدند تا ماه ها بعد در معرض بیماری های چشمی از جمله 
انســداد عروقی و آسیب به شبکیه و التهابات داخل چشم شدند، حتی مشکلات 

چشمی و خشکی چشم از عوارض بعد از ابتلا به کرونا گزارش شده است.
دکتر مهرداد محمدپور افزود: تحقیقات نشان داده اشک چشم مبتلا به کرونا ناقل 
ویروس کروناست هر چند موارد ابتلا از این طریق کم است، اما امکان آن وجود دارد.

وی درباره عوارض کرونا و آسیب به چشم گفت: مطالعات زیادی انجام شده که 
نشان می دهد بیماری کرونا می تواند عوارض غیر قابل جبرانی برای چشم ایجاد کند.

افرادی که دچار کرونا شدند تا ماه ها بعد در معرض بیماری های چشمی از جمله 
انســداد عروقی و آسیب به شبکیه و التهابات داخل چشم شدند، حتی مشکلات 

چشمی و خشکی چشم از عوارض بعد از ابتلا به کرونا گزارش شده است.
این جراح و متخصص چشم با تاکید بر تلقیح واکسن کرونا به کسانی که هنوز 
واکسن نزده اند گفت: عوارض احتمالی خفیف واکسن زدن که برخی به آن استناد 
می کنند بســیار کمتر از عوارض شدید واکسن نزدن است که آسیب های جبران 

ناپذیر خواهد داشت.
وی توصیه کرد: از دســت زدن به چشم در این دوران کرونا خودداری کنید و 
شستشوی مداوم دست ها را همواره مورد تاکید قرار دهید تا از ورود ویروس از طریق 

چشم به بدن پیشگیری شود.

 قیمت روغن خوراکی با حذف 4200 چقدر گران می شود؟
 مجلس و دولت همچنان در بلاتکلیفی به سر می برند. این بلاتکلیفی مختص 
به تصمیم گیری در خصوص ۴۲۰۰ نیســت. آخرین شــنیده ها نیز از این موضوع 
حکایت دارد که ممکن است ارز ترجیحی تنها برای گندم و دارو حفظ شود و برای 
ســایر کالاها حذف شــود. برای تامین روغن خام مورد نیاز کشور به حدود یک و 
نیم میلیارد دلار ارز نیاز است و از این بابت حذف ۴۲۰۰ می تواند اثر قابل توجهی 
داشته باشد. حذف ۴۲۰۰ طبیعتا می تواند بر سودآوری و سهام شرکت های غذایی 
نیز اثر داشته باشد و به این بهانه سهام غبشهر که در معاملات امروز با صف خرید 

همراه بود بررسی شده است.
حذف ارز ۴۲۰۰ در کوتاه مدت می تواند اثرات منفی بر زندگی دهک های پایین 
جامعه داشته باشد. به صورت کلی هزینه های ادامه وضعیت کنونی از حذف ۴۲۰۰ 
بیشتر است و بر این اساس راهی جز کنار گذاشتن ارز ترجیحی نیست. به هر حال 
حذف دلار جهانگیری با رشد قیمت کالاهای اساسی مانند روغن خوراکی همراه 

خواهد شد و اثرات منفی خود را بر زندگی مردم نشان خواهد داد.
قیمت روغن با حذف دلار ترجیحی چقدر خواهد شد؟

تقریبا تمامی روغن مصرفی شــرکت های تولیدکننده روغن خوراکی از منابع 
وارداتی تامین می شــود و نرخ ارز مبنای واردات از ســال ۹۷ به بعد ۴۲۰۰ تومان 
باقی مانده است. قیمت روغن خوراکی از سال ۹۷ تاکنون تقریبا ۳ برابر شده است 
و با حذف دلار ۴۲۰۰ باید انتظار رشــد بیشــتر قیمت روغن را داشت. محاسبات 
نشان می دهد که با حذف دلار ترجیحی و واردات روغن خام به کشور با نرخ نیمایی 
احتمالا قیمت روغن به حدود ۴۵ هزار تومان می رسد . این موضوع اثر منفی خود 

را بر سفره مردم و رشد شاخص قیمت مصرف کننده خواهد داشت.
اثر حذف ۴۲۰۰ بر سودآوری غبشهر

صنعتی بهشهر بزرگ ترین تولیدکننده روغن خوراکی کشور است که ظرفیت 
تولید ۵۰۰ هزار تن روغن خوراکی از روغن خام را دارا است. تقریبا تمام روغن خام 
مورد نیاز کشور از طریق واردات تامین می شود و تلاش دولت ها در سال های قبل 
برای تشویق به افزایش کشت دانه های روغنی و استفاده از ظرفیت خالی روغن کشی 
داخلی ناکام مانده است. در این میان دلار ۴۲۰۰ تومانی و عدم امکان رقابت با روغن 
خام وارداتی نیز در نابودی زنجیره تولید موثر بوده است. پیش از دلار جهانگیری نیز 
نرخ ارز مبادله ای برای واردات روغن اختصاص می یافت که فاصله حدود ده درصدی 

با بازار آزاد داشت و در آن زمان نیز انگیزه برای واردات روغن را تقویت می کرد.
بررسی ها نشان می دهد که غبشهر می تواند با حذف دلار ۴۲۰۰ تومانی حدود 

۳۵۰ تا ۴۰۰ تومان سود به ازای هر سهم را محقق کند.
 بهشهر از جمله سهامی است که در ماه های گذشته و حتی در سال های قبل 
نوسان شدید قیمت را تجربه کرده است. بهانه های نوسان شدید قیمت سهام این 
شرکت یا مشابه شرایط کنونی حذف دلار ۴۲۰۰ بوده است یا این که در برخی از 
مواقع اخبار از انتظار برای افزایش سرمایه از تجدید ارزیابی این شرکت مطرح بوده 
است. شهریور گزارش توجیهی افزایش سرمایه حدود ۸۷۰ درصدی از محل تجدید 
ارزیابی دارایی ها منتشر شد و حالا نیز انتظار برای حذف ارز ترجیحی واردات روغن 
خام در سال آینده پررنگ شده است. این موارد عاملی برای استقبال از سهام این 
شرکت شده است. با این حال باید در خصوص هیجان معاملاتی حاکم و بلاتکلیفی 

در تصمیمات دولت و مجلس هشدار داد.

 نقشه آبی ترکیه برای خاورمیانه
سد ایلیسو، این کلیدواژه بعد از سال ها دوباره موضوع تحلیل کارشناسان و 
ابراز نگرانی ها درباره تبعات اقدام ترکیه در خصوص آب دجله شــده است. بعد 
از آبگیری رسمی این سد در هفته گذشته باز هم نگرانی ها در مورد تبعات آن 

در ایران و عراق افزایش پیدا کرده است.
هفته گذشــته سد پرحاشیه ایلیسو در سرشــاخه رود دجله رسما آبگیری 
شد. سدی که از ابتدای ســاخت آن واکنش های بین المللی بسیاری به دنبال 
داشــت و تبعات آبگیری آن از ســال ها قبل بسیاری از فعالان محیط زیست را 
نگــران کرده بود. ترکیه اما پروژه را به رغم تمام اعتراضات و مخالفت ها پیش 
برد و یک سال پیش از نخستین توربین تولید برق آن بهره برداری کرد و هفته 
گذشــته به طور رسمی آن را آبگیری کرد تا یکی از ۲۲ سد ابر پروژه گاپ به 
بهره برداری برسد. اردوغان در مراسم آبگیری این سد گفت: »سد ایلیسو بهترین 
جواب برای دشمنان قسم خورده ترکیه است.حفظ کردن منابع آب تا پیش از 
رســیدن به مرز خشک شدن، ارزیابی صحیح و موثر و درست مدیریت کردن 
در شرایط کنونی یک انتخاب نیست بلکه یک ضرورت است. در گذشته بر سر 
منابــع نفت و گاز درگیری هایی رخ داده که در آینده نیز چنین جنگ هایی بر 
ســر منابع آب و غذا رخ خواهد داد« ساخت این سد هم در ترکیه موجب زیر 
آب رفتن چند ده روســتا و مهاجرت اجباری ساکنان آنها شد و هم در مناطق 
پایین دست در عراق و ایران آثار محیط زیستی فراوانی به دنبال داشت. آثاری 
که در آینده تشدید می شود. ماجرا اما به همین جا ختم نمی شود. ایلیسو یکی 
از ۲۲ ســد پروژه عمرانی گاپ اســت که دولت ترکیه در آن به دنبال ساخت 
یک مجموعه سد و نیروگاه برق آبی است.سد آتاترک که روی رود فرات ساخته 
شــده و به لحاظ حجم سازه ای آن را پنجمین سد عظیم دنیا و از لحاظ قدرت 
نیروگاهی در تولید برق ســومین رتبه را در دنیا دارد، یکی از سازه هایی است 
که در ابر پروژه گاپ طراحی و از آن بهره برداری شــده اســت. آناتولی جنوب 
شــرقی )گاپ( آناتولی شــرقی )داپ( آناتولی مرکزی، اگ گپ، توسعه  ترکیه 
)تراگپ( مرمره گپ، توسعه  مدیترانه )آک دنیز گپ( توسعه  غرب دریای سیاه 
)باک گپ( توسعه  شرق دریای سیاه )دُکاپ( دشت قونیه )کوپ( اینها عناوین 
ابرپروژه های ده گانه ترکیه هســتند که این کشور در هر کدام اهدافی را دنبال 
می کند و در میان آنها پروژه گاپ و داپ تاثیر مستقیم بر منابع آب مرزی ایران 
دارند. حجت میان آبادی پژوهشگر دیپلماسی آب )هیدروپلیتیک( در خصوص 
واکنــش به انجام این پروژه ها بــه »پیام ما« می گوید: »پروژه ای که این روزها 

توجهات را به خود جلب کرده )ایلیسو( یک پروژه تمام شده است.
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زهــرا جعفــری  -   ایــده روز  | در 
معاملات بورس تهران شــاخص کل رشــد 
کمتر از ۰.۲ درصدی را در حالی تجربه کرد 
که شــاخص کل هم وزن رشد ۰.۷ درصدی 
را به ثبت رســاند. در محاسبه شاخص کل 
هم وزن اثرگذاری شرکت ها یکسان است. در 
نتیجه به نظر می رسد رشد بیشتر نمادهای 
کوچک تر در فضای مردد معاملاتی ســهام 
بزرگ، عامل ســبقت هم وزن از شاخص کل 
شده است. در شــرایط نسبتا رکودی سهام 
طی هفته های گذشــته بار دیگــر اخبار به 
کمک کوچک ترهای بازار آمده است. گرچه 
به نظر می رسد فضای کلان بازار ارزنده بوده 
و احتمال همراهی بزرگان در مسیر صعودی 

نیز دور از انتظار نیست.
شــاخص کل بورس تهران نیز به مسیر 
خود در کانال یک میلیون و ۴۰۰ هزار واحد 
ادامه داد. همچنــان بهانه هایی برای توجیه 
فضای نسبتا رکودی سهام در هفته های اخیر 
مطرح می شود که کارشناسان اثر این عوامل 
را موقت می دانند. در این میان شــاید تنها 
عامل که ممکن است ریسکی در میان مدت 
برای بازار ســهام ایجاد کنــد وضعیت بازار 
جهانی اســت. در بازار جهانی سطوح بالای 
قیمــت انرژی می توانــد از قیمت کالاها در 
فصل ســرد حمایت کند اما لغزش هایی در 
برخی از بازارها مانند فولاد مشــاهده شده 
اســت. در اقتصاد داخلی گرچه رشــد نرخ 
ســود عامل نگران کننده برای تشدید تردید 
در کوتاه مدت است اما به عقیده کارشناسان 
با لحاظ تمامی این عوامل، ســهام همچنان 
ارزنده هستند و با وجود ابهام در کوتاه مدت 
در آینده میان مدت و بلندمدت ریسکی از این 
بابت سهام را تهدید نمی کند. حتی احتمال 
دخالت دولت در بازارها گرچه به عنوان یک 
ریســک قابل توجه مطرح اســت اما به باور 

کارشناســان این عامل نیز در میان مدت اثر 
چندانی ندارد. این موضوع شــاید از حافظه 
تاریخی فعالان بورس منتج می شود که دولت 
هر زمان در هر بازاری دخالت کرده است نه 
 تنهــا در کنترل قیمت ها موفق نبود بلکه بر 

تب بازارها و قیمت افزوده است.

 دو چهره متفاوت بورس امروز
با اســتقبال خریداران  امروز  کوچکترها 
مواجه شــدند. بر اســاس آخرین اخبار، ارز 
۴۲۰۰ تنها برای گندم و دارو حفظ می شود 
و برای ســایر اقلام حذف می شــود. همین 
موضوع منجربه تشکیل صف خرید در برخی 

از گروه ها مانند غذایی شد.
در معاملات امروز سهام خودرویی نیز با 

اســتقبال همراه بودند. خبهمن همچنان با 
خبر عرضه محصولات در بورس کالا روزهای 
خوبی را پشــت می گذراند گرچه که شدت 
عرضه سهام در این سهم کاملا محسوس بود. 
در نقطه مقابل خبری از سهام دو خودروساز 
بزرگ نیست و همچنان در شرایط تعلیق به 

سر می برند.
در گروه کالایی )فلزی و شیمیایی و سایر( 
سهام با رشد قیمت معاملات را آغاز کردند و 
در ادامه عقب نشینی سهم از سقف روزانه را 
شاهد بودیم. بعضا علت عقب نشینی سهام را 
همچنان واکنش لحظه ای معامله گران سهام 
به نوســان نرخ دلار مطرح می کنند. در این 
بین همچنان بهانه ای مانند رشــد نرخ سود 
اوراق نیز برای فشار بر سهام مطرح می شود. 

تردید در خصوص نرخ دلار در شرایطی میان 
معامله گران بورس پررنگ به نظر می رسد که 
در آستانه آغاز مذاکرات، به نظر می رسد دلار 
وضعیت با ثباتی را در کانال ۲۸ هزار تومان 
پیدا کرده است. در این شرایط عرضه سنگین 
ارز از سوی بازارساز همچنان محتمل است و 
از طرفی با وجود احتمال پایین نتیجه بخش 
بودن نشست وین )هفته های نخست آذر(، اما 
اثر اتفاق سیاســی پیش رو کاملا قابل توجه 

ارزیابی می شود.
بر این اساس گرچه به نظر می رسد بازار 
به سمت کوچکترها چرخش داشته است اما 
اگر اطمینان نســبت به سطوح کنونی نرخ 
دلار حاصل شود باید منتظر بازگشت تقاضا 

به بزرگان نیز بود.

 در بازار چه گذشت؟
نماگــر اصلی بورس در پایــان معاملات 
امــروز ۰.۱۵ درصد )معــادل ۲۱۸۱ واحد( 
رشــد را تجربه کــرد و به ســطح ۱.۴۱۰ 
میلیون واحدی رسید. دیگر شاخص مطرح 
بازار ســرمایه که نماینده ســهام کوچکتر 
بازار اســت در زمان خاتمه بازار رشد ۰.۷۳ 
 درصــدی را تجربه کــرد کــه بیان کننده

 وضعیت بهتر این دســته از ســهام اســت. 
لازم به ذکر اســت که ارزش معاملات خرد 
ســهام و حق تقــدم با احتســاب معاملات 
صــورت گرفتــه در صندوق های ســهامی 
بــه ۴۱۳۳ میلیــارد تومان رســید. در این 
میان شــاهد ورود پــول ۱۰ میلیارد تومانی 
 توســط کدهای حقیقی به گردونه معاملات

 ســهام بودیم که به زعم کارشناسان امری 
مثبت تلقی می شود.

بــا نگاهی بــر صنایع بــازار و معاملات 
امروزشــان متوجه خواهیم شــد که صنایع 
شیمیایی، خودرویی و فلزات اساسی بیشترین 
ارزش معاملات را به خود اختصاص دادند. در 
میان صنایع، گروه های انبوه سازی، پتروشیمی 
و خودرویی بیشترین سهم را در جذب پول 
کدهــای حقیقی به خــود تخصیص دادند. 
در ســمت مقابل صنعت های فلزات اساسی، 
استخراج کانه های فلزی و دارویی رتبه های 
اول تا ســوم را در خروج پول حقیقی کسب 

کردند.
جو حاکم بر بازار امروز به واسطه در مدار 
مثبت قرار گرفتن بیش از ۶۰ درصد نمادهای 
معاملاتی مثبت بســته شد. ســرانه خرید 
کدهــای حقیقی هم در کلیت بازار به ۱۷.۱ 
میلیون تومان رسید و در سمت مقابل سرانه 
کدهای حقیقی به ۱۶.۸ میلیون تومان رسید 
که گویای قدرت بیشتر خریداران نسبت به 

فروشندگان امروز سهام است.

 نرخ دلار هرات برخلاف روند معمول گذشته، بالاتر از 
دلار در بازار تهران بود. اتفاقی که گمانه زنی درباره عرضه 

ارز در فردوسی را تقویت کرده است.
بورسان: دلار اوایل هفته جاری از سقف حدودا ۲۸۸۰۰ 
تومانــی تا نزدیکی مرز ۲۸ هزار تومان نزول کرده بود. در 
همین راستا، گمانه زنی هایی شکل گرفته بود که افزایش 
عرضه ارز توســط بازارساز منجر به این عقب نشینی شده 
است. اما علیرغم این موضوع، دلار برای ورود به کانال ۲۷ 
هزار تومان مقاومت نشان داد و طی دو روز گذشته بالای 

بالای مرز ۲۸۱۰۰ تومان باقی مانده است.
 دلار تهران معاملات چهارشنبه را با رشد ۱۰۰ تومانی 
و صعود به ۲۸۴۰۰ تومان آغاز کرد؛ اما حوالی ظهر تا کف 
۲۸۱۸۰ تومان پایین آمد و در زمان تنظیم این گزارش در 

میانه این بازه و محدوده ۲۸۲۸۰ تومان قرار دارد.

 نشانه های عرضه بازارساز؟
نکته مهم معاملات امروز اما قرار گرفتن نرخ دلار هرات 
در سطحی بالاتر از بازار تهران بود. دلار در بازار هرات معمولا 
کمی ارزان تر از تهران معامله می شود و کمتر پیش می آید 
که این روند معکوس شود. همین اتفاق موجب شده تا امروز 

شائبه عرضه بازارساز در فردوسی تقویت شود.
آمار چشم گیر صادرات غیرنفتی کشور در مهر و اخبار 
وزیر نفت از بهبود صادرات، اظهارات رئیس جمهور درباره 

بهبود منابع ارزی و ریالی و خبر آزادســازی منابع بلوکه 
شــده ایران در سایر کشــورها )که طبق روایت هایی ۳.۵ 
میلیارد دلار عنوان شده است( همگی گمانه زنی ها درباره 
ارزپاشی را تشدید کرده اند.با این حال، حتی اگر عرضه ای 
در کار باشد یا در حد محدود اتفاق افتاده یا آنکه تقاضای 
ارز چنان بالاست که شاهد ریزش ناگهانی در دلار نیستیم. 
این احتمال نیز وجود دارد که بازارساز صرفا به دنبال محدود 
کردن دامنه نوسانات ارز و کاهش التهاب این بازار باشد تا 

آنکه بخواهد از منابع خود برای کاهش مصنوعی چشمگیر 
قیمت دلار اســتفاده کند؛ منابع آزاد شده ای که به گفته 
ســخنگوی وزارت خارجه کشور اگر نبودند اکنون شاهد 

واردات کالاهای اساسی به کشور نمی بودیم.

 دلار 23 هزار تومانی برای بودجه 1401؟
مشــاور رئیس کمیســیون برنامه و بودجه دیروز در 
مورد بودجــه ســال ۱۴۰۱ شــرکت های دولتی گفت: 

»برای شــرکت ملی نفت یک میلیون و ۲۰۰ هزار بشکه 
فــروش نفت با قیمت ۶۰ دلار و نــرخ ارز ۲۳ هزار تومان 
 پیش بینی شــده اســت.« همین موجب شــده تا برخی

 فعالان اقتصادی تصور کنند ممکن اســت چنین نرخی 
کف قیمت دلار مدنظر دولت برای ســال آینده باشد. این 
در حالی اســت که نرخ دلار نیما نیز هم اکنون در همین 

سطح قرار دارد.

 واکنش دلار به اعلام تاریخ دیدار گروسی از 
تهران

بــه نظــر می رســد در ابتــدای روز گزارش شــب 
گذشــته وال اســتریت ژورنــال و ادعــای ایــن روزنامه 
آمریکایــی درباره ســاخت ســانتریفیوژهای پیشــرفته 
 در ســایت »تســا«ی کرج موجب افزایــش خرید ارز و 

رشد نرخ ها شده بود.
خبر حتمی شدن سفر رافائل گروسی، مدیر کل آژانس 
اتمی به تهران اگرچه می توانست اتفاقی مثبت در راستای 
مذاکرات وین باشــد و بخشی از خریداران را در بازار دلار 
عقب بنشــاند، اما فعالان بازار ارز با توجه به دستاوردهای 
سفرهای پیشین در خوشبینی به نتایج سفر دوشنبه آینده 
گروســی احتیاط می کنند. ظهر امروز هم با انتشار تاریخ 
سفر گروسی افت محسوسی در نرخ ارز در واکنش به این 

خبر قابل مشاهده نبود.

شــرکت تجلی توســعه معادن و فلزات قرار است که به عنوان نخستین 
شرکت پروژه محور، آذر ماه در فرابورس عرضه شود.

شرکت تجلی را احتمالا با خبر افزایش سرمایه سنگینی که مدتی پیش 
انجام داد به خاطر داشــته باشیم. افزایش ســرمایه ۶۲۰ هزار درصدی که 
سرمایه این شرکت را از یک میلیارد تومان به ۶ هزار و ۲۰۰ میلیارد رسانده 
است. اما این افزایش سرمایه جنس جدیدی دارد که می تواند قدمی مثبت 
در جهت شــروع یک تحول درست در عرضه شرکت ها باشد.قرار است دوم 
آذر و حداکثر به مدت ۱۵ روز، ۱۵ درصد از ســهام این شــرکت به صورت 

پذیره نویسی با قیمت هر سهم ۱۰۰ تومان به عموم مردم عرضه شود.

 تفاوت عرضه اولیه با پذیره نویسی
عرضه اولیه بدین صورت اســت که درصدی از سهام این شرکت در یک 
روز به صورت کشف قیمت به فروش می رسد و سهام آن از روز بعد در بازار 
بورس یا فرابورس قابلیت معامله شدن را دارد. اما در پذیره نویسی، سهام هر 
شــرکت با ارزش اسمی ۱۰۰ تومان به فروش می رسد و پس از پایان زمان 
پذیره نویسی و انجام امورات ثبت شرکت انجام شود که این اتفاق ممکن است 
روزها و حتی ماه ها به طول بیانجامد که در این مدت نقدینگی سرمایه گذاران 

بلوکه می شود و پس از بازگشایی قابلیت نقد شدن را دارد.

 تفاوت تجلی با دیگر شرکت ها
تجلی نخستین شرکت پروژه محور است که به زودی وارد بورس خواهد 

شــد و سهام آن قابل معامله می شود. این شرکت در زمینه زنجیره فولاد از 
معدن تا نورد فعالیت می کند که باعث می شود به دلیل داشتن پروژه تولید 
محصولات اولیه و پایه، توانایی فعالیت در پروژه های نهایی زنجیره فولاد را 

نیز با هزینه مناسب تری انجام دهد.
از جمله پروژه های در حال اجرای شــرکت تجلی توسعه معادن و فلزات 
پیرامون زنجیره فولاد از معدن تا نورد، شامل گندله سازی، آهن اسفنجی و 
فولاد سازی است! از پروژه های آتی این شرکت نیز می توان به ساخت اسکله 

بندر عباس و اکتشاف و استخراج از معادن جدید اشاره کرد.
تفاوت سرمایه گذاری در این شرکت بدین شکل است که مانند شرکت های 
 NAV دیگر به صورت ســالیانه تقسیم سود ندارد و قیمت سهام آن به دلیل

محور بودن، با پیشرفت پروژه ها افزایش می یابد.
از دیگر نکات مثبت این شرکت در نحوه تامین مالی آن است که برخلاف 
دیگر شرکت های این صنعت، از راه دریافت تسهیلات سرمایه مورد نیاز خود 
را تامین نمی کند و تامین مالی آن از طریق افزایش سرمایه انجام می شود.

 ورود سرمایه به شرکت پس از عرضه اولیه
افزایش سرمایه اخیر نیز یکی از همین تامین مالی ها است که ۱۷ درصد 
آن توسط شرکت چادرملو، ۱۷ درصد توسط گل گهر و همچنین ۵۱ درصد 
آن نیز توسط شرکت سرمایه گذاری توسعه معادن فلزات تامین می شود. ۱۵ 
درصد مابقی این افزایش سرمایه نیز قرار است از طریق پذیره نویسی انجام 
شود که همین اتفاق نقطه تمایز بسیار مثبتی برای تجلی به حساب می آید.

ماهیت اصلی بورس و فروش ســهام به عموم مردم نیز از بدو تولد بازار 
ســرمایه، تامین مالی و ورود سرمایه به شرکت برای انجام طرح های توسعه 
و پیشــرفت بیشتر بوده است. اتفاقی که مدت هاست در بورس ایران ناپدید 
شــده و سهامداران عمده صرفا برای فروش سهام خود و کسب سود دست 

به این اقدام می زنند.
حال تجلی با این اقدام نشــان داده اســت که به دنبال انجام پروژه ها و 
پیشــرفت شرکت اســت که امیدواری به آینده این شرکت  را بسیار روشن 
می کنــد. امید اســت که این اتفاق شــروعی برای اجرای درســت عرضه 
 اولیه ها و پیشــبرد هرچه بهتر و ســریعتر طرح های توســعه شرکت های

 دیگر باشد.

نکات مهم درباره پذیره نویسی تجلی توسعه معادن و فلزات

تغییر مرموز قیمت دلار هرات و تهران

چرخش موقت بورس به کوچکترها

 قیمت گذاری دستوری از آفت های اقتصاد است
مدیرعامل فرابورس ایران گفت: بی تردید قیمت گذاری دستوری از آفت های اقتصاد 
امروز کشور است، به همین دلیل کمیته فقهی سازمان بورس و اوراق بهادار نیز پس 

از بررسی های لازم به این نتیجه رسیده که قیمت گذاری دستوری جایز نیست.
به گزارش از روابط عمومی شــرکت فرابورس ایران، »امیرهامونی« با اشاره به 
ریشــه یابی تورم بالا در اقتصاد کشــور گفت:  وقتی سخن از حذف قیمت گذاری 
دستوری می شود باید این نکته را نیز مدنظر قرار داد که نرخ سود هم باید مانند 

قیمت محصولات و کالاها، در بازار و به صورت غیر دستوری تعیین شود.
به گفته مدیرعامل فرابورس نمی توان هم زمان نرخ محصولی را کنترل کرد اما 
انتظار داشــت این موضوع اثری در قیمت سهام آن شرکت نداشته باشد. اقتصاد 

ایران سال هاست با این عارضه درگیر است.
وی در ادامه به دغدغه جامعه سهامداری در خصوص نوسان نرخ دلار اشاره کرد و 
گفت: تصور چسبندگی تورم به نرخ دلار از نگاه های غلطی است که در اقتصاد کشور 
حاکم شده، در واقع، گرانی و تورم است که به دلار سیگنال حرکت صعودی می دهد.

هامونی با اشاره به اینکه فرمول تعیین نرخ دلار یک فرمول درون زاست، افزود: 
میزان تورم کشور، منهای تورم کشورهایی که بیشترین تراز پرداخت ها را با آنان 
داریم، منجر به پایین آمدن ارزش ریال یا گران شدن قیمت دلار می شود و هرگونه 
مداخله در این فرمول صحیح، منجر به ایجاد رانت و فساد برای یک عده ای خواهد 
شد، برهمین اساس به جای کنترل اسمی دلار باید تورم را مهار کرد و برای کنترل 

تورم باید ریال را مدیریت و این مسیر را با همین فرمان به جلو هدایت کرد.
وی با تاکید بر اینکه کسری بودجه ریشه اصلی مشکلات فعلی اقتصاد کشور 
است، گفت: به جای اینکه قیمت دلار به صورت دستوری تعیین شود باید به ریشه 
آن یعنی تورم توجه کرد، برای تورم نیز باید ریال را کنترل کرد و برای کنترل ریال 

هم لازم است، ریشه این مشکل که کسری بودجه است، برطرف شود.

 صندوق های درآمد ثابت چقدر سهام دارند؟
 مهدی واعظی : این روزها که بحث فروش اوراق دولتی بسیار داغ شده است، 
بهتر است نگاهی به یکی از بزرگ ترین خریداران این اوراق یعنی صندوق های 
درآمد ثابت بیاندازیم. بر اســاس داده های موجود در ســایت Fipiran در هفته 
گذشــته و آخرین درصد تخصیص دارایی آنها خالــص ارزش دارایی های این 
صندوق ها در مجموع به بیش از ۳۷۰ هزار میلیارد تومان یعنی بیش از ۹ درصد 
نقدینگی کشــور می رسد. برای این که اهمیت این عدد بهتر درک شود باید به 
این موضوع توجه داشــت که ارزش تجمیعی خالص دارایی های این صندوق ها 

تقریبا با کل ارزش بازار بانک های بورسی برابری می کند.
سهم سهام از صندوق های دارایی  ثابت

طبق داده های موجود، صندوق های درآمد ثابت به طور میانگین حدود ۱۲ 
درصد از دارایی های خود را به ســهام اختصاص داده اند که این نسبت معادل 
۴۴ هزار میلیارد تومان اســت. با توجه به ابلاغیه سازمان بورس در اسفند ماه 
۱۳۹۹، صندوق های ســرمایه گذاری در اوراق با درآمد ثابت موظف هستند تا 
پایان ســال ۱۴۰۰، حداقل ۱۵ درصد کل ارزش دارایی های خود را به ســهام 
تخصیص دهند. همچنین این صندوق ها موظف اند هر فصل ۳ درصد به ســهم 
دارایی های ســهامی خود بیفزایند. افزایش های مذکور می بایست در نهایت تا 
پایان ســال به ۱۵ درصد منتج شود و در حال حاضر هم به موجب این قانون 
صندوق ها حداقل موظف اند دست کم ۹ درصد از خالص ارزش دارایی های خود 
را به سهام تخصیص دهند. اما بررسی جزئی دارایی های صندوق ها نشانگر این 
موضوع است که حدود ۲۳ درصد صندوق ها این حدنصاب را رعایت نکرده اند.

نکته جالبی در این رابطه آن است که صندوق های تصمیم ، فراز اندیش نوین 
، گســترش فردای ایرانیان و صنعت و معدن بالای ۲۳ درصد از پرتفوی خود 
را به سهام اختصاص داده اند. در سمت مقابل صندوق های همانند اتحاد آرمان 
اقتصاد ، مانی ، ویستا و همای آگاه تقریبا هیچ بخشی از پرتفوی سرمایه گذاری 
خود را به سهام تخصیص نداده اند که بدیهتا خلاف ابلاغیه سازمان بورس است.

چقدر از سبد درآمد ثابت ها اوراق است؟
ارزش کل دارایی های تخصیص داده شــده صندوق های سرمایه گذاری در 
اوراق با درآمد ثابت به اوراق بدهی، بالای ۱۷۵ هزار میلیارد تومان اســت که 
این عدد برابر با ۴۷ درصد از ارزش دارایی های تجمیعی این صندوق هاســت. 
به طور میانگین هر کدام از صندوق ها به صورت متوســط حدود ۵۰ درصد از 

دارایی های خود را به این کلاس دارایی اختصاص داده اند.
در میان صندوق های ســرمایه گذاری در اوراق با درآمد ثابت، صندوق های 
نامی مفید ، فیروزه آســیا و حامی بالاترین درصد تخصیص در اوراق مشارکت 
را مشــاهده می کنیم؛ درصد تخصیص در ایــن صندوق ها به بالای ۸۵ درصد 
می رسد. در سمت مقابل صندوق های نوع دوم کارا زیر یک درصد خالص ارزش 
دارایی های خود و صندوق های اتحاد آرمان و سپر سرمایه بیدار زیر ۲۰ درصد 

از دارایی های تحت اختیار خود را به این کلاس دارایی اختصاص داده اند.
پول صندوق ها در بانک

حال با بررســی درصد تخصیص دارایی های این صندوق ها به ســپرده های 
بانکی متوجه خواهیم شــد که این صندوق ها به طور متوسط )میانگین ساده( 
۱۲ درصد از دارایی های خود را به سپرده بانکی تخصیص می دهند. با توجه به 
اینکه بالای ۱۴۴ هزار میلیارد تومان از دارایی های این نوع صندوق ها به سپرده 
اختصاص دارد، بنابراین به صورت موزون بالای ۳۸ درصد از دارایی های تحت 
اختیار صندوق های درآمد ثابت در سپرده های بانکی سکنی گزیده اند. نکته ای 
که در خصوص درصد تخصیص این پارامتر در صندوق ها وجود دارد آن است 
کــه صندوق های اتحاد آرمان اقتصاد حدود ۸۰ درصد، نوع دوم کارا بالای ۶۵ 
درصد و سپر ســرمایه بیدار بالای ۶۵ درصد از خالص ارزش دارایی های خود 
را در ســپرده های بانکی سرمایه گذاری کرده اند. در آن سر طیف صندوق های 
فیروزه ، نامی مفید و حامی زیر ۲ درصد از خالص ارزش های خود را در سپرده 

بانکی سپرده کرده اند.
یکی دیگر از موضوعات حائز اهمیت در این باب میزان اختصاص نقدینگی این 
نوع صندوق ها به سپرده بانکی است. اهمیت این موضوع از این منظر بالا است 
که سپرده بانکی مقصد سرمایه گذاری خارج از بازار سرمایه محسوب می شود.

 هشدار درباره ظرفیت مهاجرپذیری تهران
در چند ســال گذشته بسیاری از خانواده ها از شهرهای مختلف به تهران به 
دلایل متفاوت مهاجرت کردند و متاسفانه آمار ها نشان می دهد که این افزایش در 
دوسال اخیر خیلی بیشتر شده است و باید مکان یابی های جدیدی را انجام دهیم.

معاون هماهنگی امور عمرانی اســتاندار تهران با بیان اینکه تهران ظرفیت 
پذیرش مهاجران جدید را ندارد، گفت: متاسفانه همچنان ورود مهاجران جدید 

به تهران ادامه دارد.
تهران دیگر ظرفیت ندارد

عبدالرضا چراغعلی در جلسه بررسی مشــکلات ترافیکی تهران اظهارکرد: 
با توجه به شــرایط و بررسی هایی که از کلیه شــاخص ها در حوزه مهندسی، 
شهرسازی و ترافیکی در تهران انجام شده است، این شهر دیگر ظرفیت ندارد.

وی افزود: متاســفانه همچنان ســیل مهاجرت به تهران را شاهد هستیم و 
آمار ها نشــان می دهد که این افزایش در دوسال اخیر خیلی بیشتر شده است 

و باید مکان یابی های جدیدی را انجام دهیم.
معــاون هماهنگی امور عمرانی اســتاندار تهران عنــوان کرد: ورود بی رویه 
خودرو ها به استان باعث ایجاد بار ترافیکی زیادی شده و آلودگی هوا را افزایش 
داده است؛ به علاوه دستگاه ها و ادارات باید نسبت به بازسازی و نوسازی ناوگان 

حمل ونقل خود برنامه ریزی های لازم را انجام دهند.

 دور جدیدی از حراج اوراق بدهی دولتی روز گذشته برگزار و نتیجه این 
حراج امروز توسط بانک مرکزی منتشر شد. بازار سرمایه بر خلاف گفته های 
وزیر نزدیک به ۷ هزار میلیارد تومان اوراق دولتی اراد را در نرخ ۲۱ درصد 
خریداری کرده اســت. احتمالا سوال شما هم این است که آیا فروش اوراق 

تاثیری بر سهام دارد؟
در آمار بانک مرکزی آمده که اشــخاص حقیقی و حقوقی بازار سرمایه 
نزدیــک به ۷ همت )هــزار میلیارد تومان( اوراق دولتــی در آخرین حراج 
خریــداری کرده اند. میزان خرید بانک هــا کمتر از هزار میلیارد تومان بوده 

است. نرخ سود اوراق نیز بین ۲۱ تا ۲۲ درصد کشف شده است.
فــروش اوراق دولتــی از چنــد جنبــه بــرای بــازار ســرمایه دارای 
اهمیت اســت. طبیعتا فــروش اوراق دولتــی جنبه هــای کلان نیز دارد 
که شــاید مهمتریــن آن محــدود کردن دســت درازی دولــت به بانک 
 مرکــزی و جلوگیــری از چاپ پــول در کوتاه مدت و ممانعت از تشــدید

 تورم )تاکید بر کوتاه مدت( است.

 فشار دو جانبه فروش اوراق بر بازار سهام؟
به صورت کلی فروش اوراق دولتی سیاست انقباضی محسوب می شود و 
از طریق جمع کردن پول و نقدینگی از بازارها می تواند خود زمینه ساز رکود 
باشد. در نتیجه با کاهش شتاب رشد پول و نقدینگی در اقتصاد کشور می تواند 
سمت تقاضا را تضعیف کند و علاوه بر این با کاهش تب تورم نیز از التهاب 
بالای بازارها در اقتصاد ایران نسبت به گذشته بکاهد. اما منتقدان این موضوع 
به درستی مطرح می کنند که فروش اوراق صرفا مرهمی موقت بر زخم های 
عمیق اقتصاد کشــور است و با وجود اثر کوتاه مدت اما راه حل اساسی برای 
کاهش تورم نیست و دوباره بازارها بر همان مدار قبلی در میان مدت حرکت 
خواهند کرد. نقدهای دیگری نیز به این موضوع وارد اســت که برای مثال 
اصولا جنس پول و  نقدینگی که به سمت اوراق و صندوق های درآمد ثابت 
و ســودهای بدون ریسک می رود با سهام متفاوت است و تحلیل اثر منفی 
اوراق بر ســهام موضوعیتی ندارد. همچنین بعضا مطرح می شود که حجم 
اوراق در برابر سایر متغیرهای پولی و رشد نقدینگی به حدی کم است که 

نمی توان فروش اوراق دولتی را چندان موثر دانست.

 کاهش ارزندگی با رشد نرخ سود؟
نکته دیگری کارشناسان مطرح می کنند این موضوع است که در مدل های 
ارزش گذاری،  افزایش نرخ سود باعث کاهش ارزش جاری جریانات آتی نقدی 
می شــود و همین موضوع باعث می شود که قیمت به درآمد انتظاری سهام 
کاهش یابد و اثر منفی خود را در قیمت سهام منعکس کند. نقدهای زیادی 
نیز در این خصوص مطرح می شــود که نمی توان در اقتصادی که نرخ بهره 
واقعی منفی وجود دارد نرخ ســود بدون ریسک را مبنای ارزش گذاری قرار 
داد. به زیان دیگر وقتی انتظار نمی رود که بالا رفتن کنمنی نرخ سود از تورم 
آتی جلوگیری کند و حتی ممکن اســت تب تورم  را تشدید کند این مدل 
ارزش گذاری چندان قابل اتکا نیست. بر این اساس رشد نرخ سود اوراق در 
شرایطی که همچنان نرخ بهره حقیقی انتظاری منفی را محتمل می دانیم 

گرچه می تواند اثر منفی در روند کوتاه مدت قیمت سهام داشته باشد .

اثر فروش اوراق دولتی بر بورس چیست؟
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روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
پنجشنبه  1400/08/27

شماره : 1239

 پســته ایــران در بــازار جهــان رقیب 
سرسختی دارد که طی سال های گذشته به 
روش های گوناگون، گوی تولید را با افزایش 
بهره وری این محصول از ایران ربوده است.

 به همین منظــور همایش چالش های 
طلای ســبز در کرمان از قطب های بزرگ 
تولید این محصول روز چهارشنبه در حالی 
برگزار شد که ایران و ایالات متحده آمریکا 
به عنوان ۲ قطب اصلی در تولید و صادرات 
پسته جهان شناخته می شوند و بیش از ۷۰ 
درصد تولید سالانه این محصول در اختیار 

این ۲ کشور است.
ایران در ســال ۹۶ گوی رقابت تولید و 
صادرات پســته را از آمریکا ربود اما پس از 
آن با افتی شدید روبه رو شد؛ افتی که یک 
سال و نیم طول کشید که بازارهای جهانی 

از دست رفته را به ما بازگرداند.
از طرفی دیگر پسته به عنوان محصولی 
راهبردی و ارزآور در اقتصاد کشور محسوب 
می شود و استان کرمان بتنهایی تولید بیش 
از نیمــی از این محصول را در اختیار دارد؛ 
نزدیک به ۲۰۰ هزار هکتار باغ پسته سالانه 
در اســتان کرمان به زیر کشت می رود اما 
کارایی و تولید لازم را در مقابل رقیب جهانی 
خود، آنچنان که باید ندارد زیرا جای خالی 
بهــره وری مناســب در تولید این محصول 

بشدت احساس می شود.
برداشــت ۳۵۰ تن پســته در هکتار در 
مقابل تولید بیــش از ۲ برابری رقبا، عمق 
ضعف کشــاورزی ما را نشــان می دهد که 
ضــرورت افزایش توجه هــا و برنامه ریزی 
برای آن را نمایان تر از همیشه کرده است.

با وجود ضعف ســاختاری در کشاورزی 
ایران، این روزها آمریکا باوجود یک ســوم 
سطح زیر کشت، سه برابر ایران تولید دارد 
و عمده تولید کننده پسته جهان محسوب 

می شود و پس از آن ایران است.
پســته که زمانی در انحصار چند استان 
خاص بویژه کرمان بود، امروزه با اســتقبال 
کشــاورزان در ۲۷ استان کشور کاشته می 
شــود و در واقع ایران با این سیاست ضمن 
تضمین تولید پسته خود در سال های آتی 
به دنبال پس گرفتن جایگاه گذشته خود در 
بازارهای جهانی نیز است که این بار با قدرت 

بیشتری پا به میدان بگذارد.
متاسفانه باوجود اینکه عمده باغات پسته 
بویژه در استان کرمان به عنوان قطب تولید 
این محصول در گیر و دار پیری، خشکسالی 
و آفــات و بیماری های متنوع شــده اند و 
همیــن امر نیز کیفیت و میزان تولیدات ما 
را کاهش داده اما تمامی چشــم امید ایران 
در توسعه تولید و به دست آوردن بازارهای 
جهانی به کشــاورزی مــدرن، تامین آب و 
باغات جدید در ۲۷ اســتان کشور دوخته 
شــده که با توجه به شــرایط جغرافیایی و 

طبیعی بتواند چشم اندازها را محقق کند.
ضمن آنکه ورود دانش به حوزه کشاورزی 
با شناســایی آفات و بیماری های باغات و 
تولید ســموم و کود برای کشاورزان روشی 
در ادامه سیاســت دانش بنیان کردن امور 
کشــاورزی و پسته ایران تلقی می شود که 
بتازگی گام های ارزشمندی برای رشد این 

حوزه برداشته شده است.

در این زمینــه و باتوجه به اهمیت این 
محصول راهبردی، روز چهارشنبه همایش 
چالــش های پســته با همــکاری انجمن 
ملی پســته و به همت شرکت ملی شیمی 
در محــل هتل پارس کرمان برگزار شــد؛ 
برخی مســئولان شرکت های دانش بنیان، 
تولیدکنندگان و صادرکنندگان نیز در این 
همایش حضور داشــتند و راهکارهای برون 
رفت از چالش های این محصول بررســی و 

امکان سنجی شد.

 تولید بیش از ۵0 درصد پســته 
کشور در کرمان

دبیــرکل انجمن پســته ایــران در این 
همایش گفت: آمار تولید پسته از سال ۹۲ 
تا ۱۴۰۰ نشــان می دهد که بیش از ۵۰ تا 
۶۰ درصد تولید کشــور مربوط به اســتان  

کرمان است.
حســین رضایی افــزود: اکنــون ۲۶۷ 
شهرستان در ۲۷ استان پسته را کشت می 
کنند و افزایش کشت این محصول در حال 

توسعه به غرب کشور است.
وی اظهار داشــت: غیر از چند اســتان 
شــمالی و جنوبی پای پسته به سایر نقاط 
کشــور نیز باز شــده زیرا مردم به تحلیل 
اقتصادی رسیده اند که این محصول درآمد 

بیشتری دارد.

 هرمترمکعب آب یک دلار ارزآوری
دبیرکل انجمن پســته ایران با اشاره به 
مقوله مهم تامین آب در باغ های پسته گفت: 
اصــولا آب بی کیفیت بــرای این محصول 
درنظر گرفته می شود که خروجی خود را نیز 
دارد اما اگر کیفیت آب ارتقا یابد، محصول 
آن نیز بهتر خواهد شــد و باید توجه داشت 
که هر مترمکعب آب برای کشت پسته یک 

دلار ارز وارد کشور می کند.
وی با بیــان اینکه بیشــترین ارزآوری 
باتوجه به مصرف آب گل محمدی، زرشک، 
زعفران، پســته و هندوانه هســتند، گفت: 
البته به زعم ما، آب بر بودن هندوانه باوجود 

ارزآوری این محصول گمانی اشتباه است.

رضایــی افزود: در شــرایط بدترین افت 
محصول پسته در ســال ۹۷ کل تولیدمان 
۵۰ هزار تن در ســال بــود که این کاهش 
تولید سبب شد نتوانیم بازارهای جهانی را 
حفظ و یک ســال و نیم طول کشید تا بازار 

قبلیمان را پیدا کنیم.
وی بیان داشــت: امسال ۵۳ هزار تن از 
۱۳۵ هزار تن تولید پســته کشور مربوط به 
استان کرمان بود که این میزان محصول از 
۲۰۰ هزار هکتار باغ این اســتان برداشــت 

شده است.
ایران همچنین  پســته  انجمن  دبیرکل 
گفت: میانگین برداشــت  پسته کشور ۳۵۰ 
کیلــو در هکتار برآورد شــده که در مقابل 

رقیب اصلی ما آمریکا بسیار ناچیز است.
وی ادامه داد: ســال ۲۰۱۵ تولیدمان از 
آمریکا بیشتر شد اما بالای نیمی از محصول 
ما به علت برخی آفات و مراقبت نکردن ها 
پوک شد و آمریکا از سال ۹۷ به بعد بالای 

۴۰۰ هزار تن تولید می کند.
دبیرکل انجمن پسته ایران افزود: حضور 
آمریکا تاکنون در بازار رقابت جهانی برای ما 
مشکلی ایجاد نکرده و امروز نسبت به زمانی 
که تولیدمان با آمریکا برابری می کرد، قیمت 

پسته سه برابر شد.
رضایی یادآور شــد: آمریکا از ۱۳۵ هزار 
هکتار باغ پســته خود ۴۰۰ هزار تن تولید 
محصول می کند، یعنی یک سوم ما سطح 
زیرکشت دارد اما سه برابر ما تولید می کند 

که جای بحث دارد.

 دلایل کاهش تولید
وی بیان داشــت: کاهش تولید محصول 
پســته ایران دلایلی از جملــه تغییر اقلیم، 
کاهش کمی و کیفی منابع آبی، خرده مالکی 
قوانین آب و زمین، شیوه های سنتی آبیاری 
و باغ ریزی های سنتی بدون بسترسازی دارد.

دبیرکل انجمن پســته ایران عنوان کرد: 
آب را برای صنعت از خلیج فارس می آورند 
اما به کشــاورزی نمی دهند و باغدار به این 
نتیجه رســیده که باید  باکاهش آب تولید 

خود را افزایش  دهد.

برای حفظ  30 درصد آب کشور   
مالکیت کشاورزان هدر می رود

وی گفت: ضمن اینکه اگر کشاورز  چند 
سال اراضی کشاورزی خود را کشت نکند، 
دولت مــی تواند زمین را مصادره کند، ۳۰ 
درصدآب کشور را هدر می دهیم تا مالکیت 

کشاورزان حفظ شود.
رضایی خاطرنشان کرد: باغدارانی که در 
بحث های آموزشی شرکت می کنند ۲۰۰ 
کیلو تولید بیشتری نسبت به سایر کشاورزان 
دارنــد، اعتبارات باید بــه آبیاری قطره ای 
اختصاص یابد زیرا باغ ریزی ها بسترسازی 

نشده و سالانه به سمت کهنسالی می رود.
وی ابــراز داشــت: کیفیــت نهاده های 
کشاورزی، کودهای شیمیایی، طغیان آفات 
و انتقال دانش فنی به باغات از دیگر دلایل 

کاهش تولید پسته کشور است.
دبیرکل انجمن پسته ایران گفت: سن باغ 
ها در بســیاری استان ها در حال بالا رفتن 
و چشممان به باغات جدید است زیرا هرگز 
نباید سهممان در بازار جهانی کوچکتر شود.

 تهدید ۶00 عامل خســارت زای 
کشاورزی

کارشناس کشــاورزی و معاون پیشین 
ســازمان حفظ نباتات کشور نیز با تشریح 
عوامــل موثر در کاهش تولیــد و نیز تاثیر 
ســموم در دفــع آفات گفــت: ۶۰۰ عامل 
خســارت زا در مزارع و باغات کشور وجود 
دارد که کشــاورزی و محیط زیســت ما را 

تهدید می کند.
محمدجواد ســروش افزود: ۵۰ درصد از 
این میزان آفات حشــره، کنه و موش، ۲۷ 
درصــد بیماری هــا و ۲۳ درصد علف های 

هرز هستند.
وی اظهار داشت: دنیایی داریم که بیش 
از یک میلیارد نفر از سوءتغذیه رنج می برند 
و این بیماری بیداد می کند؛ ســازمان فائو 
)خواروبار جهانی( می گوید ۴۱.۲ درصد از 
محصولات کشاورزی از بدو کشت تا مصرف 
دچار خسارت می شود که مدیریت و کنترل 
آن مــی تواند غذای این یک میلیارد نفر را 

تامین کند و این حقیقت را یادآور می شود 
کــه باید دفع آفات و مبــارزه در این حوزه 

انجام شود.
این کارشــناس گفت: دفع ناقص آفات، 
آفــت های ثانویه را به وجــود آورده؛ آفت 
سن از ۳۰ هزار هکتار در گذشته به ۲ و نیم 
میلیون هکتار رسیده، در این خصوص ابتدا 
دیدگاه اقتصادی مطرح و سپس منسوخ شد 
زیرا باید تمامی معیارهای سلامت، اقتصادی 
و اجتماعی در دفع آفات رعایت شود و باید 

این حوزه را مدیریت کرد.
وی بیان داشت: کشور ما با وجود شرایط 
آب و هوایی گرم و خشک آفت زیاد دارد و در 
این خصوص ۵۰ درصد عوامل خسارت زا در 
باغات کشاورزی را آفات تشکیل می دهند.

سروش با اشاره به دلایل افزایش جمعیت 
آفات گفت: به محض مشــاهده، سم پاشی 
آغاز می شود و باید برای هر آفتی خسارت 
اقتصادی را تعریف کنیم؛ برخی آفات ضرر 
زیادی ندارند اما ما به محض مشاهده هرنوع 

مبارزه را آغاز می کنیم.
وی ادامه داد: کنگره جهانی هشت درصد 
حشرات را جزو آفات محسوب کرده و فرایند 
مدیریت مبارزه با آفات امروز اجازه فعالیت 

زیاد در این بخش را نمی دهد.
ســروش ادامه داد: اصل قضیه براساس 
مبــارزه اســت و مبــارزه بدون شــناخت 
بیولوژیک میسر نمی شود و تا سیکل زندگی 
آفات را نشناسیم، امکان مبارزه وجود ندارد.

معاون سابق سازمان حفظ نباتات کشور 
افزود: یکی از کلیدی ترین مســائل مبارزه 
با آفات این اســت که بیولوژی و وابستگی 
آفت را به محیط بخوبی بشناســیم لذا علم 
بیواکولوژی امروزه حرف اول را در کشاورزی 

جهان می زند.
وی یادآور شد: درباره بیماری نیز رابطه 
ارگانیــک با گیاه برقرار می شــود؛ بیماری 
تحت تاثیر عامل بیماری زا، میزبان و شرایط 
محیطی اســت لذا باید ابتدا چرخه بیماری 
را بشناســیم و براساس آستانه اقتصادی در 

مقابله با آن عمل کنیم.
به گفته سروش، در مقابل ۶۰۰ نوع عامل 
خســارت زا در کشــاورزی کشور که تولید 
پســته ما را تحت تاثیر قرار داده، شــرکت 
های دانش بنیان به این مقوله ورود کرده و با 
افزایش تولیدات در مبارزه با این عوامل فعال 
شده اند.روشنک صداقت مدیر فنی شرکت 
ملی شیمی کشاورز به عنوان یکی از برنامه 
ریزان این همایش با تشریح تاریخچه شکل 
گیری این شرکت از سال ۶۵ که تا سال ۹۵ 
دولتی بوده و به بخش خصوصی واگذار شده، 
فعالیت های انجام شده در حوزه تولید سموم 

و مبارزه با آفات را تشریح کرد.
 همچنین در ایــن همایش که دلایل و 
راهکارهای کاهش تولیــد و ضرورت های 
بــرون رفت از وضعیت فعلی مورد آســیب 
قرار گرفت، کارشناســان حفظ  شناســی 
نباتــات و اعضــای هیات علمی دانشــگاه 
کارگاه آموزشــی برای ارتقای بهره وری در 

محصولات کشاورزی برگزار کردند.
استان کرمان بویژه شهرستان رفسنجان 
بــه عنوان قطب مهم  تولید پســته ایران و 

جهان به شمار می روند.

چالش های پسته ایران بررسی شد

 ســازمان تعزیــرات، احتــکار کالاهــای اساســی را بــا جدیــت 
پیگیــر کنــد

 ســتاد تنظیم بازار مقررکرد تا از ظرفیت توزیع کنندگان عمده برای توزیع 
کالاهای اساسی بیشتر استفاده شود و سازمان تعزیرات هم مکلف شد تا موضوع 

احتکار این گونه کالاها را با جدیت دنبال کند.
به گزارش از پایگاه اطلاع رسانی معاون اول رییس جمهوری، جلسه ستاد تنظیم 
بازار روز چهارشنبه به ریاست محمد مخبر معاون اول رییس جمهوری تشکیل 

و بر ضرورت نظارت جامع بر قیمت کالاهای اساسی تاکید شد.
معاون اول رییس جمهوری در این جلسه بر ضرورت برنامه ریزی و انجام اقدامات 
اساسی و بنیادین برای حل ریشه ای مشکلات بازار تاکید کرد و گفت: نباید هر روز 
بازار دچار تلاطم و نابسامانی باشد و حل این مشکلات نیازمند آسیب شناسی، 
برنامه ریزی منســجم و نظارت دقیق است تا مردم هر روز با مشکل کمبود و یا 

گرانی برخی کالاها مواجه نشوند.
مخبر با اشاره به اقدامات انجام شده برای توزیع فراوان کالاها با قیمت مصوب 
ادامه داد: نظارت مستمر بر نحوه توزیع کالاهایی که تعیین قیمت شده ضروری 
اســت و بازرسین وزارت جهاد کشاورزی، ســازمان تعزیرات و نیروهای مردمی 

سازماندهی شده باید با جدیت در این زمینه عمل کنند.
وی استفاده از سامانه های اینترنتی برای عرضه مرغ، تخم مرغ و دیگر کالاها را 
با قیمت مصوب، اقدامی مثبت ارزیابی و بر ضرورت توسعه این خدمات و عرضه 
کالاهای اساســی از این طریق تاکید کرد.در این جلسه که وزیران کشور، جهاد 
کشاورزی، صمت، ارتباطات، دادگستری، اقتصاد، راه و شهرسازی، تعاون، کار و 
رفاه اجتماعی، رییس شورای اطلاع رسانی دولت و جمعی از مسوولان دستگاه های 
اجرایی حضور داشتند، بر ضرورت نظارت جامع بر قیمت همه کالاها و اقلام مورد 
نیاز مردم با محوریت ۲۱ قلم کالای اعلامی تاکید و مقرر شد وزارت دادگستری و 
سازمان تعزیرات طرحی برای اقدامات ضروری در جهت بازدارندگی بیشتر جرائم 
ارائه دهند.همچنین در این جلسه با توجه به تجربیات موفق پیشین، مقرر شد 
تا از ظرفیت توزیع کنندگان عمده برای توزیع کالاهای اساســی بیشتر استفاده 
شود. سازمان تعزیرات نیز مکلف شد تا موضوع احتکار این گونه کالاها را با جدیت 
دنبال کند.وزیر صمت نیز در این جلسه گزارشی از وضعیت بازار خودرو ارائه داد و 
مقرر شد در جلسات آتی طرحی براساس رعایت حقوق توامان مصرف کنندگان 

و تولیدکنندگان ارائه شود.

 ایــران و ازبکســتان روابط تجــاری در بخش کشــاورزی را
 توسعه می دهند

 در دیدار مدیرکل دفتر اروپا و آمریکای سازمان توسعه تجارت ایران با سفیر 
ازبکستان در ایران و معاون سازمان قرنطینه این کشور، بر توسعه روابط تجاری 

ایران و ازبکستان به ویژه در بخش کشاورزی تاکید شد.
به گزارش  از وزارت صنعت، معدن و تجارت، »محمدرضا کریم زاده« مدیرکل 
دفتر اروپا و آمریکای سازمان توسعه تجارت ایران در خصوص این دیدار اظهار 
داشت: در این دیدار ظرفیت های بالای دو کشور در توسعه روابط تجاری به ویژه 
در حوزه کشاورزی مطرح و بر اهمیت همکاری سازمان های قرنطینه دو کشور 

به منظور تعمیق همکاری های کشاورزی تاکید شد.
وی بیان داشــت: همچنین درباره حضور شرکت های ایرانی در حوزه کشت 
فراســرزمینی در ازبکستان و اســتفاده از ظرفیت امضای موافقت نامه تجارت 
ترجیحی برای توســعه تبادلات تجاری در حوزه کشــاورزی گفت وگو و تبادل 
نظر شد.مدیرکل دفتر اروپا و آمریکا سازمان توسعه تجارت ادامه داد: در راستای 
توســعه همکاری های دو کشور در حوزه کشاورزی نیز این هیات جلساتی را با 
شرکت های فعال در بخش سیب زمینی و مرکبات در محل اتاق بازرگانی، صنایع 
و معادن ایران و بخش خصوصی اســتان همدان و اتحادیه های مربوطه استانی 
برگزار کرده و از نزدیک با ظرفیت های صادراتی بخش کشاورزی آشنا شدند.

در این جلســه »عبدالله یوف« ســفیر ازبکستان در ایران گفت: ازبکستان از 
حضور شــرکت های ایرانی در حوزه کشــت پنبه، کشت فراسرزمینی و صنایع 

تبدیلی استقبال می کند.
وی از شــرکت های ازبکی خواســت برای حضور در ایــران و بهره گیری از 

ظرفیت های موجود برنامه ریزی کنند.
معاون ســازمان قرنطینه ازبکستان نیز در این نشست از آمادگی ازبکستان 
برای درج اسامی صادرکنندگان ایرانی در سامانه آن سازمان به منظور تسهیل 

صادرات محصولات کشاورزی ایران به این کشور خبر داد.
در ادامه این نشســت، »محمود بازاری« مدیرکل دفتر صادرات محصولات 
کشاورزی و صنایع تبدیلی سازمان توسعه تجارت ایران، به تبیین توانمندی های 
کشورمان در حوزه کشاورزی از جمله تجهیز زیرساخت های تخصصی در حوزه 
کشاورزی، وجود پایانه های صادراتی محصولات کشاورزی در استان مازندران، 
آمادگی ارائه خدمات به شرکت های ازبکی، توسعه همکاری ها در قالب صادرات 
مجــدد از طریق این پایانه ها به دیگر کشــورها و نیز آمادگی برای تاســیس 
کنسرسیوم های مواد غذایی در ازبکستان و حضور شرکت های قوی و فعال در 
حوزه کشاورزی و دانش بنیان پرداخت.صادرات کشورمان به ازبکستان در هفت 
ماهه امسال ۲۴۴ میلیون دلار بوده که نسبت به مدت مشابه سال گذشته بیش 
از ۲۵۰ درصد رشد داشته است.ازبکستان در جایگاه دوم مقاصد صادراتی ایران 

در بین کشورهای CIS )هم سود( در سال جاری قرار دارد.

 استفاده از صنایع تبدیلی کشاورزی گلستان برای ایجاد اشتغال 
ضروری است

 نماینده مردم گرگان و آق قلا در مجلس شورای اسلامی با اشاره به ظرفیت 
فراوان اشــتغال بخش صنایع تبدیلی کشاورزی گلستان بر ضرورت استفاده از 

این توانمندی برای ایجاد فرصت های شغلی جدید تاکید کرد.
رمضانعلی ســنگدوینی گفت : محدودیت های غیرمنطقی اعمال شده سال 
های گذشــته برای تولید و توزیع آرد در کارخانه های گلستان به نحوی است 

که این واحدها با ۲۵ درصد ظرفیت نهایی خود در حال فعالیت هستند.
وی گفت: به سبب راهبردهای شرکت بازرگانی دولتی، آردهای تولید شده 
در کارخانه های گلستان اجازه خروج از استان را ندارند و این کارخانه ها فقط 
باید گندم های خریداری شــده را به صورت خام به ســایر استان ها بفروشند 
که در صورت صدور مجوز صادرات آرد به ســایر استان ها امکان افزایش چند 
برابری اشتغال در این حوزه فراهم می شود. وی گفت: نداشتن ظرفیت تولید 
آرد توسط کارخانه های سایر استان ها دلیلی بر احجاف به کشاورزان و فعالان 
بخش صنایع تبدیلی گلستان نیست و نباید با این تصمیمات اشتباه جلوی ایجاد 
ارزش افزوده در گلستان گرفته شود.عضو هیات  رئیسه اتاق بازرگانی و صنایع، 
معادن و کشــاورزی گرگان هم در این مورد بــه خبرنگار ایرنا گفت : با وجود 
فعالیت کارخانه های متعدد آرد در گلستان، بسیاری از ظرفیت این کارخانه ها 
بدون استفاده است.امیر یوسفی بر ضرورت توسعه واحدهای فرآوری و واحدهای 
تبدیلی گلستان تاکید کرد و گفت: بخش زیادی از گندم تولیدی گلستان راهی 
ســایر استان ها می شود در حالیکه ظرفیت کارخانه های آرد استان از امکان 
فرآوری برخوردارند اما به سبب برخی راهبردهای غلط، از این ظرفیت استفاده 
نمی شود.وی افزود : به طور معمول سالانه یک میلیون و ۲۰۰ تا یک میلیون 
و ۴۰۰ هزار تن گندم در گلستان تولید می شود که این حجم از محصول می 

تواند زمینه اشتغال هزاران نفر را در صنایع تبدیلی استان فراهم کند.
ســالانه ۳۷۰ هزار هکتار از اراضی کشــاورزی گلستان به زیر کشت گندم 
مــی رود و این اســتان از نظر کمیت و میزان تولیــد گندم، رتبه دوم ایران را 

در اختیار دارد.

مسببان تغییرکاربری کارخانه چای فجرلاهیجان مقابل میز دستگاه قضا
 پرونده کارخانه چای فجر لاهیجان که قرار بود اواسط 
دهه ۸۰ توســط بخش خصوصی دوباره راه اندازی شود، 
هم اینک سرنوشــت آن با ورود دستگاه قضا برای تعیین 
تکلیف و برخورد با مسببان تخریب و تغییرکاربری وارد 

مرحله ای تازه شد.
 کارخانه چای فجر لاهیجان یکی از کارخانه های دولتی 
قدیمی و معروف این استان است که قرار بود در سال ۸۲ بر 
اساس مصوبه هیات وزیران به بخش خصوصی واگذار شود 

و در سال ۸۳ به تعاونی چایکاران واگذار شد.
یکی از شــروط این واگذاری، عدم تغییرکاربری این 
کارخانه و حفظ فعالیت آن در حوزه فرآوری چای بود. با 
این حال در سال ۸۶ کارخانه به قیمت ۲۲ میلیارد ریال 
فروخته شد اما در سال ۹۲ این کارخانه تخریب و کاربری 

آن نیز تغییر داده شد.
مســئولان دستگاه قضای استان گیلان در تازه ترین 
اتفاق روز گذشته)سه شنبه( ضمن بازدید از این کارخانه 
تخریب شــده ، اعلام کردند که با مسببان و مدیرانی که 
باعث تخریب و همچنین باعث تغییر کاربری آن شده اند، 

برخرود خواهد شد.
این بازدید با حضور حمزه خلیلی ریاست دادگستری 
کل گیلان، احمد آقایی معاون اجتماعی و پیشگیری از 
وقوع جرم دادگستری استان و برخی مسئولان استانی و 
شهرستان همراه بود تا ابعاد مختلف سرنوشت کارخانه فجر 

لاهیجان بررسی شود.
عدم برگزاری مزایده برای فروش کارخانه، واریز وجه 
حاصل از فروش به حساب های شخصی اعضای وقت تعاونی 
چایکاران، تخریب و تغییر کاربری از جمله تخلفات این 

پرونده است که دستگاه قضا آن را پیگیری خواهد کرد.

 برخورد قاطع با مدیران متخلف 
معاون اجتماعی و پیشگیری از وقوع جرم دادگستری 

استان گیلان ضمن بازدید از کارخانه تخریب شده چای 
فجر لاهیجان اظهار داشــت: این کارخانه که به شرکت 
سهامی خاص واگذار شده بود، قرار بود که با حفظ کاربری 
به فرد دیگری منتقل شود که این وعده محقق نشده است 
و پس از واگذاری، تمام دستگاه های آن به فروش رفته و 

سوله های آن نیز تخریب شد.
احمد آقایی افزود: پرونده قضایی توســط دادستانی 
لاهیجان در این مورد تشکیل شده و در حال تکمیل است 

و مدیرانی که در روند واگذاری کارخانه اخلال ایجاد کرده 
و ترک فعل نموده اند، بازخواست خواهند شد.

چای یکی از محصولات اســتراتژیک و مهم در بخش 
باغبانی است و برگ چای تنها محصول باغبانی کشور است 
که به دلیل مصرف عام و روزمره جزو کالاهای اساســی 

کشور قرار گرفته است.
استان های گیلان و مازندران بیش از ۵۰ هزار خانوار 
چایــکار و حدود ۲۸ هزار هکتار باغ چای دارد که حدود 
۹۰ درصد باغ های چای در اســتان گیلان و ۱۰ درصد 
آن در استان مازندران واقع است که حاصل دسترنج این 
خانواراهف تولید سالانه ۳۰ هزار تن چای در کشور است.

بــا وجود مصــرف ســالانه ۱۰۰ هزار تــن چای در 
ایــران، هم اینک شــاهد ســرمایه گذاری مناســب در 
 ایــن صنعــت و همچنیــن ورود ســرمایه گــذاران

خارجی در صنعت چای کشــور هستیم اما با این وجود 
شــاهد تخریب، تعطیلی و تغییــر کاربری کارخانه های 

بومی هستیم.
هم اینک نیز چایکاران گیلانی انتظار دارند که تعداد 
کارخانه های چای در این استان افزایش یابد و کارخانه هایی 
همچون فجر لاهیجان دوباره در چرخه تولید قرار گیرند 
تا هنگام مراجعه و تحویل برگ ســبز چای دچار مشکل 
نشــده و با افزایش کارحانه ها، چایکاران زودتر برگ سبز 

خود را تحویل دهند.

  سند بهره برداری اراضی بیابانی تهیه شد 
 معاون وزیر جهاد کشاورزی گفت: اکنون سند بهره برداری از اراضی بیابانیِ تثبیت شده، تهیه شده و این عرصه ها برای انجام طرح های پرورش شتر، بهره گیری از انرژی های نو و گردشگری در بیابان مورد استفاده قرار می گیرد.

به گزارش از وزارت جهاد کشاورزی، »مسعود منصور« در کارگاه آموزشی مدیران ستادی و استانی منابع طبیعی کشور، از اتمام ممیزی کامل مراتع تا پایان امسال خبر داد و تصریح کرد: سال گذشته یک هدف گذاری دوساله را بنیان نهادیم تا 
همه پروانه های چرا به طرح های  مرتعداری تبدیل شوند.افزود:رییس سازمان جنگل ها، مراتع و آبخیزداری کشور خاطرنشان کرد: تلاش ما در سال جدید بر این خواهد بود که این اقدام را با قوت و دقت به اتمام برسانیم، زیار معتقدیم تنها راه  نجات 
مراتع کشور و اعمال مدیریت بهینه آن با اجرای طرح های مرتعداری تحقق می یابد. منصور، همچنین از انجام زراعت چوب به میزان ۲۲ هزار و ۷۰۰ هکتار در سال گذشته خبر داد و افزود: تا پایان سال جاری برای توسعه زراعت چوب در سطح 
۴۰ هزار هکتار هدف گذاری شده است.وی همچنین به آغاز طرح شناسایی ذخیره گاه های جنگلی در کشور اشاره داشت و گفت: پارسال ۴۱۰ هزار هکتار ذخیره گاه جنگلی با گونه های نادر شناسایی و تثبیت و در سال جاری نیز به همین میزان 
هدف گذاری شده است.منصور، احاله مدیریت پارک های جنگلی و نهالستان های منابع طبیعی را از دیگر عملکردها برشمرد و تاکید کرد: اقدامات منابع طبیعی بدون مشارکت مردم و جوامع محلی به سر منزل مقصود نمی رسد و در هفت ماهه 
امسال ۱۳ هزار هکتار از پارک های جنگلی به مردم و جوامع محلی احاله مدیریت شده است.وی به اقدامات سازمان جنگل ها در حوزه کاداستر اراضی ملی اشاره کرد و گفت: از ابتدای امسال تاکنون منابع طبیعی با همکاری سازمان ثبت و اسناد 
۲۴ میلیون هکتار عملیات کاداستر انجام داده که ۱۶ میلیون هکتار آن منجر به صدور سند شده است.به گفته معاون وزیر جهاد کشاورزی، تاکنون ۱۱۱ میلیون هکتار از ۱۳۵ میلیون هکتار از اراضی منابع طبیعی منجر به تثبیت اراضی ملی و 
دولتی شده و کاداستر ۱۷۱ شهرستان به طور کامل به اتمام رسیده است.وی همچنین ایجاد هشت پایگاه اطفای حریق، راه اندازی سامانه هشدار و پایش مخاطرات منابع طبیعی، تحت نظارت قراردادن ۲۵۰ خودروی گشت و مراقبت در عرصه های 

منابع طبیعی با استفاده از نصب جی.پی. اس و کاهش ۴۶ درصدی حریق در جنگل ها و مراتع با تشدید اقدامات پیشیگرانه را از دیگر اقدامات مهم این سازمان برشمرد.
منصور گفت: در سال »تولید، پشتیبانی ها، مانع زدایی »، فعالیت های منابع طبیعی در قالب سه محور اصلی و ۱۴ محور فرعی برای  اجرا اولویت گذاری شده که نتیجه آن، تقویت حفاظت، احیاء و بهره برداری اصولی منابع طبیعی کشور خواهد بود. 

 تحقیقات نشان می دهد بیش از ۸۸ درصد از اراضی منابع طبیعی کشور ما می تواند تحت تاثیر بیابان زایی  )سه شاخص کاهش پوشش، کاهش حاصلخیزی و کاهش ذخایر کربن( قرار گیرد و مطابق بررسی سال ۲۰۱۸، نزدیک به ۳۷ میلیون 
هکتار از عرصه کشور در معرض تخریب سرزمین قرار دارد.اکنون ۲۲ استان کشور با ۲۹.۵ میلیون هکتار وسعت در ۱۸۷ منطقه، تحت تاثیر فرسایش بادی قرار داشته و ۲۳۷ کانون بحران به وسعت  ۱۳ میلیون و ۹۰۰ هزار هکتار وجود دارد.
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روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
پنجشنبه  1400/08/27

شماره : 1239

 معاون هماهنگی توزیع شرکت مدیریت 
تولید، انتقال و توزیع نیروی برق ایران گفت: 
برق مشترکان پرمصرف در صورت بی توجهی 
به اخطارها و ادامه دادن به رفتار غلط مصرفی 

قطع می شود.
»غلامعلی رخشانی مهر« روز چهارشنبه 
در حاشیه اجرای هفتمین مانور فراگیر اصلاح 
و بهینه سازی روشنایی معابر در محل مرکز 
پایش صنعت برق در جمع خبرنگاران، افزود: 
صنعت برق برای مشــترکان پرمصرف هم 
هشــدار صادر کرده و هم پیام هایی مبنی بر 
لزوم رعایت الگوها داده است و اگر همچنان 
بی توجهی ها تــداوم یابد ناگزیر با قطع برق 

روبرو خواهند شد.
وی ادامه داد: صنعت برق همچنین اقدام 
به نصب کنتورهای هوشمند برای مشترکان 
پر مصرف خانگی  کرده و این کنتورها دارای 
این قابلیت هســتند که اگر مشترک، الگوی 
مصرف را رعایت نکند هم برای آنها محدودیت 

ایجاد کرده و حتی برق آنها را قطع کند.
معاون هماهنگی توزیع توانیر گفت: اکنون 
ایــن کنتورها در حال نصب بوده و از حدود 
۲ ماه قبل بالغ بر ۸۰ هزار کنتور هوشــمند 
برای مشترکان نصب شده که عمدتا در بخش 

خانگی و پر مصرف ها است.
رخشانی مهر ادامه داد: همه درخواست ها 
این اســت که مشــترکان پرمصرف درحد 
الگوهایی که برای عامه مردم تعیین شده در 
همان حد مصرف کنند اکنون در بسیاری از 
شهرها و اســتان ها حداقل ۷۵ درصد مردم 
زیر الگوی های مصرف برق استفاده می کنند 
و قبلا هم اعلام شده که بالغ بر ۱۰ میلیون 
مشترک در کشور حداقل به مدت دو ماه زیر 

۱۰۰ کیلوات ساعت مصرف داشته اند.

 تعدیل روشــنایی معابر با هدف 
اعمال صرفه جویی در مصرف سوخت

وی در ادامه افزود: در ســه سال اخیر در 
زمســتان به دلیل مصرف زیاد گاز در بخش 
خانگی، دچار مشــکل تامین ســوخت در 
نیروگاه ها هســتیم،  امســال برای آنکه این 

اتفــاق رخ ندهد وزارت نفت و وزارت نیرو به 
سرعت، پای کار آمده و تلاش شد تا گاز مورد 
نیاز نیروگاه ها تامین شده و مخازن سوخت 

مایع پر شود.
معاون هماهنگی توزیع توانیر خاطرنشان 
کرد: در عین حال ممکن اســت ســرمای 
زودرسی متوجه کشور شود بنابراین صنعت 
برق زودتر از خود شروع کرد و براین اساس 
و با هدف اعمال صرفه جویی، شروع به تعدیل 

روشنایی های شبکه معابر کرد.
رخشانی مهر گفت: این کار نه به معنای 
خاموش کردن روشنایی های این معابر بلکه 
فقط اصلاح آن اســت و در این طرح، هیچ 
معبری خاموش نخواهد شد. بلکه در نقاطی 
که امکان خطر کمتری داشته و نیز پارک هایی 
که روشنایی های بیش از حدی دارند، طرح 

تعدیل اجرا می شود.
وی ادامه داد:  برای این کار، هماهنگی های 
متعددی با وزارت راه و شهرســازی و پلیس 
راه و نیز نیروی انتظامی و استانداری ها انجام 

شده است تا تبعات آن کاهش یابد.

 پرمصرفــی تنهــا مخصــوص 

تابستان نیست
معــاون هماهنگی توزیــع توانیر با بیان 
اینکه پرمصرفی در زمســتان هم وجود دارد 
خاطرنشان ســاخت: پدیده پرمصرفی یک 
پدیده ای است که در تمام طول سال وجود 
دارد و جالب است بدانید از حدود ۳۰ میلیون 
مشترک بخش خانگی فقط ۲ درصد )حدود 
۶۰۰ هزار مشــترک(  بیش از دو برابر الگو 

مصرف می کنند.
وی ادامه داد: گاهی این مصارف بیش از 
۱۰ برابر الگوهایی است که مردم عادی مصرف 
می کنند که به آنها هشدار داده شده است و 
پیام برای آنها ارسال می شود، اگر آنها رعایت 

نکنند برقشان قطع می شود.

 اصلاح انرژی در بخش غیرمولد
رخشــانی مهر در پاسخ به خبرنگار ایرنا 
مبنی بر افزایش مصرف برق نشانه رونق در 
کشور است، گفت:  اینکه مصارف کجا باشد 
مهم است ما مصارف مولد و غیر مولد داریم.  
در بخش غیرمولد در کشور هدر رفت انرژی 

زیادی داریم.
وی افزود: به عنوان مثال در تابستان ها در 

زمان پیک، مصرف به حدود ۶۰ هزار مگاوات 
می رسد که حدود ۲۴هزار مگاوات آن صرفا 
در بخش وسایل سرمایشی مصرف می شود.

معــاون هماهنگی توزیع توانیر ادامه داد: 
در کشور مشترکان توجهی به دمای آسایش 
ندارنــد و کولرهــای گازی در تابســتان در 

دماهای غیر متعارف کار می کنند.
مدیرعامل شرکت مدیریت تولید، انتقال و 
توزیع نیروی برق ایران نیز در این نشست از 
ارائــه طرحی به دولت خبرداد که در صورت 
تایید آن یارانه انرژی مشــترکان پرمصرف 
قطــع خواهد شــد و قیمت اصلــی از آنان 

دریافت می شود.
»محمد حسن متولی زاده« افزود:  بیش از 
۸۵ درصد مردم در همه مناطق کشور الگوی 
مصرف را رعایت می کنندو تعداد محدودی 
هســتند که بالای الگو مصرف دارند و تعداد 
خیلی کمتری هستند که بیش از ۲ برابر الگو 

مصرف دارند.
وی ادامه داد: سیاســت های اخیر وزارت 
نیرو براین اساس است که کسانی که خیلی 
پرمصرف هستند دیگر مشمول یارانه انرژی 

نشوند.

مدیرعامــل توانیر خاطرنشــان کرد: ۲۵ 
میلیون مشترک از ۳۰ میلیون مشترک ماهانه 
به طور متوسط قبض زیر ۳۰ هزار تومان دارند 
و صاحب قبض های ســنگین بدون دقت ها 
هستند. وظیفه ما کنترل مشترکانی است که 
بی رویه مصرف دارند اگر همان ۱۵ درصدی 
که بیش از الگو مصرف می کنند مصرف خود 
را کنترل می کردند تابستان بدون محدودیت 

سپری می شد.

 صرفــه جویی یک میلیون و ۵00 
هزار لیتر در مصرف ســوخت با اجرای 

طرح تعدیل روشنایی معابر
متولــی زاده در باره مزیــت اجرای طرح 
تعدیل روشــنایی معابر گفت: اجرای طرح  
تعدیل روشنایی معابر به خصوص جاده های 
بین شــهری  موجب می شود روزانه حداقل 
یک و نیم میلیون لیتر در مصرف ســوخت 

صرفه جویی شود.
وی بــا تاکید بر اینکه امید اســت مردم 
صرفه جویی را در دستورکار قرار دهند، افزود: 
صنعت برق پیشنهادهایی را برای تصویب در 
دولت ارئه کرده مبنی بر جایگزینی لامپ های 
ال. ای. دی با چراغ های موجود معابر که باعث 

۶۰ تا ۷۰درصد صرفه جویی خواهد شد.
مدیرعامل توانیر گفت: اصلاح تعرفه بیشتر 
با تمرکز بر اصلاح مصرف اســت تادرآمد و 
برخی مواقع موجب کاهش درآمد هم برای 
صنعت برق می شود لذا از نظر درآمدی به آن 
توجه نمی شود و اصلاح مصرف مد نظر است.

متولی زاده افزود: در کشورمان بیشترین 
یارانه انرژی صرف می شود یکی از دلایل این 
امــر ارزان بودن انرژی چــه در منازل و چه 
صنایع و چه نیروگاه ها اســت، لذا هماهنگی 
بین دستگاه های مختلف صمت، نیرو و دولت 
ایجاد شده تا اقدام هایی که منجر به کاهش 
مصرف سوخت می شــود تبدیل به سرمایه 

گذاری شوند.
 هفتمیــن مانور فراگیــر تعدیل و بهینه 
سازی روشــنایی معابر صبح امروز در محل 

مرکز پایش صنعت برق برگزارشد.

افزایش پایداری شبکه گاز در فصل سرما با بومی سازی تجهیزات انتقال
 مدیر عامل شــرکت انتقــال گاز ایران گفت: ایران با 
۲۵۰ هزار یورو صرفه جویی و برای نخستین بار در کشور 
به دانش فنی ساخت، تعمیر، بازسازی و راه اندازی برخی 
اقلام استراتژیک صنعت گاز دست یافته که دستیابی به 
آنها در پایداری انتقال گاز به ویژه در فصل ســرما بسیار 

حائز اهمیت است.
مهدی جمشــیدی دانا گفت: ایران با ۲۵۰ هزار یورو 
صرفه جویی و برای نخســتین بار به دانش فنی ساخت، 
تعمیر، بازســازی و راه اندازی گیربکس الکتروکمپرسور 
شــرکت VOITH) فویت( آلمان دست یافت. این تجهیز 
راهبردی بــه دلیل محدودیت هــای بین المللی و عدم 
همکاری شرکت سازنده از ۶ سال گذشته تاکنون از مدار 

خارج شده بود.
 جمشیدی دانا با بازخوانی بخشی از فرآیند دستیابی 
شرکت انتقال گاز ایران به دانش فنی تجهیز اظهار کرد: 
گیربکس الکتروکمپرسور واحد F تاسیسات تقویت فشار 
گاز تبریز، سال ۹۳ نصب و در سال ۹۴ پس از ۳۰۰ ساعت 

کارکرد به دلیل مشکلات فنی از مدار خارج شد.
وی اظهار کرد: شرکت ســازنده به دلیل تحریم ها از 
حضور، تامین قطعات و رفع عیوب این تجهیز امتناع کرد.

مدیر عامل شرکت انتقال گاز ایران ادامه داد: بر اساس 
برآوردهای اولیه در سال ۹۶ بیش از ۲۶۵ هزار یورو برای 
تعمیر و راه اندازی مجدد گیربکس برآورد شد در حالی که 

سال ۱۴۰۰ تنها با ۱۵ هزار یورو این تجهیز بومی سازی شد.
جمشیدی دانا با بیان اینکه این تجهیز از به روزترین 
فناوری هــا بهره می برد، تاکید کرد: تنها با کمتر از ۵۰۰ 
میلیــون تومان ) ۱۵ هزار یورو(، موفق به بومی ســازی 
گیربکس الکتروکمپرسور تاسیسات تقویت فشار گاز تبریز 
شده ایم.مدیر عامل شرکت انتقال گاز ایران با بیان اینکه این 
شرکت به دانش فنی گیربکس های »فویت« آلمان دست 
یافته اســت، اعلام کرد: تعمیر، مونتاژ، نصب و راه اندازی 

گیربکس الکتروکمپروسور واحد F تاسیسات تقویت فشار 
گاز تبریز، با موفقیت انجام شد و این تجهیز راهبردی هم 

اکنون در حال بهره برداری است.
وی یادآور شد: راه اندازی این واحد در پایداری انتقال 
گاز به ویژه در فصل سرما بسیار حائز اهمیت بوده و این 
خودباوری برای نخستین بار در کشور تحقق یافته است.

به گزارش ایرنا، پایداری شــبکه گاز در فصل سرما به 
ویژه در مناطق شــمالی کشور اهمیت ویژه ای دارد تا از 

قطعی گاز جلوگیری شود. بر اساس آمار شرکت ملی گاز 
ایران هم زمان با ورود نخستین موج سرما به کشور، مصرف 
گاز ۱۰۰ درصد افزایش پیدا کرد. این موضوع باعث شد 
تا نگرانی ها برای تامین سوخت زمستانی بخش خانگی، 
صنایع و نیروگاه ها بیشتر شود. با این حال وزارت نفت دولت 
سیزدهم اعلام کرد که اولویت تامین گاز در زمستان، بخش 
خانگی اســت و برای جبران کمبود گاز در کشور تلاش 
شده تا سوخت مایع نیروگاه ها به میزان کافی تامین شود.

این اولویت بخشــی در پی ناترازی و خاموشــی های 
زمستان سال گذشــته رقم خورد، اما حالا خبرهایی به 
گوش می رسد که از موفقیت وزارت نفت در برنامه ریزی 
برای این مســاله خبر می دهد، برای مثال میدان گازی 
پارس جنوبی که نزدیک به ۷۰ درصد گاز مصرفی ایران 
را در برمی گیرد،  اکنون با حداکثر توان تولید آماده است 

تا گاز مصرفی کشور را تامین کند.
مدیرعامل شرکت نفت و گاز پارس نیز اعلام کرد که 
عملیات تعمیرات اساســی سکوهای پارس جنوبی تمام 
شده است و برای تولید روزانه گاز به میزان ۷۰۰ میلیون 
مترمکعب در زمســتان امسال آمادگی وجود دارد و این 
تولید از ۳۷ سکوی دریایی پارس جنوبی انجام خواهد شد.

مصرف گاز بخش خانگی که حالا به مرز ۵۰۰ میلیون 
متر مکعب در روز رســیده، اســتفاده از سوخت مایع در 

نیروگاه های کشور را ناگزیر کرده است.

برق مشترکان پرمصرف قطع می شود

ــم ــف در ق ــط و ضعی ــار متوس ــرق فش ــبکه ب ــر ش  3400 مت
 احداث شد

مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق استان قم از اجرای طرح زمستانه بهینه سازی 
شبکه و تعدیل فیدرهای پربار، احداث ۳ هزار و ۴۰۰ متر شبکه فشار متوسط و ضعیف 

و بهینه سازی ۲ هزار متر دستگاه چراغ روشنایی معابر خبر داد.
به گزارش روابط عمومی شرکت توزیع نیروی برق استان قم، مهدی آهنین پنجه 
در گفت و گویی، افزود: همزمان با هشتمین اقدام سراسری بهینه سازی و تعمیرات 
در شــبکه توزیع برق کشور با رویکرد افزایش پایداری سیستم های توزیع برق در 

زمستان جاری اجرا می شود.
وی  از احداث ۲ هزار و ۱۰۰ متر شــبکه سیمی به کابل خودنگهدار همزمان با 
برگزاری اقدام فراگیر صنعت برق کشور خبر داد و بیان کرد: در فاز اول این مانور که 
در منطقه بلوار شهید صدوقی قم به جهت وضعیت فول باری خطوط در این منطقه 
انجام شد، با حضور و تلاش اکیپ های اجرایی افزون بر ۷۰۰ متر شبکه فشار ضعیف 

سیمی به کابل خودنگهدار تبدیل شد.
آهنین پنجه با بیان این مطلب که تبدیل شــبکه ســیمی به کابل خودنگهدار، 
کاهش سرقت و خسارت به شهروندان و بیت المال را بدنبال دارد خاطرنشان کرد: 

با این اقدام پایداری و اطمینان شبکه و رضایت مندی مردم افزایش خواهد یافت.
وی همچنین از احداث هزار و ۳۰۰ متر شــبکه فشــار متوسط هوایی و زمینی 
در راستای افزایش قدرت مانور و اطمینان شبکه در خروجی خط پر بار ۴۵ متری 

شهید صدوقی قم خبر داد.
آهنین پنجه با اشاره به اقدام فراگیر شرکت توزیع برق استان در راستای بهینه 
سازی شبکه روشنایی معابر نیز گفت: تاکنون مصرف بالغ بر ۳۰ هزار چراغ روشنایی 

در سطح استان بهینه سازی شده است.
وی در ادامه از برنامه تبدیل و بهینه سازی ۲ هزار دستگاه چراغ روشنایی معابر 
در سطح استان خبر داد و گفت :در مانور امروز در مناطقی از سطح شهر تعداد ۵۰۰ 

دستگاه چراغ روشنایی به LED تبدیل شد.
آهنین پنجه هدف از برگزاری این مانور را افزایش پایداری شبکه توزیع برق در 

زمستان سال جاری عنوان کرد.

 اعطای سهمیه جبرانی بنزین به دارندگان کارت سوخت در آذرماه
هیات دولت در جلسه امروز با اعطای سهمیه جبرانی بنزین به دارندگان کارت 
ســوخت برای جبران هزینه وارده در دوره عدم دسترســی به سامانه هوشمند 

سوخت موافقت کردند.
به گزارش از پایگاه اطلاع رســانی دفتر هیات دولت، هیات وزیران به منظور 
جبران هزینه وارده به دارندگان کارت سوخت بنزین در دوره عدم دسترسی به 
بنزین ســهمیه ای به دلیل بروز اشکال در سامانه هوشمند سوخت، وزارت نفت 
را موظف کرد از طریق شرکت تابعه ذیربط، سهمیه جبرانی بنزین با قیمت هر 
لیتر ۱۵ هزار ریال را به ســهمیه ماهانه خودروها در آذر ماه ۱۴۰۰ صرفاً برای 

یک بار اضافه کند.
بر این اســاس، سهمیه جبرانی برای انواع خودروها با کاربری های مختلف به 

شرح زیر است:
- ۱۰ لیتر بنزین برای خودروهای سواری شخصی و مدل بالا، سواری و مدل 
بالا جانبازان و معلولین،  مســافربر شــخصی، آموزشگاه های رانندگی، آژانس و 
دســتگاه های عمومی، وانت کم مصرف، وانت پرمصرف )دوگانه سوز و LPG( و 

)LPG کامیون )دوگانه سوز و
- ۵ لیتر برای موتورسیکلت

- ۲۰ لیتر بنزین برای خودروهای سواری عمومی )دوگانه سوز و LPG(، تاکسی 
و تاکسی ون )دوگانه سوز و LPG(، خطی بین شهری )دوگانه سوز و LPG(، وانت 

پرمصرف و کامیون )بنزین سوز(
- ۳۰ لیتر بنزین برای خوردوهای سواری عمومی )بنزین سوز(، تاکسی )بنزین 
)LPG سوز(، خطی بین شهری )بنزین سوز(، آمبولانس )بنزین سوز، دوگانه سوز و

- ۴۰ لیتــر بنزیــن برای اتوبوس، تاکســی ون )بنزین ســوز( و مینی بوس 
)بنزین سوز(

 نمایندگان مجلس خواستار برخورد قوه قضاییه با متهمان قرارداد 
کرسنت شدند

 نمایندگان مجلس شورای اسلامی در نامه ای به رییس قوه قضاییه خواستار 
برخــورد قاطع و قانونی با متهمان و همه افرادی که با انعقاد قرارداد کرســنت 

سبب اخلال در نظام صادراتی ایران و لطمات عمده به منافع کشور شدند.
 نمایندگان مجلس شــورای اســلامی در نامه ای خطاب به حجت الاسلام و 
المسلمین »محسنی اژه ای« رییس قوه قضائیه، با اشاره به مفاسد صورت گرفته 
در قرارداد گازی »کرسنت« و خسارات آن برای کشور، خواستار بررسی پرونده 

در دستگاه قضایی و برخورد با متخلفان این قرارداد شدند.
در این نامه که به امضای ۲۵۳ نماینده رسیده، آمده است: احتراما مستحضرید 
براســاس اعلام نهادهای رســمی جمهوری اســلامی ایران قرار داد کرسنت بر 
مبنای مفاســد گسترده بین شــرکت بی اعتبار کرسنت و برخی مقامات نفتی 
و غیر نفتی ایران منعقد شــده اســت.در ادامه این نامه آمده است: این قرارداد 
که از ابتدا به دلیل تاثیر قطعی فســاد در آن و عدم دریافت مجوزهای مربوطه، 
باطل بوده باعث شده است، نخست اینکه اجرای قرارداد قبلی شرکت ملی نفت 
ایران با شــرکت پترو ایران مبنی بر انتقال گاز میدان سلمان به عسلویه متوقف 
شــود و جمهوری اسلامی ایران از برداشت گاز از میدان مشترک محروم گردد. 
همچنین شــرکت های اماراتی در مدت ۲۰ ســال گذشته، میلیاردها دلار سهم 
گاز ایران از میدان گازی مشترک را به امارات منتقل کنند.  نمایندگان در این 
نامه افزودند: متاسفانه کسانی که در تنظیم قرارداد به صورت مفسده آمیز نقش 
داشتند، با برخی اقدامات و عدم دفاع صحیح موجب تضرر کشور در رای منفی 
دیوان داوری شده اند. همچنین با وجود انتقال گاز سهم ایران از میدان مشترک 
به امارات متاسفانه شرکت کرسنت اقدام به طرح دعوی در دیوان داوری نموده 
و شــرکت ملی نفت ایران در سال ۱۳۹۳ محکوم به نقض قرارداد شده و اخیرا 

نیز با پایان دولت دوازدهم محکوم به پرداخت خسارت شده است.

 افزایش فروش نفت و بازگشت منابع ارزی آن به کشور
 ســخنگوی کمیســیون انرژی مجلس شورای اســلامی گفت: با تلاش های 
انجام شده توسط وزارت نفت، شاهد افزایش فروش نفت و فرآورده ها و بازگشت 
منابع ارزی آن به کشــور هستیم.به گزارش از وزارت نفت، »مصطفی نخعی« با 
بیان اینکه فروش نفت و فرآورده های نفتی از مهم ترین راه های تامین منابع ارزی 
کشور است، افزود: در چند ماه اخیر به دنبال تلاش های گسترده وزارت نفت، شاهد 
افزایش فروش نفت و فرآورده های نفتی و بازگشت منابع ارزی به کشور هستیم.

وی با قدردانی از وزارت نفت بابت تلاش های انجام شده برای افزایش فروش 
و صــادرات نفت در شــرایط تحریمی، گفت: منابــع ارزی حاصل از نفت، گاز و 
میعانات گازی، رشد داشته که این رشد در ماه های باقی مانده از سال نیز ادامه 
خواهد داشت.ســخنگوی کمیسیون انرژی مجلس تصریح کرد: افزایش صادرات 
نفت حاصل تلاش کارکنان صنعت نفت است، این کارکنان و کارگران برای توسعه 
صنعت نفت زحمات زیادی متحمل می شــوند که باید به نیازها و مشکلات آنها 
نیز رسیدگی شود.نخعی بیان داشت: کارکنان صنعت نفت با سختی های بسیاری 
روبه رو هســتند، زیرا باید در سکوهای گازی و نفتی به دور از خانواده در وسط 
دریا به طور شــبانه روزی به فعالیت بپردازند و به دنبال این تلاش شبانه روزی، ما 
حتی یک ساعت افت فشار ارسال گاز از سکوها نداریم؛ از این رو باید به حقوق 

و مزایا و رفاهیات آنها نیز توجه ویژه ای شود.

تامین برق در زمستان بدون هیچ محدودیتی انجام می شود
 مدیرعامل شرکت مدیریت تولید، انتقال و توزیع نیروی 
برق ایران )توانیر( گفت: تامین برق زمستانی کشور بدون 

هیچ مشکلی انجام خواهد شد.
محمدحسن متولی زادهدر هفتمین اقدام فراگیر تعدیل 
و بهینه سازی معابر درون و برون شهری در محل مرکزپایش 
صنعت برق، افزود: در فصل زمســتان ظرفیت تعدادی از 
نیروگاه ها آزاد و بر همین اساس تامین برق بدون محدودیت 

انجام می شود.
وی ادامه داد: زمســتان پارسال صنعت برق توانست با 
همکاری مشترکان شــرایط بحرانی را با کمترین مشکل 
پشت سر بگذارد.مدیرعامل توانیر گفت: تابستان امسال هم 
که سخت ترین تابستان در طول فعالیت صنعت برق بود، با 
همکاری خوب صنایع بزرگ با مشکلات کمی سپری شد.

متولی زاده بیان داشت: اتفاق هایی که در این مدت برای 
صنعت برق کشورمان رخ داده بود اگر در هر نقطه ای از جهان 
رخ می داد منجر به فروپاشی کامل صنعت برق می شد، اما 
همکاری خوب مشترکان سبب شد صنعت برق کشورمان با 

کمترین محدودیت این اتفاق ها را پشت سربگذارد.
وی اظهار داشــت: در فصل زمســتان به دلیل افزایش 
مصــرف گاز در بخش خانگــی و عمومی، گاز تحویلی به 

نیروگاه ها با محدودیت روبه رو خواهد شد.مدیرعامل توانیر 
اضافه کرد: براین اســاس و با هدف اعمال صرفه جویی در 

مصرف سوخت، صنعت برق نســبت به تعدیل روشنایی 
معابر اقدام کرد که به طور رســمی از امروز آغاز شده است 
و در این برنامه برای تعدیل روشــنایی اتوبان ها، تونل ها و 

بزرگراه ها اقدام خواهد شد.
وی، میزان مصرف هر پایه روشنایی را معادل مصرف یک 
خانوار دانست و گفت: براین اساس تعدیل و یک در میان 
کردن این روشنایی ها، تامین برق پایدار برای خانوارها را به 
همراه دارد.متولی زاده خاطرنشان کرد: این کار نقش موثری 
در کاهش مصرف و اطمینــان از تامین برق دارد که باید 

صرفه جویی در مصرف اولویت کشور باشد.
وی یادآوری کرد: پارســال مصرف گاز به ۶۰۰ میلیون 
مترمکعب در روز رسیده بود که اقدام به تعدیل روشنایی ها 

۱۰ تا ۲۰ درصد صرفه جویی به دنبال داشت.
 دیروز مدیرکل مهندسی و راهبری شبکه برق شرکت 
تولید، انتقال و توزیع نیروی برق ایران از انجام تعمیرات و 
بهینه سازی شبکه های توزیع برق با رویکرد افزایش پایداری 
سیســتم های توزیع در زمستان ۱۴۰۰ در روز جاری خبر 

داده بود.

 کمیسیون انرژی مجلس خواستار فراوری گازهای فلر توسط وزارت نفت شد
 عضو هیات رییسه کمیسیون انرژی مجلس شورای اسلامی خواستار مدیریت و فراوری گازهای فلر، حضور بخش خصوصی در اجرای طرح ها و استفاده از پتانسیل نیروگاه ها توسط وزارت نفت برای کمک به وزارت نیرو شد.

عبدالعلی رحیمی مظفری در توضیح نشست روز سه شنبه کمیسیون انرژی مجلس شورای اسلامی که با حضور »جواد اوجی« وزیر نفت در محل این وزراتخانه برگزار شد به خبرنگاران گفت: در نشست امروز  گزارش هایی درباره تامین 
سوخت زمستانی، اقدامات وزارتخانه طی ۸۳ روز گذشته در زمینه فروش نفت و مذاکرات انجام شده در زمینه تامین گاز مطرح شد که مجموع سخنان بیان شده رضایت بخش بود.

عضو هیات رییســه کمیســیون انرژی مجلس افزود: موضوع مدیریت و فراوری گازهای فلر، حضور بخش خصوصی در اجرای طرح ها، اســتفاده از پتانســیل نیروگاه های وزارت نفت در راســتای کمک به وزارت نیرو و مســئله تامین 
ســوخت نیز در نشســت امروز مطرح شــد.وی با تاکید بر اینکه در حال حاضر نیروگاه های خارج از وزارت نفت از گاز یارانه ای اســتفاده می کنند که ســبب صرفه اقتصادی تولید آنها می شــود، عنوان کرد: به دلیل محاسبه گاز به نرخ آزاد 
 برای نیروگاه های وزارت نفت تولید برق به منظور اســتفاده در شــبکه سراســری صرفه اقتصادی ندارد که مقرر شــد در صورت امکان گاز مورد نیاز این نیروگاه ها نیز با نرخ یارانه ای محاســبه شــود تا بتوانند به تامین برق شبکه سراسری 

در فصل تابستان کمک کنند.
مظفری خاطرنشان کرد: در نشست مشترک کمیسیون با مسوولان وزارت نفت مباحثی در زمینه حمایت از نیروی انسانی، تعمیرات تاسیسات، افزایش برداشت ها، مسائل ایمنی و امنیتی تاسیسات خصوصا در دریا نیز مطرح شد. 

همکاری تنگاتنگ ایران والجزایر در جی ئی سی اف و اوپک ادامه می یابد
 وزیر نفت ضمن تبریک به نماینده الجزایر به عنوان دبیرکل جدید جی ئی سی اف گفت: الجزایر و ایران مانند همیشه به همکاری تنگاتنگ در جی ئی سی اف و اوپک ادامه می دهند.

 در پیام اوجی آمده است: تلاش های دیپلماتیک بسیار زیادی برای احراز پست دبیرکلی از سوی ایران صورت گرفت اما به دلیل اینکه ایران دو دوره )۴ سال( سمت دبیرکلی مجمع را در اختیار داشته است، شرایط بسیار دشوارتری را نسبت 
به دیگر رقبایی که تاکنون این پست را احراز نکرده بودند، داشتیم.  

فراموش نکنیم که مجمع صادرکنندگان گاز ۱۱ عضو دارد که تاکنون فقط دو عضو آن یعنی روسیه و ایران توانسته اند سمت دبیرکلی را به دست آورند.
الجزایر و ایران مانند همیشه به همکاری تنگاتنگ در جی ئی سی اف و اوپک ادامه خواهند داد؛ در این باره صحبت های سازنده ای هم با همتای الجزایری خود داشته ام و نتایج خوبی را از این همکاری متصورم.



۶

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
پنجشنبه  1400/08/27

شماره : 1239

زباله گردی در قم درآمد میلیاردی دارد

نماینــده ولی فقیه در فارس و امام جمعه شــیراز گفت: فرهنگ آزادی و 
رهاســازی زندانیان جرائم غیر عمد در جامعه نهادینه و تقویت شود تا مردم 

برای تحقق این مهم همکاری و مشارکت بیشتری کنند.
 آیت الله لطف الله دژکام، روز چهارشــنبه در آیین رهایی ۸۳ زندانی جرام 
غیرعمد در شیراز افزود: به واسطه جو نامناسبی که در زمینه اطلاع رسانی در 
استان و کشور ایجاد شده مردم از بسیاری از اقداماتی که دولت ها و مسئولان 
در این زمینه انجام داده اند اطلاعی ندارند که باید این اقدامات بدون بزرگنمایی 

اطلاع رسانی شود.
وی ادامــه داد: البته در این زمینه قطعا مجموعه های دولتی نمی توانند به 

تنهایی کاری انجام دهد و باید مردم و خیرین هم کمک و همکاری کنند.
امام جمعه شیراز افزود: در بحث آزادسازی زندانیان جرائم مالی غیر عمد 
ابتدا باید به مبالغ زیر ۵۰ میلیون توجه شود و سپس برای آزادسازی زندانیان 

جرائم مالی غیر عمد در مبالغ کلان تر اقدام شود.
وی، بر لزوم اســتفاده از مسجد به عنوان مکانی جهت بررسی مشکلات و 
پاسخگویی به خواســته های مردم تاکید کرد و گفت: اگر مسجد نتواند پایه 

فرهنگ ارتباطات اجتماعی را به درستی سامان دهد دچار مشکل می شویم.
مدیر کل زندان های استان فارس هم گفت: استان فارس بیشترین تعداد 

زندانیان محکوم مالی را در زندان های خود جای داده است.
اسحاق ابراهیمی افزود: هم اینک ۷۴۶ زندانی جرایم غیرعمد در زندان های 

استان داریم که از این تعداد ۳۹ نفر و مابقی مرد هستند.
وی ادامه داد: مجموع بدهکاری این ۷۴۶ نفر مبلغی در حدود ۲۵۰ میلیارد 

تومان است.
او اظهار داشت: از سال گذشته با توجه به اینکه فارس بیشترین زندانی محکوم 
مالی را داشت این مساله طرح موضوع شد و با همکاری و مساعدت مسووولان 
قضایی و فرمانده سپاه فجر فارس طرح های مختلفی در این زمینه اجرا شد و 
طی این یکسال حدود یک هزار نفر زندانی محکوم مالی از زندان آزاد شدند.

تمام زندانیانی که به جرم مالی غیر عمد در زندان هستند به نوعی با مشکل 
اقتصادی مواجه شده اند و جای آنها هم در زندان نیست و حتی خانواده های 

آنها نیز با مشکلاتی مواجه شده اند.
پرســنل سازمان زندانها طرحی را تحت عنوان پنجره فولاد اجرا کرده اند 
که هر یک از پرسنل این سازمان هر ماه هشت هزار تومان از حقوق خودرا به 
آزادســازی زندانیان اختصاص می دهند که جا دارد این طرح در سایر ادارات 

نیز انجام شود.
در این آیین ۳۸ زندانی جرائم غیر عمد مالی با کمک خیرین آزاد شدند.

 فرهنگ آزادسازی زندانیان غیر عمد در جامعه نهادینه شود

 سرپرست سازمان مدیریت پسماند شهرداری 
قم با تاکید بر وجود مافیای زباله گردی، گفت: 
بیش از ۲ هزار و ۶۴ میلیارد تومان درآمد خالص 
زباله گردی در شهر قم طی سال ۹۷ بوده است.

به گزارش از شــهرداری قم، سید عبدالله 
میرابراهیمــی روز چهارشــنبه در هفتمین 
نشست روسای سازمان های مدیریت پسماند 
کلانشهرهای کشور در سالن رضوان شهرداری 
قم، افزود: یکی از معضلات شهرداری قم مساله 
زباله گردی اســت که چالش هایــی در رابطه 
با مباحث فرهنگــی و اجتماعی نیز به وجود 

آورده است.
سرپرست سازمان مدیریت پسماند شهرداری 
قم شــکل ذخیره ســازی و تحویل پسماند را 
دو مســاله مهم در مقوله زباله گردی دانســت 
و  ادامه داد: اصل ۵۰ قانون اساســی، بند ۲۰ 
ماده ۵۵ قانون شــهرداری ها و برخی موازین 
قانونی دیگر اجازه ورود شــهرداری به مساله 
 زباله گــردی را مــورد تاکید قرار داده اســت 
و طبق قانون زباله از مرحله تولید تا دفن برعهده 

شهرداری است.
میرابراهیمی ادامه داد: دسترســی آســان 
به منابع، کســب درآمد، ارتقاء کیفیت زندگی 
و داشتن شغل مســتمر از دلایل عمده رونق 

زباله گردی در کلانشهرها است.
وی اعتیاد، فقدان حمایت خانوادگی، عدم 
جذب در اقتصاد رســمی، عدم منع اجتماعی 
و عدم حمایت های دولتــی را از عوامل ایجاد 

زباله گردی دانست.

میرابراهیمی طرح ســاماندهی زباله گردی 
و گاراژهــای ضایعاتی را مــورد توجه قرار داد 
و اظهار داشــت: با برنامه ریزی های انجام شده 
ضمن برخورد با تخلفات احتمالی، قسمتی در 
ســایت البرز به زباله گردها اختصاص یافته و 
انبارهای ضایعاتی نیز ملزم به دریافت مجوز از 

شهرداری قم شدند.
وی بیــان کرد: محدودیت در اجرای قانون 
مدیریت پسماندها به دلیل سلیقه ای برخورد 
کــردن ادارات متولی، عدم اجــرای آئین نامه 
اجرایی مشاغل و اصناف مزاحم شهری ابلاغی 

ســال ۹۷ هیات وزیران، عــدم همکاری اداره 
اماکــن نیروی انتظامی، صدور پروانه کســب 
توسط اتحادیه ها در خصوص فعالیت انبارهای 
ضایعاتــی، فعالیت پنهانی و عدم صدور احکام 
بازدارنده توســط مراجع قضایی از مشــکلات 
مهم در اجرای طرح ساماندهی مشاغل مزاحم 

شهری بوده است.
مدیرکل دفتر هماهنگی خدمات شــهری 
سازمان شهرداری ها و دهیاری های کشور نیز 
در این جلســه، از عدم پایدار شدن درآمدهای 
پیش بینی شده از محل عوارض کالاهای قابل 

بازیافت و کمک به ســاماندهی پســماندهای 
عادی انتقاد کرد.

سیدحبیب راضی بیان کرد: قرارگاه خاص 
برای حوزه پسماند به زودی در شهرداری های 
کشــور با نظر مساعد وزیر کشور شکل خواهد 

گرفت.
مدیرکل دفتر هماهنگی خدمات شــهری 
سازمان شهرداری ها و دهیاری های کشور ادامه 
داد: تهیه فهرســت بهای خدمات شهری نیز 
پیشرفت مطلوبی دارد و انتظار می رود در آینده 

نزدیک نهایی شود.

راضی تصریح کرد: یکی از مسائل امروز وزارت 
کشور بر این است که با تأمین زیرساخت های 
لازم مباحث و مسائل حوزه پسماند به صورت 

کامل و منطقی حل شود.
وی یادآور شــد: در همین راستا حمایت از 
شــرکت های دانش بنیان، ارائه تسهیلات به 
حوزه پسماند، واگذاری این حوزه به شرکت های 
قدرتمند و غیره به زودی به همراه یک نقشه راه 

تقدیم وزیر کشور خواهد شد.
مدیرکل دفتر هماهنگی خدمات شــهری 
ســازمان شــهرداری ها و دهیاری های کشور 
تصریــح کرد: برای دفــن و مدیریت اصولی تر 
پســماند، کشــور به ۲۸۳ پهنه تقسیم شده 
اســت و در قالــب آن برنامه ریزی هایی جهت 
اقدامات متمرکز برای جمع آوری و دفن پسماند 

پیاده سازی خواهد شد.
وی یادآور شــد: قانون کمک به ساماندهی 
پسماندهای عادی یکی از مباحث مهمی است 
که تاکنون از این ظرفیت قانونی به خوبی اجرایی 
نشده است، همچنین قانون عوارض بر کالاهای 
مخرب محیط زیست و کالاهای قابل بازیافت 
نیز تاکنون برغم بالابودن اعتبارات هنوز پایدار 

نشده است.
وی همچنین بیان کرد: یکی از خلاهای امروز 
کشور در رابطه با مدیریت پسماند، خالی بودن 
این حوزه در سطوح مختلف کشور است و در 
صورتی که اصلاح قوانین صورت گیرد، می توان 
اوضاع مدیریت پسماند را در سازمان های تابعه 

شهرداری بهبود بخشید.

 طرح خرید تضمینی دام زنده عشایر در اهر آغاز شد
ــد  ــرح خری ــاز ط ــر از آغ ــتان اه ــور عشــایری شهرس ــس اداره ام ــز- رئی تبری
تضمینــی دام زنــده عشــایر در ایــن شهرســتان بــه قیمــت هــر کیلــو ۳۲۰ هــزار 

ریــال خبــر داد.
محمدکاظــم صــادق زاده گفــت: در ایــن طــرح دام میــش حذفی)غیــر مولــد( 

عشــایر بــه قیمــت هــر کیلــو ۳۲۰ هــزار ریــال خریــد تضمینــی مــی شــود.
وی گفــت: بــه ازای هــر کیلــو دام زنــده ســه کیلــو جــو علوفــه ای یارانــه دار 
تعلــق خواهــد گرفت.صــادق زاده خاطرنشــان کــرد: عشــایری کــه بخواهنــد در 
طــرح خریــد تضمینــی دام شــرکت کننــد باید بــه اداره امور عشــایری شهرســتان 
اهــر مراجعــه و ثبــت نــام کننــد و عشــایر بایــد توجه داشــته باشــند در ایــن طرح 

تنهــا دام میــش حــذف شــده خریــداری خواهــد شــد.
وی در ادامــه بــا بیــان اینکه امســال خشکســالی بیشــترین آســیب را بــه مراتع 
و تهیــه علوفــه دامــی عشــایر زده اســت، گفــت: ایــن اداره بــا پیگیــری کــه انجــام 
داد توانســت در ۶ ماهــه اول ســال جدیــد بــرای جبــران خســارت خشکســالی و 
تامیــن علوفــه دام هــای عشــایر شهرســتان اهــر حدود ســه هــزار تن نهــاده دامی 

یارانــه ای شــامل: کنســانتره، ســبوس و جــو علوفــه ای تهیــه و توزیــع کنــد .
رئیــس اداره امــور عشــایری اهــر اعــلام کــرد: در ۶ ماهه دوم ســال نیــز بیش از 

چهــار هــزار تــن نهــاده دامــی تهیــه و بیــن عشــایر توزیع خواهد شــد.
صــادق زاده همچنیــن از بهــره منــدی ۵ قشــلاق عشــایر نشــین اهــر بــه آب 
ــه  ــرای آبرســانی ب ــزود: اداره امــور عشــایری اهــر ب شــرب دائمــی خبــر داد و اف
مناطــق قشــلاقی ایــن شهرســتان در ســال ۹۹ بــه ۱۰ قشــلاق بــه صــورت ســیار 
آبرســانی کــرده کــه در ایــن راســتا امســال تعــداد ایــن مناطــق قشــلاقی بــه ۶ 
مــورد کاهــش یافتــه بــود کــه متاســفانه خشکســالی باعــث افزایــش آنهــا بــه ۷ 
مــورد گردیــد کــه امیدواریــم بــا اختصاصــی اعتبــارات لازم بتوانیــم ۵ قشــلاق اهر 

را از نعمــت آب شــرب بهــره منــد ســازیم.
وی گفــت: در ایــن راســتا با پیگیــری اداره امور عشــایری و فرماندار شهرســتان 
اهــر بــا اختصــاص ۵۰ میلیــارد ریــال اعتبــار ازمحــل طرح توســعه ملی بــه زودی 
بــا ایجــاد چــاه، منبــع آب و لولــه گــذاری ۵ قشــلاق اهــر از آب شــرب بهــره منــد 

ــد. خواهند ش

  13 واحد تولیدی راکد در شاهرود فعال شد
شــاهرود- فرمانــدار شــاهرود گفــت: ۱۳ واحــد تولیــدی و صنعتــی راکــد در 

نیمــه نخســت امســال پــس از حــل مشــکلات بــه چرخــه تولیــد بازگشــت.
 ابوطالــب جلالــی در نشســت ســتاد تســهیل و رفــع موانــع تولیــد شهرســتان 
شــاهرود در فرمانــداری ایــن شهرســتان، اظهــار داشــت: در ۶ ماه نخســت امســال 
ظرفیــت ۲۲ واحــد تولیــدی افزایــش یافــت کــه از ایــن تعــداد ۲ واحــد در حــوزه 
کشــاورزی و بقیــه مربــوط بــه میــراث فرهنگــی، گردشــگری و صنایــع دســتی 

اســت.
وی ادامــه داد: در ایــن مــدت ۱۶ طــرح بــا پیشــرفت بــالای ۶۰ درصــد نیــز در 
شهرســتان شــاهرود بــه بهــره بــرداری رســید که حــوزه صنعــت، معــدن و تجارت 

بیشــترین ســهم را در بیــن ایــن واحدهــا داشــت.
ــه فعالیــت یــک هــزار و ۴۱۴ واحــد تولیــدی  ــا اشــاره ب ــدار شــاهرود ب فرمان
در ایــن شهرســتان افــزود: از ایــن تعــداد یکهــزار و هفــت واحــد در حــوزه جهــاد 
کشــاورزی، ۱۸ مــورد در حــوزه صنعــت، معــدن و تجــارت و ۱۸۸ واحــد نیــز زیــر 

نظــر میــراث فرهنگــی، گرشــگری و صنایــع دســتی اســت.
ــا  ــدی در شــاهرود ب ــزار و ۱۱۳ واحــد تولی ــک ه ــه ی ــان اینک ــا بی ــی ب جلال
ــا وجــود ایــن فقــط ۹ مــورد  ــادآور شــد: ب ظرفیــت کامــل فعالیــت می کنــد، ی

ــه حــوزه صنعــت، معــدن و تجــارت اســت. ــوط ب مرب
وی بــه وجــود ۲۴ واحــد تولیــدی راکــد در شهرســتان نیز اشــاره کــرد و گفت: 
از ایــن تعــداد ۱۷ مــورد ســهم صنعــت، معــدن و تجــارت و هفــت واحــد نیــز در 
حــوزه اداره جهــاد کشــاورزی اســت.فرماندار شــاهرود اضافــه کــرد: هم اکنــون ۷۹ 
طــرح تولیــدی در ایــن شهرســتان دارای ۶۰ درصــد پیشــرفت فیزیکــی اســت که 

در ایــن میــان صنعــت، معــدن و تجارت بیشــترین ســهم را دارا اســت.
ــای  ــان واحده ــی، صاحب ــای اجرای ــتگاه ه ــوولان دس ــت مس ــن نشس در ای
ــرح  ــود را مط ــای خ ــدگاه ه ــز دی ــا نی ــای بانک ه ــن از روس ــد ت ــدی و چن تولی

ــد.  کردن

بــه تمایــل  پیامــد  شــغلی  فرصت هــای  کاهــش   
 مدرک گرایی است

ســمنان- مدیــرکل آمــوزش فنــی و حرفــه ای اســتان ســمنان بــا انتقــاد بــه 
ــه مدرک گرایــی، گفــت: کاهــش فرصت هــای شــغلی و  تمایــل ذائقــه جامعــه ب

فقــدان نیــروی کار ماهــر از جملــه معضــلات ایــن امــر اســت.
ــه کار پنجمیــن مرکــز  ــاز ب ــاح و آغ  ســید حســین شــاهچراغ در آییــن افتت
آمــوزش فنــی و حرفــه ای جــوار کارگاهی شهرســتان ســمنان طی ســخنانی بیان 

کــرد: افــراد جامعــه در گذشــته اقبــال بیشــتری بــه مهارت آمــوزی داشــتند.
شــاهچراغ قــرن جدیــد را عصــر مهــارت خوانــد و افــزود: بنگاه هــای اقتصــادی 
در عصــر مهارت هــا، جــذب افــراد مــورد نیــاز خــود را بــه جــای توجــه به مــدارک 

دانشــگاهی منــوط بــه میــزان مهــارت و تخصــص عملــی افــراد قــرار می دهند.
وی آموزش هــای فنــی و حرفــه ای را بســیار گــران قیمــت خوانــد و از ســازمان 
آمــوزش فنــی و حرفــه ای بــه عنــوان متولــی آموزش هــای غیررســمی در کشــور 
ــتاندارد  ــاس اس ــر اس ــازمان، ب ــن س ــای کار ای ــت: مبن ــاهچراغ گف ــاد کرد.ش ی
ــن اســاس اســتانداردهای  ــر ای ــی مشــاغل ) ISCO ۲۰۰۸( اســت کــه ب بین الملل

آموزشــی در ۶۵ گــروه آموزشــی تالیــف و بــه ثبــت رســیده اســت.
ارائــه رایــگان بخــش اعظــم ایــن آموزش هــا توســط دولــت، از دیگــر مــواردی 
ــه آن اشــاره  ــه ای اســتان ســمنان ب ــی و حرف ــوزش فن ــرکل آم ــه مدی اســت ک
داشــت.وی اضافــه کــرد: فقــدان برنامه ریــزی بــرای ایــن آموزش هــا اتــلاف منابــع 

و ســرمایه را بــرای کشــور بــه دنبــال خواهــد داشــت.
پنجمیــن مرکــز آمــوزش فنــی و حرفــه ای جوارکارگاهــی شهرســتان ســمنان 
در راســتای فعالیــت دپارتمــان ملــی آمــوزش قطعــه ســازی خــودرو افتتــاح شــد.

در راســتای ارتقــای مهــارت نیــروی کار شــاغل در صنعــت خودروســازی و نیز 
تامیــن نیــروی کار ماهــر مــورد نیــاز ایــن بخش، مرکــز آموزشــی مذکــور فعالیت 

خــود را بــه صــورت رســمی آغــاز کــرد. 

 عمــده فروشــان تهــران بــه کســبه بجنــورد صــورت 
حساب نمی دهند 

بجنورد-رییــس اتــاق اصنــاف بجنــورد گفــت: تولید کننــدگان، عمده فروشــان 
ــای  ــت کالاه ــران باب ــه ته ــزرگ از جمل ــای ب ــتان ه ــدگان در اس ــع کنن و توزی
فروختــه شــده، صــورت حســاب )فاکتــور( ارائــه نمــی کننــد و همیــن امر کســبه 

ایــن شــهر و اســتان را دچــار مشــکل کــرده اســت.
مهــدی امیــدوار گفــت: فروشــندگان در تهــران بــرای فــرار از مالیــات از ارائــه 
فاکتــور خــودداری مــی کننــد کــه ایــن امــر در نهایــت کســبه هــا در شــهرهای 

کوچــک دچــار مشــکل مــی کنــد.
رییــس اتــاق اصنــاف بجنــورد تصریــح کــرد: نبــود فاکتــور ســبب شــده تــا 
کســبه بــه دنبــال فاکتورهــای صــوری و غیرواقعــی باشــند تــا در بازرســی هــا بــا 
چالــش روبــه رو نشــوند.امیدوار گفــت: فروشــندگان در تهــران، بــا هــر قیمــت که 
مــی خواهنــد، اجنــاس را عرضــه و از ارائــه فاکتــور خــودداری مــی کنند و کســبه 
شهرســتان هــا هــم ناچــار بــه خریــد بــا شــرایط کنونــی هســتند و در ایــن زمینه 

در زمــان بازرســی بــا مشــکل روبــه رو مــی شــوند.

رییس کمیسیون تجاری سازی سازمان ملی کارآفرینی 
ایران گفت: توسعه کارآفرینی و راه اندازی فضاهای کسب و 
کارهای جدید در کشور نیازمند فرهنگ سازی و تسهیل گری 

در زمینه قوانین و مقررات است.
 احســان قاسمی  در مراسم اختتامیه هفته کارآفرینی 
بارویکرد تحولات دیجیتال و دروان پسا کرونا که در سالن 
همایش های سیتی سنتر اصفهان برگزار شد، افزود: قوانین 
و مقررات مخل کارآفرینی یکی از بزرگترین مشــکلات ما 
محسوب می شود و در سازمان ملی کارآفرینی و اتاق بازرگانی 
به دنبال این هستیم که در حد توان اینگونه قوانین را حذف 

و اصلاح کنیم.
وی ادامه داد: کارآفرینان باید در جامعه ما به عنوان الگو 
و سلبریتی مطرح شوند و همه دوست داشته باشند شبیه 
آنها شوند که این امر با تولید محتوا از زندگی افراد موفق 

در این زمینه امکان پذیر است.
رییس کمیسیون تجاری سازی سازمان ملی کارآفرینی 
ایران با بیان اینکه با تفکر سنتی نمی توان به موفقیت دست 
یافت اظهار داشت: امروز کسب و کارها برای بقا مجبور به 

نوآوری، تغییر شکل و وفق دادن خود با محیط هستند.
وی اضافه کرد: فرصت های بســیاری در اقتصاد و بازار 

کسب و کار ایران وجود دارد و هیچ اقتصادی برای کارآفرینی 
جذابتر از اقتصاد ایران نیست.

به گفته وی، هزاران ایده در زمینه کارآفرینی در کشور 
وجود دارد اما برای موفقیت باید این ایده ها را تا انتها ادامه 
دهیم و تحت تاثیر گفته و سخنان دیگران قرار نگیریم و نا 
امید نشویم.قاسمی با تاکید بر اینکه برای موفقیت باید با 

تغییرات دنیا به پیش برویم و با تغییرات ۲۰ سال گذشته 
نمی توان موفق شد خاطرنشان کرد:جامعه و دنیای امروز 
دنیای ارتباطات و اطلاعات اســت و افرادی که اطلاعات 

نداشته باشند باید هزینه های بیشتری را بپردازند.
وی افزود: افرادی که اطلاعات و دانش بیشتری داشته 
باشند در کار خود موفق تر هستند.رییس کمیسیون تجاری 

سازی سازمان ملی کارآفرینی ایران گفت: امروز و در دنیای 
دیجیتال باید فرصت های کسب و کار را در فضای مجازی 
پیدا کنیم و همچنین در دوران کرونا با تغییر سبک زندگی 
مردم باید فرصت های کسب و کار را در حوزه های بهداشتی 

و آرایشی جست و جو کنیم.
وی اظهار داشت: موفقیت در کسب و کار و کارآفرینی 
سخت نیست و همه چیز وابسته به خود ماست و همه ما در 
صورت داشتن خودباوری، قابلیت تبدیل شدن به کارآفرین 

های موفق را داریم.
قاســمی ادامه داد: فرصت های کارآفرینی و کســب و 
کار بــه تعداد همه افراد جامعه وجود دارد و کشــور ما به 
کارآفرینــان نوپا و جدید نیاز دارد.وی اضافه کرد: امروز در 
عصر ارتباطات و اطلاعات قرار داریم و دنیا در حال تغییر 
است باید برای کار آفرینی به روز شویم و نباید درگیر افکار 
قدیمی و کهنه باشــیم.آیین اختتامیه هفته کارآفرینی با 
رویکرد تحولات دیجیتال و دوران بسا کرونا روز چهارشنبه 
با حضور  تعدادی از مدیران و کارآفرینان استان در سالن 
پردیس سینمایی سیتی سنتر اصفهان برگزار شد.در این 
مراســم از ۱۰ نفر از کارآفرینان برتر استان با اهداء لوح و 

تندیس یادبود قدردانی شد.

توسعه کارآفرینی در کشور نیازمند تسهیل گری قوانین و مقررات است 

 مجهزترین گلخانه تولید گل رز شمالغرب کشور در نمین افتتاح شد
 بهره برداری از مجهزترین گلخانه تولید گل رز شمالغرب کشور روز چهارشنبه در شهرستان نمین آغاز شد. ، مدیر جهاد کشاورزی نمین در آیین افتتاح این واحد گفت: استفاده بهینه از آب و نهاده های کشاورزی و افزایش زمینه کشت گلخانه ای 
از برنامه های اولویت دار این مجتمع است.شهرام محسنی افزود: این گلخانه در روستای پته خور از توابع شهرستان نمین با عنوان مجتمع گلخانه ای آرتا رویش سبلان در سطح  هفت هزار مترمربع  بر اساس استانداردهای جهانی احداث شده است.

او گفت: با کشت محصول گل رز هلندی و قرارداد با شرکت های خارجی برای صادرات گل های شاخه بریده زمینه شکوفایی و معرفی استعدادهای کشاورزی شهرستان نمین در سطح بین المللی فراهم خواهد شد.
وی تولید محصولات صادراتی با روش هیدروپونیک ، مصرف بهینه نهاده های کشاورزی با تکنولوژی پیشرفته ، پوشش مقاوم در مقابل شرایط محیطی و جریانات اقلیمی از جنس پلی کربنات و تولید محصول گل رز با تنوع ۱۴ رنگ از گل های رز 
صادراتی با تهیه قلمه های وارداتی را از ویژگی های این مجتمع ذکرکرد.وی اظهارکرد: این واحد با توجه به سطح قابل توجه برای کشت گل رز پرورشی با استفاده از تکنولوژی مدرن و سیستم های بروز آبیاری و بسترهای کشت مطابق با استانداردهای 
جهانی می تواند الگوی مناسبی برای سایر گلخانه های منطقه باشد که در جهت اقتصادی کردن تولیدات و افزایش روزافزون بهره وری محصولاتشان اقدام کنند.محسنی افزود: گلخانه فوق با داشتن سیستم های تهویه ای و حرارتی پیشرفته و بسترهای 

کشت مدرن با روش هیدروپونیک بسیار مجهز طوری طراحی شده است که تا سطح ۶ هکتار مساحت آن قابل افزایش می باشد.

رییس اتاق بازرگانی، صنایع و معادن و کشــاورزی ایران گفت: اندونزی با 
برخورداری از موقعیت ویژه جغرافیایی، مسیر و فرصت ورود ایران به بازار آ.س .

آن )اتحادیه کشورهای جنوب شرق آسیا( را فراهم می کند.
غلامحســین شافعی در دیدار با »رونی پراستیو یولیانتورو« در محل اتاق 
بازرگانی، صنایع و معادن و کشاورزی مشهد افزود: اندونزی به عنوان کشوری 
که بزرگترین جمعیت مســلمان جهان و اقتصادی پیشرفته و باثبات دارد؛ از 

جایگاهی مهم در مناسبات سیاسی و اقتصادی جهان بهره مند است.
وی بیان کرد: خوشــبختانه ایران و اندونزی در حوزه روابط سیاسی دارای 
تعاملات ارزشمندی هستند اما باور داریم که از ظرفیت های اقتصادی ۲ کشور 

به شایستگی بهره گرفته نشده است.
وی اظهار داشت: ظرفیتهای اقتصادی ایران و اندونزی مکمل یکدیگر هستند 
و این مهم فرصتی برای تعریف همکاریهای مشترک در حوزه های مختلف به 
شــمار می رود، بسیاری از کالاهایی که در اندونزی تولید می شود، مورد نیاز 
ایران بوده و متقابلا شماری از کالاهای ایرانی نیز بازار خوبی در اندونزی دارند. 

رییس اتاق بازرگانی خراسان رضوی به ویژگی های مذهبی و گردشگری 
مشهد، ظرفیتهای اقتصادی این استان، موقعیت راهبردی آن در منطقه و عبور 
مسیر عمده صادرات و ترانزیت ایران به شرق از خراسان رضوی، زیرساختهای 
حمل و نقل و توانمندهای تولیدی این اســتان اشاره کرد و گفت: سفر سفیر 
اندونزی به مشهد می تواند سرآغاز همکاریهای بیشتر بین ایران بویژه خراسان 
رضوی با آن کشور باشد، لذا از اعضای اتاق بازرگانی اندونزی دعوت می کنیم 

که سفری به ایران به ویژه مشهد داشته باشند.
شــافعی به نقش سفیران در تقویت روابط اقتصادی کشورها اشاره و بیان 
کرد: با وجود روابط اقتصادی برجسته دو کشور، اطلاعات کافی از ظرفیتهای 
اقتصادی آنها در اختیار طرفین نیست لذا تبادل هیاتهای تجاری برای اعزام یا 
پذیرش آنها در کشورهای مزبور و برگزاری رویدادهای مشترک می تواند فعالان 
اقتصادی ایران و اندونزی را به شناخت بیشتر و بهتر از ظرفیتهای اقتصادی و 
تجاری دو کشور برساند.سفیر اندونزی در ایران نیز با قدردانی از میزبانی اتاق 
بازرگانی مشهد از وی و هیات همراهش، گفت: این نخستین سفر من به استان 
خراسان رضوی و شهر مشهد است و تلاش دارم تا با ظرفیت های این خطه، 
به نیت توسعه تعاملات اقتصادی اندونزی و خراسان رضوی، بیشتر آشنا شوم.

رونی پراســتیو یولیانتورو افزود: ما هم مشتاق توسعه روابط اقتصادی بین 
دو کشور ایران و اندونزی هستیم و معتقدیم که ظرفیتهای زیادی در بخش 
اقتصادی دو کشور وجود دارد که باید برای بهبود تعاملات آنها، مغتنم شمرده 
شوند.وی برگزاری وبیناری مشترک میان اتاق های بازرگانی ایران و اندونزی را 
پیشنهاد و بیان کرد: در حوزه سرمایه گذاری های مشترک، مشتاق آن هستیم 
که ظرفیتهای مطلوب مناطق مختلف ایران را شناسایی کنیم و بستر مشارکت 

بخش خصوصی دو کشور را در این حوزه ها فراهم نماییم.
سفیر اندونزی گفت: کشور ما در زمینه جاذبه های گردشگری ظرفیتهای 
فراوانی دارد و بزرگترین تولیدکننده محصولات حلال است و صادرات گسترده 
ای در این زمینه دارد که امیدواریم این ظرفیتها مورد توجه فعالان اقتصادی 

ایران قرار گرفته و بستر توسعه روابط دوجانبه فراهم شود. 
 اندونزی کشــوری بین آسیای جنوب شرقی و اقیانوسیه است که مجمع 
الجزایری متشکل از ۱۷ هزار و ۵۰۸ جزیره و ۳۳ استان به شمار می رود. این 
کشور با بیش از ۲۷۰ میلیون نفر جمعیت، چهارمین کشور پرجمعیت دنیا است.

روابط ایران و اندونزی بطور خاص دارای اهمیت زیادی اســت زیرا هر دو 
کشور از کشورهای با اکثریت مسلمان هستند. هر دو کشور عضو سازمان جهانی 

تجارت، جنبش عدم تعهد و دی هشت هستند.
تولیــد انبوه برنج، کاکائو، روغن نخل و نارگیــل در اندونزی، از مهم ترین 
فرصت های همکاری بین ایران و آن کشور در حوزه کشاورزی است و اندونزی 
می تواند یکی از مهم تریــن بازارهای مصرفی برای صادرات خرمای ایران به 

شمار رود.

اندونزی دروازه ورود ما به بازار جنوب شرق آسیا است
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سراسری صبح ایران

ایده روز 
پنجشنبه  1400/08/27

شماره : 1239

محمود رضایی  -   ایده روز  |مدافع اسبق 
تیم ملی فوتبال گفت:ایراد این تیم این است که 
ستاره ها خودشان را بالاتر از تیم ملی می دانند 
و مشکلی که برای طارمی به وجود آمد همین 

موضوع را ثابت می کند.
پاشازاده:ستاره ها خود را بزرگتر از تیم ملی 
می دانند/بعید است اسکوچیچ در جام جهانی 

سرمربی ایران باشد
مهدی پاشازاده، در خصوص دیدار تیم ملی 
مقابل سوریه اظهار داشت: به نظر من نگرش ها 
نسبت به بازی گذشته مقابل لبنان ۱۸۰ درجه 
فرق کرده بود. تیم ملی سه گل زد و گل نخورد 
و نفرات جایگزین خــوب کار کردند و وحید 
امیری هم مثل همیشه بهترین بازیکن زمین 
بود.وی افزود: تنها ایرادی که به تیم اسکوچیچ 
وارد است تعویض های محافظه کارانه ای است 
کــه در طول بازی انجام می شــود البته این 
موضــوع فقط مربوط به این مســابقه نبوده  
چون من از بازی دیشــب تیم ملی لذت بردم 
اما معتقدم باز هم می توانیم بهتر از این باشیم.

مدافع اسبق تیم ملی فوتبال در خصوص 
اینکه برخی از کارشناسان معتقدند این تیم 
بهتر از تیم کارلــوس کی روش بازی می کند 
گفت: فلسفه کی روش مشخص و متفاوت بود 
او روحیه تیمی می خواست و به دنبال کسب 
نتیجه بود اما الان تیم آزادتر است. باید زمان 

بگذرد تا ببینیم پشت این تیم فلسفه ای وجود 
دارد یا خیر. زمانی کــه ما بازی می کردیم و 
۷ گل از روم خوردیم فلســفه ای پیشت تیم 
وجود داشت که بازیکنان از آن اطلاع نداشتند 
اما وقتی به سیســتم قدیمی و همان ۳-۵-۲ 

خودمان برگشتیم فوتبال همیشگی  خودمان را 
ارائه دادیم.مثلا در بازی با استرالیا ما برنامه ای 
نداشتیم و خودمان بازی کردیم و به جام جهانی 
رفتیــم، یعنی به فلســفه ای در آن تیم دیده 
نمی شــد.وی تأکید کرد:  الان نمی دانم پشت 

برنامه های تیم ملی فلســفه ای وجود دارد یا 
نه اما بازی که دیشب انجام شد برخلاف بازی 
با لبنان هم نمک داشت و هم گل نکته قابل 

توجه هم اینجا بود که گلی دریافت نکردیم.
پاشازاده در پاسخ به این سوال که آیا منتقد 

اسکوچیچ است یا حامی او عنوان کرد:  من نه 
منتقد هستم و نه حامی بلکه منطقی هستم. 
چندین بار در مــورد قائدی صحبت کردم و 
گفتم چرا نباید این بازیکن بازی کند یا مثلا 
اینکه او دقیقه ۹۰ وارد زمین می شود چه دلیلی 
دارد؟ در بازی با لبنان این هم توپ روی دروازه 
ریخته شد اما یکی از آنها ثمر نداشت اما قائدی 
بازی نمی کرد یا مثلا مهدی ترابی هم این روزها 
در تیم ملی جایی ندارد.وی خاطرنشان کرد: 
اینکه ســرمربی تیم ملی به حضور یکسری 
ستاره درون زمین اصرار دارد یک نقطه ضعف 
محسوب می شود. ایراد این تیم این است که 
ستاره ها خودشان را بالاتر از تیم ملی می دانند 
و همین مشــکلی که برای طارمی به وجود 
آمد  این موضوع را ثابت می کند. در واقع تنها 
رقیب تیم  ملی برای موفقیت خودش اســت 
و بقه نمی توانند برای ما دردســر ایجاد کنند.

مدافع اسبق تیم ملی فوتبال  در پاسخ به این 
سوال که فکر می کند اسکوچیچ بعد از صعود 
تیم ملی به جــام جهانی در این تیم ماندنی 
است یا خیر گفت:  بعید می دانم همکاری او با 
تیم ملی ادامه داشته باشد چون مشکلات کم 
کم در حال زیاد شدن است. وقتی مشکلات 
زیاد شود نمی  توان کار را جمع کرد و این رویه 
نه به نفع خود اســکوچیچ اســت و نه به نفع 

بازیکنان تیم ملی.

بعید است اسکوچیچ در جام جهانی سرمربی ایران باشد

از ســوی کادرفنی چرخه انتخابی تیم ملی کشتی فرنگی برای حضور در 
رقابت های بازی های آسیایی و جهانی ۲۰۲۲ را اعلام کرد. نحوه انتخاب اعضای 
تیم ملی کشتی فرنگی برای حضور رقابت های جهانی صربستان )۱۹ تا ۲۷ 
شهریورماه ۱۴۰۱( و بازی های آسیایی ۲۰۲۲ هانگژو چین )اواخر شهریورماه 
شهریورماه  و اوایل مهرماه ۱۴۰۱( اعلام شد.بر این اساس کادر فنی تیم ملی 

چرخه ی انتخابی تیم ملی برای این دو رقابت را به شرح زیر اعلام کرد:
۱- برگزاری مسابقات قهرمانی کشور سر وزن قانونی در تاریخ ۲۵ آذرماه 

۱۴۰۰
۲- برگزاری مسابقات جهت کسب سهمیه جام تختی با یک کیلوگرم ارفاق 

وزن در تاریخ ۲۵ دی ماه ۱۴۰۰
۳- برگزاری مسابقات جام جهان پهلوان تختی با یک کیلوگرم ارفاق وزن 

در تاریخ ۶ اسفندماه ۱۴۰۰
تبصره ۱: از مسابقات قهرمانی کشور و مسابقات کسب سهمیه جام تختی 

در هر وزن ۳ کشتی گیر در جام تختی حضور خواهند یافت.
تبصره ۲: اعضای تیم ملی جوانان اعزامی به مسابقات جهانی مجوز حضور 

مستقیم در جام تختی را دارند.

تبصره ۳: اعضای تیم ملی امید )زیر ۲۳ سال( اعزامی به مسابقات جهانی 
مجوز حضور مستقیم در جام تختی را دارند.

تبصره ۴: دارندگان مدال طلای مســابقات ارتش های جهان مجوز حضور 
مستقیم در جام تختی را خواهند داشت.

تبصره ۵: اعضای اعزامی به رقابت های جهانی نروژ حضور مستقیم در جام 
تختی را خواهند داشت.

تبصــره ۶: دارندگان مدال های المپیک ۲۰۲۰ توکیو، رقابت های جهانی 

بزرگسالان نروژ ۲۰۲۱ و نفرات اول )مدال طلا( رقابت های زیر ۲۳ سال جهان 
صربستان ۲۰۲۱ از حضور در رقابت های جام جهان پهلوان تختی معاف هستند.

نکته مهم: اگر چنانچه در آینده از طرف فدراسیون کشتی سهمیه بیشتر 
جهت حضور در جام تختی درنظر گرفته شود از نفرات سوم به بعد مسابقات 
قهرمانی کشــور و مسابقات کسب ســهمیه جام تختی، نفرات دارای اولویت 

انتخاب خواهند شد.
۴- بعد از برگزاری مســابقات جــام جهان پهلوان تختی نفرات اعزامی به 

مسابقات قهرمانی آسیا انتخاب خواهند شد.
۵- تیم های اعزامی به مسابقات جهانی و بازی های آسیایی بعد از ارزیابی 
نفرات اعزامی به مسابقات قهرمانی آسیا و تورنمنت های مختلف که با حضور 
تمامی نخبگان اوزان دهگانه برگزار خواهد شــد، پــس از ارزیابی کادر فنی 

انتخاب خواهند شد.
نکته مهم: بعد از مسابقات قهرمانی آسیا، تورنمنت های مختلفی تا مسابقات 
جهانی و بازی های آسیایی وجود دارد که تمامی کشتی گیران منتخب در آن 
مسابقات حضور خواهند یافت تا شایسته ترین افراد جهت حضور در مسابقات 

جهانی و بازی های آسیایی شناسایی و معرفی شوند.

اعلام چرخه انتخابی تیم ملی کشتی فرنگی برای بازی های آسیایی و جهانی 2022

  مشکل عجیب اسکی بازان در دبی
ورزشکاران اسکی کشورمان که در دبی حضور دارند از حضور در مسابقه بین المللی 
بازماندند. ورزشکاران اسکی ایران که در دبی حضور دارند اجازه شرکت در مسابقات 
بین المللی دوبی را پیدا نکردند. بانوان اسکی باز و حسین ساوه شمشکی از چند روز 
پیش در دبی حضور دارند و قرار بود در مسابقات بین المللی شرکت کنند که به دلیل 
عدم ارسال معرفی نامه از سوی فدراسیون این امکان فراهم نشد. حسین  ساوه شمشکی 
که تنها ورزشکار مرد حاضر در اردوی دبی بود در نظر داشت برای تهیه لوازم اسکی 
راهی اتریش شود که به دلیل برخی مشکلات نتوانست به این کشور اعزام شود. وی 
بعد از این مشــکلات راهی دبی شــد و در تایم گیری هم حضور داشت و تا آخرین 
لحظه منتظر بود فرم حضور در مسابقات به دست مقامات برگزاری برسد اما این اتفاق 
رخ نداد و او به همراه سایر اسکی بازان در مسابقه شرکت نکردند.طبق اعلام نماینده 
فدراسیون جهانی تا فردا یک ساعت قبل از استارت مسابقه امکان ارسال فرم ورود 

و شرکت در مسابقه وجود دارد. 

 جدال بانوان تنیسور برای جایزه 1.۵ میلیاردی
تکلیف تیم های راه یافته به دیدار پایانی رقابت های لیگ  تنیس بانوان مشخص شد.

 مرحله نیمه نهایی رقابت های لیگ  تنیس بانوان بین تیم های هیات تنیس فارس 
و پندار ســیرجان و یر به یر و  رز اسپرت برگزار شد. در نخستین دیدار این مرحله 
تیم هیات تنیس فارس با نتیجه ۲ بر صفر مقابل پندار سیرجان به برتری رسید . در 
دیدار بخش انفرادی آرسیا سبزه زار با نتیجه )۱-۶ و ۵-۷( مقابل میترا ابراهیمی را 

شکست داد و نسترن چوبیه با نتیجه ) ۶-۷ و ۵-۷ ( هانا سلطانی را برد. 
در  دیگــر دیــدار نیمه نهایی و در بخش انفرادی نخســت ، مهرانه ظهوریان با 
نتیجه ) ۱-۶ و ۳-۶ ( مقابل رومینا زینالی را از پیش رو برداشت، در دومین مسابقه 
مانــدگار فرزامی با نتیجه ) ۵-۷ و ۳-۶ ( نیلی عطفی را برد تا تکلیف این دیدار در 
بازی دو نفره مشخص شود. در دیدار بخش دونفره رومینا زینالی - ماندگار فرزامی 
از تیم یر ب یر با نتیجه ) ۱-۶ و ۲-۶( مقابل زوج نیلی عطفی - مهرانه ظهوریان از 
تیم رز اسپرت به پیروزی برسد تا  یر به یر به عنوان دومین تیم راهی فینال شود. 
به این ترتیب این مسابقات فردا با انجام  دیدار پایانی مابین یر به یر و  هیات تنیس 
فارس به پایان می رسد.در این دوره از رقابت ها ۲۵ تیم از استان های تهران ، البز ، 
اصفهان ، بوشهر ، خراسان جنوبی ، خوزستان ، فارس ، قم ، کرمان و گیلان حضور 
داشــتند. سرداوری این دوره از رقابت ها بر عهده حسن لاچینانی داور نشان سفید 
کشورمان است. به تیم های برتر این دوره از مسابقات مبلغ ۱۵۰ میلیون تومان به 

عنوان جایزه نقدی اهدا می شود.

 کالدرون چه زمانی به فیفا تاییدیه می دهد؟
باشگاه پرسپولیس برای باز شدن پنجره نقل و انتقالاتی خود همچنان منتظر اعلام 
تایید وکیل این مربی برای وصول طلبش به فیفا است. پنجره نقل و انتقالاتی باشگاه 
پرسپولیس همچنان به دلیل بدهی  حدود ۷۰۰ هزار یورویی به گابریل کالدرون و 
خواکین بسته است و تا زمانی که وکیل این مربی دریافت کل مطالبات این مربی 
را به فیفا اعلام نکند، خبری از باز شدن این پنجره و ثبت قرارداد وحدت هنانوف و 
منوچهر صفروف که از هفته گذشته برای عقد قرارداد با سرخ پوشان از تاجیکستان به 
تهران آمده اند، نیست.البته مدیران پرسپولیس از هفته گذشته در مراحل مختلف کل 
طلب خواکین و کالدرون را به حساب بانکی آنها در سوئیس واریز کرده اند اما ظاهرا 
تاکنون این مبلغ به شکل کامل در حساب آنها ننشسته است. ظاهرا طی شدن این 
روند بانکی نیاز به زمان بیشتری دارد و پرسپولیسی ها همچنان باید منتظر نشستن 
کامل پول به حساب مربی آرژانتینی و دستیارش بمانند تا پس از آن سایر مراحل 
باز شدن پنجره نقل و انتقالاتی این تیم انجام شود.البته باشگاه پرسپولیس پس از 
واریز پول به حســاب کالدرون، ابتدای این هفته، رسیدهای مربوطه را به مقر فیفا 
ارسال کرده و در صورتی که مطمئن شود این پول به حساب سرمربی اسبقش رفته 
اما خبری از ارسال تاییدیه وکیل کالدرون به فیفا نشود، برای باز شدن پنجره خود 

با فدراسیون جهانی رایزنی خواهد کرد. 

 اسامی داوران هفته دوم لیگ برتر فوتبال زنان اعلام شد
 کمیته داوران فدراسیون فوتبال اسامی داوران قضاوت کننده در دیدارهای هفته 
دوم لیگ برتر زنان را اعلام کرد. هفته دوم لیگ برتر فوتبال زنان ۲۸ آبان با حضور 
۱۲ تیم و در ۶ دیدار برگزار می شود.کمیته داوران فدراسیون فوتبال اسامی داوران 

قضاوت کننده این دیدارها را اعلام کرد که به شرح زیر است:
سپاهان اصفهان- سارگل بوشهر، ورزشگاه صفائیه اصفهان

فاطمه نصرالهی، ریحانه شیرازی، سیمین گوهری و زهرا صالحی
ناظر: جمیله کشاورز

خاتون بم - نماینده البرز، ورزشگاه فجر بم
آسو جواهری، مهشید گودرزی، صفیه خلیلی و عاطفه محمدی

ناظر: رقیه پرتوی
همیاری آذربایجان غربی- زارع باتری ســنندج، ورزشــگاه ۱۵هزار نفری شهید 

باکری ارومیه
مهناز ذکایی، بهاره سیفی، ژاله طوفان پور و رویا ظفری

ناظر: الهه کاظمی
ملی پوشان شهرکرد - شهرداری سیرجان، ورزشگاه انقلاب شهرکرد

سحر بی باک، ناهید جمشیدی، فرزانه شریفیان و زهرا رییسی
ناظر: زهرا فروزنده

پالایش گاز ایلام - کیان نیشابور، ورزشگاه عدالت ایلام
سرور ساعدی، آتنا لشنی، الهه سینکایی و صبا عیوضی

ناظر: سمانه محسنی
ملوان بندرانزلی- ذوب آهن اصفهان، ورزشگاه سردار جنگل رشت

مهسا قربانی، انسیه خباز مافی نژاد، حدیثه مهدوی و فاطمه صالح آبادی
ناظر: معصومه شکوری

تیم های خاتون بم، ذوب آهن اصفهان و ملوان بندرانزلی با سه امتیاز در رده اول 
تا سوم جدول قرار دارند.

  ترکیب تیم کشتی فرنگی نیروهای مسلح ایران اعلام شد
 ترکیب تیم کشتی فرنگی نیروهای مسلح ایران در پیکارهای کشتی نظامیان جهان 
)ســیزم( اعلام شد. سی و پنجمین دوره رقابت های کشتی نظامیان جهان )سیزم( 
روزهای ۳۰ آبان تا ۳ آذرماه سال جاری به میزبانی ایران و در سالن ۱۲ هزار نفری 

مجموعه ورزشی آزادی تهران برگزار می شود.
ترکیب تیم کشتی فرنگی نیروهای مسلح ایران به شرح زیر است:

۵۵ کیلوگرم: علی نوربخش
۶۰ کیلوگرم: پویا ناصرپور

۶۳ کیلوگرم: ایمان محمدی
۶۷ کیلوگرم: حسین اسدی

۷۲ کیلوگرم: اشکان سعادتی فر
۷۷ کیلوگرم: محمدرضا مختاری

۸۲ کیلوگرم: جمال اسماعیلی
۸۷ کیلوگرم: حسین نوری

۹۷ کیلوگرم: مهدی بالی
۱۳۰ کیلوگرم: امیر قاسمی منجزی

کادر فنی: ایرج اســفندیاری فر )سرمربی(، امین عسگرپور، علی فاطمی، محمد 
درستی، فرشاد جوادی، سیدیونس موسوی )مربیان(، سیدمهدی ساداتی )ماساژور( 

و عباس مرادی )سرپرست(.

 وحید امیری این روزها در لباس تیم ملی فوتبال ایران 
درخشــیده و به عنوان یکی از الگوهای اخلاق و مردانگی 

این مرز و بوم شناخته می شود.
دره بادام؛ روستایی از توابع بخش چگنی شهرستان دوره 
در استان لرستان با جمعیتی حدود ۶۰۰ نفر؛ قریب به ۱۵۰ 
خانوار در آن زندگی می کنند و کشاورزی و دامداری، شغل 
رایج مردان این روســتای زیبا در دل کوهستان است؛ آنها 
دو ویژگی مشخص دارند: صبور هستند و خستگی ناپذیر. 
روستای دره بادام، زادگاه جواهر این روزهای فوتبال ایران 

است؛ وحید امیری.
کارشناسی اش را در رشته حقوق گرفت. حقوق خوانده ها 
دقیق هستند و اهل سخن؛ سلاح اصلی آنها کلام است اما 
وحید اهل حرف زدن نبود. او همیشه حرفش را داخل زمین 
زده است. با پاهایش، با دوندگی  بی امانش، با سختکوشی 
بی مثالش و با فرم همیشــه خوبش. وحید در ادامه رشته 
مدیریت ورزشــی را برای مقطع کارشناسی ارشد برگزید. 
مدیریت خواند و به جای مدیریت دیگر بازیکنان در درون 
زمین، خودش را مدیریت کرد. زندگی اش را مدیریت کرد 
و به دور از حاشــیه کارش را انجــام داد. مدیری صبور و 
خســتگی ناپذیر که حقوقدان اســت ولی شغل اصلی اش 
»فوتبال بازی کردن« است.  فروردین ۱۴۰۱ که از راه برسد 
شمع کیک تولد ۳۴ سالگی اش را باید فوت کند. حدود ۱۴ 
ســال قبل بود که فوتبال را جدی گرفت. داتیس لرستان، 
کوثر لرستان، گهر دورود و نفت مسجدسلیمان تیم هایی 

بودند که در ابتدا عضوشــان بود اما ماجرای وحید امیری 
و فوتبال تازه از ۹ سال پیش آغاز شد. زمانی که ۲۴ ساله 
بود. در لباس نفت تهران با یک گل زودهنگام به استقلال 
در ورزشگاه تختی به همه شناسانده شد و حالا در آستانه 
۳۴ سالگی به یکی از محبوب ترین ستاره های فوتبال ایران 
تبدیل شده و دو برد اخیر تیم ملی در راه جام جهانی با نبوغ 
بالای او به دست آمده است. فرقی نمی کند که استقلالی 
باشید یا پرسپولیسی یا هوادار هر تیم دیگر؛ وحید امیری 
ورای رنگ ها، محبوب همه فوتبال دوستان است.از آن دست 

شخصیت هایی است که همه پدرمادرها آرزو دارند او را در 
قامت یک »الگو« به بچه هایشان معرفی  کنند. تحصیل کرده، 
با اخلاق، باشخصیت، حرفه ای، کم حاشیه و البته فوتبالیستی 
کم نظیر. فراموش نکنیم که او در پستی بازی می کند که 
سن و سال در آن حیاتی است. بازیکنان پست های کناری 
باید مدام طول زمین را طی کنند و مانند پست های دفاع 
و حمله نیستند که فرصتی برای استراحت داشته باشند. 
آنها باید سرعت قابل توجهی داشته باشند و طبیعی است 
که بالا رفتن ســن از میزان چابکی و سرعت آنان خواهد 

کاســت اما این ها برای وحیدِ قصه ما ملاک و معیار قابل 
توجهی نیســت. او نه تنها افت نکــرده بلکه تجربه ای که 
به دست آورده، در این سال ها به یاری اش آمده تا بتواند با 
میزان خطای کمتر، تصمیمات بهتری بگیرد و در کورس ها 
همچنان برنده و یکه تاز باشــد. زندگی  حرفه ای و روحیه 
فوق العاده اش بر هر کلیشه ای غلبه می کند.هر مربی با هر 
طرز تفکری بازیکنی مثل وحید امیری را عاشقانه می خواهد. 
علیرضا منصوریان، یحیی گل محمدی، برانکو ایوانکوویچ، 
کارلوس کی روش، مارک ویلموتس، دراگان اسکوچیچ و ... 
همگی جزو علاقه مندان امیری بودند. هیچ استثنایی وجود 
ندارد. وحید محبوب همه مربیان است. بدون کوچکترین 
حاشــیه و با بالاترین بازدهــی کارش را انجام داده و مثل 
یک حقوقدان زبردست مو به مو به وظایفش عمل می کند 
و ماننــد یک مدیر، بر رفتارش احاطه دارد و همچون یک 
دره بادامی اصیل، ســختکوش بوده و با خستگی میانه ای 
ندارد.این روزها همه از جواهر روســتای دره بادام صحبت 
می کنند. پسری که روز تلخ ندارد و همیشه شیرین است. 
همیشه می توانید رویش حساب کنید و همیشه سربلندتان 
می کند. افسوس های زیادی وجود دارد که چرا زودتر فوتبال، 
او را کشف نکرد تا بتواند در بالاترین سطوح فوتبال جهان 
خودش را نشان دهد اما حالا فرصتی برای آه کشیدن وجود 
ندارد. باید از داشتن این بازیکن در تیم ملی لذت ببریم و با 
صدای بلند به این لرُ باغیرت بگوییم: »تشَ دِ کَلتِ شیرپیا« 

خودمانی اش می شود خیلی خفنی مرد همه چیز تمام.

برای جواهر روستای »دره  بادام« و تیم ملی ایران

 سرمربی تیم فوتبال فولاد خوزستان گفت: تیم ما دوران طلایی پیش فصل 
را از دست داد و برای جبران این عقب افتادگی باید سخت کار کنیم.

 جواد نکونام امروز در گفت و گویی در خصوص شرایط فولاد خوزستان در 
تعطیلات لیگ برتر اظهار داشت:  مجموعه فولاد باید با شعار »از خود گذشتگی« 
باردیگر این باشگاه را تبدیل به یک باشگاه قدرتمند در مسابقات کنند. با توجه 
به فشردگی لیگ برتر، جام حذفی و لیگ قهرمانان آسیا، تیم باید تقویت شود و 
همه با تمام توان خود کار می کنیم.وی افزود: خوزستان و فولاد را خانه خودم 
می دانم. با وجود پیشنهادات دیگری که داشتم، با قلبم این باشگاه را انتخاب 
کردم. یکی از دلایلی که باعث شد دوباره به فولاد بیایم حس مسئولیتی بود 
که نسبت به این باشگاه و طرفدارانش دارم. یکی از زیباترین لحظات زندگی ام، 
قهرمانی در جام حذفی سال گذشته بود، به این دلیل که توانستم لبخند را روی 
لبان مردم مظلوم خوزستان ببینم. دوست دارم در زندگی  مربیگری ام حداقل یک 
بار دیگر این صحنه تکرار شود و دوباره لبخند را روی لبان خوزستانی ها ببینم. 
می دانم خیلی به فولاد امید دارند و این تیم زندگی آنها است. این مسئولیت 
ما را دو چندان می کند. بازیکنان فولاد هم این موضوع را در دو سال گذشته 
درک کردند. اکنون زمان اتحاد و بی توجهی به بعضی از حرف هایی است که 

می خواهند با گفتن آنها، همین اتحاد را بر هم بزنند.
سرمربی تیم فوتبال فولاد خوزستان اضافه کرد: امیدوارم هرچه زودتر درهای 
ورزشگاه ها باز شود و هواداران بی نظیر فولاد را در ورزشگاه داشته باشیم. در 
زمان کرونا دو جشن بزرگ داشتیم؛ یکی جشن صعود به آسیا و دیگری جشن 
قهرمانــی جام حذفی. اما هر دو در غیاب هواداران مان که صاحبان اصلی این 
افتخارات هستند برگزار شد و این در دل من و بازیکنان ماند. امیدوارم امسال 
در بازی ها نفس گرم مردم خوزســتان را از نزدیک در ورزشــگاه خانگی مان 

احساس کنیم و از حضورشان انرژی بگیریم و در پایان فصل اگر خدا بخواهد 
تلافی دو جشن را در آوریم.

نکونام خاطرنشان کرد: دیدار با صنعت نفت محک خوبی برای تیم بود و 
نشان داد که برای رسیدن به آمادگی مدنظر که فصل قبل داشتیم، چقدر کار 
داریم. متاسفانه دوران طلایی آماده سازی پیش فصل را از دست دادیم و برای 
جبران عقب افتادگی باید کار زیادی انجام دهیم. یک شعار در تیم داریم »از 
خودگذشتگی به خاطر فولاد«. از این لحظه به بعد تمام تمرکز ما فقط فولاد 
خواهد بود. باید تک تک امتیازات از دســت داده را به دســت بیاوریم. بعد از 
قهرمانی در جام حذفی، برنامه ها آنطور که پیش بینی  کردم پیش نرفت. حالا 
باید از نو برنامه ریزی کنیم، در حالی که رقبا امتیازات خوبی جمع کرده اند. به 
لحاظ بدنی عقب هستیم. اگر به دیدارهای ۲ فصل گذشته فولاد دقت می کردید 
از دقیقه ۷۰ به بعد مشکل بدنی نداشتیم و یکی از دلایل موفقیت ما همین بود.

وی تاکید کرد: چند بازیکن اثرگذار خود را از دست دادیم. به دلیل بسته 
بودن پنجره نقل و انتقالات جای خالی این بازیکنان پر نشد. البته شاکله تیم 
همان اســت که قهرمان جام حذفی شده. این بازیکنان در عمل ثابت کردند 
توانایی کارهای بزرگ را دارند و نیازی به گفتن من نیست. به بازیکنان باور دارم 
که با کار و تلاش سخت توانایی تکرار موفقیت های گذشته را دارند و با تقویت 
تیم در زمستان می توانیم برای اهداف جدیدتر و بزرگ تر بجنگیم. مثل دو سال 
گذشته که سعی کردیم بهترین بازیکنان آکادمی فوتبال را به تیم بزرگسالان 
بیاوریم، امسال هم نگاهی جدی به این مسئله داریم. از یکسو ناراحتم به خاطر 
از دست دادن بعضی بازیکنان و از یکسو به فولاد و خوزستان افتخار می کنم به 
خاطر داشتن چنین ستاره هایی که در نقل و انتقالات همه به دنبال آنها بودند.

سرمربی تیم فوتبال فولاد خوزستان تاکید کرد: از روز اولی که وارد فولاد 
شدم غبطه خوردم و ناراحت شدم به این دلیل که نماینده ای در تیم ملی نداشتم. 
خوشحالم وقتی همکاری مان به پایان رسید، چهار ملی پوش در تیم ملی داشتیم. 
امید ما به نیم فصل است تا با چند بازیکن با قدرت بیشتری در رقابت ها حاضر 
شویم. در فولاد رکورد بی نظیری داشتیم و ماه های متمادی در خانه نباختیم. 
البته دنبال رکورد نیســتم ولی امیدواریم مثل گذشته فولاد را در فولادآره نا 

تبدیل به یک تیم آهنین و شکست ناپذیر کنیم.
وی گفــت: فعلا دو نگرانی داریم. اول مســایل بدنی که باید برنامه ریزی 
فشرده ای برای حل این مشکل کنیم. دوم فشردگی عجیب مسابقات. مسئولان 
سازمان لیگ در تلاش هستند تیرماه سال ۱۴۰۱لیگ برتر و جام حذفی را تمام 
کنند به دلیل آنکه سال آینده جام جهانی برگزار می شود. در لیگ قهرمانان هم 
حضور داریم و این یعنی بازی ها بسیار فشرده و نزدیک خواهد بود و به هیچ 

وجه نباید فرصت نقل و انتقالات نیم فصل را از دست بدهیم.

 قرعه کشی لیگ زورخانه ای برگزار شد
 همزمان با بزرگداشت یازدهمین سال ثبت آیین های پهلوانی و زورخانه ای در سازمان جهانی یونسکو )سازمان آموزشی، علمی و فرهنگی ملل متحد(، آیین قرعه کشی لیگ برتر ورزش های زورخانه ای با عنوان »پهلوانان واقعی، شهدا هستند« 

برگزار شد. لیگ زورخانه ای سال ۱۴۰۰ در رشته های چرخ تیز، چرخ چمنی، ۲ میل بازی، سنگ، ۳و۴و۵و۶ میل بازی، کباده و میل گیری سنگین برگزار خواهد شد.
این رقابت ها در ۲ گروه ۴ تیمی با عنوان »پهلوانان واقعی، شهدا هستند« برگزار خواهد شد که به صورت رفت و برگشت با یکدیگر رقابت خواهند کرد و با توجه به قرعه کشی انجام شده، در »گروه الف« تیم های بسیج الف، هیات زورخانه ای 

استان کرمان، امیرکبیر مشهد، پتروشیمی مسجدسلیمان و در »گروه ب« نیز بسیج ب، فتوت شاهرود، هیات های زورخانه ای اصفهان و مازندران حضور دارند.

برای جبران عقب افتادگی فولاد باید سخت کار کنیم



 | صاحب امتیاز و مدیر مسوول : 
سید مهدی قیصری 

 | دبیر تحریریه :
 سعیده محمد

 |  تحریریه  : محمد رضا خانمحمدی 
زهرا جعفری ،سیدمحمد قیصری 

فاطمه صغری حجازی امیری، محمود 
رضایی، الهه آذری

  |  سازمان آگهی ها :
 مصطفی عبدالملکی 

 | نشانی : تهران ، میدان انقلاب ،  ابتدای 
خیابان آزادی، کوچه جنتی، پلاک 7  

 | کد پستی 14189-437۵3
 |  تلفن و  نمابر : ۶۶۵۶3830

   | سازمان آگهي ها:  ۶۶۵۶3830 
 | چاپ : نگار نقش       |  توزیع : نشر گستر 

وز
ث ر

دی
ح

وز
ث ر

دی
  ح

لد
ه و

شا
یر

ا م
رض

مد
مح

وز:
ن ر

تو
ار

ک
لد

ه و
شا

یر
ا م

رض
مد

مح
وز:

ن ر
تو

ار
  ک

 پنجشنبه 1400/08/27-شماره 1239    اذان صبح 0۵:14:04    طلوع آفتاب0۶:41:32     اذان ظهر11:49:42     غروب آفتاب1۶:۵4:22     اذان مغر ب 17:1۵:33     نیمه شب 00:23:0۵     

 دلار                         
یورو                         

پوند انگلیس            
 درهم امارات                  

 لیر ترکیه                  
 سکه امامی             
 بهار آزادی             
 نیم سکه               
 ربع سکه               

 سکه گرمی              

طلا
 و 

رز
ت ا

یم
ق

طلا
 و 

رز
ت ا

یم
27.940   ق

 31.910

 38.010
  7.۶۵9

 2.880
 12.۵40.000
 12.390.000
 ۶.۵00.000
 3.800.000
2.3۵0.000

امام علی علیه السلام :

لْ  إنْ قارَفْتَ سَیّئةً فعَجِّ
مَحْوَها بالتَّوبةِ

هرگاه گناهی مرتکب 
شدی، به محو آن با 
توبه بشتاب.

تحف العقول، صفحه81

فناوریفناوری

 مردی که 20 سال با یک کرم نواری در مغزش زندگی کرد!
مغز مردی که با تشــنج شدید به بیمارســتان منتقل شده بود حامل یک 

مهمان ناخوانده بود.
 به نقل از واشنگتن پست، مردی ۳۸ ساله که دچار تشنج شدید شده بود به 
بیمارستان عمومی ماساچوست در بوستون منتقل شد. او که شرایط سلامتی 
خوبی داشت و سابقه علائم مرتبط نداشت بار دیگر در بیمارستان دچار حمله 
شد. پزشکان علت بروز این اتفاق را تا پیش از مشاهده سی تی اسکن نمی دانستند 

اما اسکن مغزی یک مهمان ناخوانده را نشان می داد.
پزشکان سه ضایعه مغزی یافتند و بیماری این فرد را »سیستی سرکوزیس 
عصبی«)neurocysticercosis( اعلام کردند. این بیماری نوعی عفونت بافتی است 
که عامل آن کرم نواری اســت. آن ها دریافتند که کیست های لارو کرم نواری 

۲۰ سال قبل به مغز این مرد رفته اند و در بخش هایی از مغز او قرار گرفته اند.
 New England Journal of« این یافته ها که در روز پنجشــبه در مجلــه ی
Medicine« منتشــر شده است نشان می هد که این مرد ۳۸ ساله که هویت او 
مشخص نیست پیش از آن که به ایالات متحده مهاجرت کند در مناطق روستایی 
گواتمالا زندگی می کرده است. مشخص نیست که چگونه چندین انگل وارد مغز 
او شده اند اما پزشــکان این احتمال را مطرح کردند که او غذایی مصرف کرده 

است که فردی دارای انگل آن را تهیه کرده است.
بیماری های مرتبط با انگل در مناطقی از گواتمالا که او در آن زندگی می کرده، 

همه گیر است.
»اندرو جی کول«)Andrew J. Cole( محقق ارشد این مقاله نوشت: با توجه به 
ســابقه زندگی او در گواتمالا و و سلامت او یک روز پیش از بروز صرع می توان 

گفت که محتمل ترین بیماری »سیستی سرکوزیس عصبی« است.
»ادوارد تــی ریــان«)Edward T. Ryan( مدیر بخش بیماری های عفونی در 
بیمارستان ماساچوست و یکی از نویسندگان این مقاله به واشنگتن پست گفت 
که این مورد بسیار قابل توجه بود زیرا این کرم نواری مدت ها قبل مرده بود اما 

همچنان باعث ایجاد تشنج در این فرد می شد.
»ریان« می گوید: مشکل این مرد کمی غیرمعمول بود اما نادر نبود زیرا انگل 
موجــود در مغز او مرده بود و هیچ انگل زنده ای در مغز او برای یک تا دو دهه 
باقی نمانده بود. عفونت مدت ها قبل از بین رفته بود اما بخشی از مغز او دچار 

زخم شده بود و این بخش باعث بروز تشنج می شد.
اگرچه عفونت انگلی در ایالات متحده آمریکا نادر اســت اما برخی از موارد 

رازآلود پزشکی در سال های اخیر ناشی از کرم نواری بوده است.
در سال ۲۰۱۹ پزشکان نیویورکی در طی جراحی مغز یک زن برای برداشتن 
تومــور دریافتند که او تومور ندارد بلکه یک کرم نواری نابالغ در مغز این بیمار 

زندگی می کند.
در همان سال مشخص شد که مردی در تگزاس که از سردرد و لکنت زبان 
رنج می برد دچار عفونت انگلی است و اگر به سرعت درمان نمی شد ممکن بود 

جان خود را از دست بدهد.
مصرف گوشت نپخته خوک و حضور در مناطق غیر بهداشتی دو عامل اصلی 
ابتلا به این بیماری است. احتمال ابتلا به این بیماری از طریق بلعیدن تخم های 
میکروسکوپی این کرم نیز وجود دارد. انتقال این عفونت از فردی به فرد دیگر 

نیز با مصرف غذای تهیه شده توسط فرد آلوده امکانپذیر است.
»ریان« می گوید: کرم های نواری پس از عبور از ماهیچه و بافت ها، سیستم 
عصبی مرکزی را آلوده می کنند. پس از مرگ آنها طی ۵ تا ۱۰ ســال عفونت 

ایجاد شده باعث بروز علائمی مثل سردرد و تشنج می شود.
در مورد مرد ماساچوستی، کرم نواری پس از گذشت دهه ها همچنان باعث 

ایجاد عفونت شده بود.
پزشکان پس از آن که تشنج او را با دارو کنترل کردند او را تحت درمان با 
داروی ضدانگل و ضد التهاب قرار دادند. او پس از پنج روز بدون داشتن علائم 

از بیمارستان مرخص شد.
آن ها این فرد را طی ســه ســال بعد مورد ارزیابی قرار دادند و دریافتند که 
تورم اطراف بزرگ ترین ضایعه مغزی او کاهش یافته اســت و او با مصرف دارو 

دیگر دچار تشنج نشده بود.

 اســتفاده از هوش مصنوعــی برای پیش بینــی ابتلا به 
فیبریلاسیون دهلیزی

محققان بیمارســتان عمومی ماساچوست وابسته به دانشگاه »هاروارد« 
در مطالعه اخیرشــان اظهار کرده اند با کمک هوش مصنوعی می توان خطر 

ابتلای افراد به فیبریلاسیون دهلیزی را شناسایی کرد.
 به نقل از تی ای، فیبریلاســیون دهلیزی)Atrial fibrillation( که گاه در 
پزشــکی »ای فیب«)Afib( نیز نامیده می شود، شایع ترین نوع آریتمی قلبی 
است که در آن تحریک الکتریکی، مسیر مشخصی را در قلب طی نمی کند. 
فیبریلاســیون دهلیزی)AF یا AFib( یک بیماری شــایع است که به لخته 
شــدن خون در قلب و گاها سکته منجر می شود. این وضعیت باعث نامنظم 

شدن ریتم قلب می شود.
اخیرا دانشــمندان بیمارستان عمومی ماساچوســت وابسته به دانشگاه 
هاروارد و موسسه Broad ام آی تی و هاروارد روشی مبتنی بر هوش مصنوعی 
را برای شناسایی بیمارانی که در معرض خطر فیبریلاسیون دهلیزی هستند، 
توسعه داده اند. روش مبتنی بر هوش مصنوعی آنها با تجزیه و تحلیل نتایج 
الکتروکاردیوگرام افراد پیش بینی می کند که آیا بیمار طی پنج ســال آینده 

به فیبریلاسیون دهلیزی مبتلا خواهد شد یا خیر.
دانشمندان روش توســعه داده خود را بر روی سه مجموعه داده بزرگ 
حاصل از مطالعه بر روی ۸۳ هزار و ۱۶۲ فرد آزمایش کردند. در نهایت آنها 
دریافتند روش توســعه یافته آنهــا می تواند به تنهایی خطر ابتلای افراد به 
فیبریلاسیون دهلیزی را پیش بینی کند و دقت این روش در هنگام ترکیب 
شدن با داده ها و علائم بالینی خطرناک شناخته شده در بیماری فیبریلاسیون 

دهلیزی افزایش نیز می یابد.
»اســتیون ای لوبیتز«)Steven A. Lubitz( نویسنده ارشد این مطالعه و 
الکتروفیزیولوژیست قلب در بیمارستان عمومی ماساچوست گفت: ما در این 
مطالعه موفق به مشــاهده الگویی در الگوریتم های هوش مصنوعی مبتنی 
بر الکتروکاردیوگرام شــدیم که می تواند به ما در شناسایی افرادی که بیش 
از ســایرین در معرض خطر ابتلا به  فیبریلاسیون دهلیزی هستند، کمک 
کنند. این الگوریتم می تواند یک ابزار پیش غربالگری مناسب برای شناسایی 
بیمارانی که در معرض خطر ابتلا به فیبریلاسیون دهلیزی هستند، باشد و 
به پزشکان نیز کمک کند تا زودتر از ابتلای فرد به این بیماری آگاه شوند 

و زودتر اقدامات پیشــگیرانه را آغاز کنند که انجام به موقع این اقدامات به 
نوبه خود می تواند به جلوگیری از سکته افراد نیز منجر شود.

 این ماهی ۵۵۵ دندان دارد!
»روغــن ماهی دراز«)Ophiodon elongatus( از پر دندان ترین حیوانات 

در طبیعت است.
 به نقل از لایوساینس، ۵۵۵ دندان آرواره های این نوع ماهی را پوشانده 
اســت اما اکنون مطالعات جدید نشان می دهد که دندان های این ماهی ها 
با همان ســرعتی که رشد می کند، می افتند و روزانه حدود ۲۰ دندان این 

ماهی می افتند.
»کارلی کوهن«)Karly Cohen(، نویســنده اصلی این مقاله از دانشــگاه 
واشــنگتن می گوید: تمام اســتخوان های درون دهان ایــن ماهی  با دندان 

پوشیده شده است.
»روغن  ماهی دراز«)Lingcod( یک ماهی درنده است که در شمال اقیانوس 
آرام زندگی می کند. طول این ماهی ها هنگام بلوغ به ۵۰ سانتی متر می رسد 

و برخی از آن ها از این محدوده فراتر می روند و تا ۱.۵ متر قد می کشند.
این ماهی ها به جای دندان پیشــین، آســیا و نیش، صدها دندان تیز و 
میکروســکوپی روی آرواره های خود دارند. کام آن ها نیز با صدها ریزدندان 

تیز پوشیده شده است.
پشــت یک ردیف از آرواره های آن ها ردیف دیگری از آرواره های حلقی 

وجود دارد که این ماهی برای جویدن غذا از آن ها استفاده می کند.
اگرچه این نوع دهان و دندان در دنیای پستانداران عجیب به نظر می رسد 
اما دهان روغن ماهی دراز در میان ماهی های اســتخوان تقریبا عادی است 

و آن را تبدیل به گونه ای خاص برای مطالعه می کند.
دندان ها اطلاعاتی در مورد مواد غذایی مصرفی موجودات فراهم می کنند.

به گفته ی کوهن از آن جا که دندان ها به خوبی فســیل می شوند به وفور 
می توان آن ها را یافت.

او می گوید: از آن جا که دندان های افتاده زیادی یافت می شود مشخص 
است که این ماهی دندان ریزی زیادی دارد. اما ما میزان آن را نمی دانستیم.

کوهن و »امیلی کار«)Emily Carr( نویســنده اصلی مطالعه و دانشجوی 
کارشناســی زیست شناسی از دانشگاه فلوریدا جنوبی برای به دست آوردن 
تعداد دندان هایی که روزانه از دست می روند ۲۰ ماهی را درون مخزن آب 
نگهداری کردند. دندان های این ماهی ها بســیار کوچک اســت و بنابراین 
فهمیدن سرعت از دست رفتن دندان ها کار آسانی نبود و آن دو نمی توانستند 
به راحتی دندان ها را از کف مخزن جمع آوری کنند. بنابراین محققان ماهی ها 
را درون مخزنی از رنگ قرمز رقیق قرار دادند تا دندان های آن ها رنگی شود.

پس از گذشت ۱۰ روز محققان ماهی ها را به مخزن دیگری با رنگ سبز 
فلورسنت منتقل کردند تا دندان ها باز هم رنگ بگیرد.

در نهایت »کار«  اســتخوان های دارای دندان را زیر میکروســکوپ و در 
تاریکی بررســی کرد و نسبت دندان های قرمز به سبز را در کل دندان های 
دهان ماهی اندازه گیری کرد. دندان هایی که از ابتدای تحقیقات باقی مانده 
بودند سبز و قرمز بودند و دندان هایی که در طول ۱۰ روز رشد کرده بودند 

تنها رنگ سبز داشتند.
او در طول این آزمایش ۱۰ هزار دندان را مورد بررسی قرار داد و تخمین 
زد که ماهی ها حدود سه درصد از دندان های خود را از دست داده و جایگزین 
کرده اند.آن ها دریافتند که ماهی ها به طور متوسط روزانه ۲۰ دندان از دست 
می دهند.آرواره حلقی با سرعت بیشتری دندان  از دست می داد. کوهن مشتاق 
اســت که علت وقوع این پدیده را بفهمد. او می گوید: در این آزمایش، غذا 

دادن به ماهی باعث افزایش جایگزینی دندان در آن ها نشد.

 پارچه هوشمندی که از حرکت کاربر برق تولید می کند!
پژوهشگران ژاپن و چین در پروژه مشترکی، نوعی پارچه هوشمند ابداع 

کرده اند که می تواند حرکت کاربر خود را به انرژی الکتریکی تبدیل کند.
 Triboelectric(»به نقل از فیز، »اثر برق مالشــی« یا »اثر تریبوالکتریک 
effect(، پدیده ای است که در آن، هنگامی که مواد پس از تماس با یکدیگر 
از هم دور می شوند، بار روی دو ماده غیرمشابه قرار می گیرد. »نانوژنراتورهای 
تریبوالکتریــک«)TENGs( از این اثر برای تبدیل حرکت مکانیکی به انرژی 
الکتریکی اســتفاده می کنند. فشــرده بودن این نانو ژنراتورها به آنها امکان 
می دهد تا به عنوان دســتگاه های پوشیدنی اســتفاده شوند که می توانند 
حرکــت بدن را برای تامین انرژی الکترونیکی مهار کنند. برای پوشــیدنی 
کــردن این فنــاوری، تاکید بر ویژگی های پارچه ماننــد راحتی و ظرفیت 
حمل بار نانوژنراتورها قــرار دارد. به طور کلی، مواد تریبوالکتریک انتخاب 
شــده برای نانوژنراتور باید ایمن، ســازگار با بدن انسان یا زیست سازگار، 
انعطاف پذیر و قابل تنفس باشــند و در عین حال بتوانند عملکرد خروجی 

الکتریکی را حفظ کنند.
در میــان بســیاری از مواد در نظر گرفته شــده بــرای نانوژنراتورهای 
تریبوالکتریک، الیاف الکتروریســی شده می توانند یک گزینه امیدوارکننده 
باشــند زیرا ســبک، قــوی و دارای خــواص الکتریکی مطلوب هســتند. 
الکتروریســی، روشی اســت که در آن، محلول های پلیمر با استفاده از بار 
الکتریکی به داخل الیاف کشیده می شوند. تلاش  در افزودن فلزات به الیاف 
الکتروریســی شده برای بهبود ظرفیت الکترواستاتیک و قابلیت های به دام 
انداختــن بار، ادامه دارد. این تلاش ها به ســازش میــان راحتی و عملکرد 

خروجی مواد انجامیده است.
University of( ژاپــن و   Fukui(»پژوهشــگران »دانشــگاه فوکویــی
»دانشــگاه نانجینگ«)Nanjing University( چین، لایه ای از نانوژنراتورهای 
تریبوالکتریــک را ابداع کرده اند که به ســادگی می توان آن را با پارچه های 

معمولی ادغام کرد.
دکتر »هیرواکی ساکاموتو«)Hiroaki Sakamoto(، از پژوهشگران این پروژه 
گفت: هدف ما از این پژوهش ، ارائه دیدگاه جدیدی نســبت به دستگاه های 

پوشیدنی جذب انرژی و پارچه های هوشمند است.
این فناوری موسوم به »AF-TENG«، یک غشای تریبوالکتریک متشکل از 
دو لایه الیاف الکتروریســی شده را شامل می شود. یکی از لایه ها، از موادی 
موسوم به »پلی وینیلیدین فلوراید«)PVDF( و دیگری از نوعی نایلون ساخته 
شده است. نانوسیم های نقره، این لایه ها را می پوشانند. همچنین پژوهشگران، 
لایه ای از الیاف الکتروریسی شــده پلی استایرن را بین نانوسیم های نقره و 

غشای تریبوالکتریک اضافه کردند.

محققان دانشــگاه نورث وســترن آمریکا در مطالعه اخیرشان از کشف ژن 
جدیدی که نقش مهمی در کنتــرل ریتم های روزانه)Daily Rhythms( دارد، 

خبر داده اند.
 به نقل از تی ان، زندگی بر اساس یک برنامه ۲۴ ساعته سازماندهی شده و 
مرکز این ریتم منظم نیز ساعت زیستی است. ساعت زیستی مانند زمان سنجی 
است که تقریبا در هر اندام، بافت و سلولی وجود دارند. اختلال در این ساعت 

زیستی به اختلال در خواب یا انواع بیماری ها منجر می شود.
کشــف اخیر محققان دانشگاه »نورث وســترن« می تواند به درک چگونگی 

ارتباط ساعت زیستی بدن با چرخه های روزانه کمک کند.
طی این مطالعه گروهی از عصب پژوهان دانشگاه نورث وسترن ژن جدیدی 
به نام »Tango۱۰« را شناســایی کردنــد که این ژن نقش مهمی در ریتم های 

رفتاری روزانه، ایفا می کند.
ژن »Tango۱۰« در یک مســیر مولکولی قرار دارد که در آن ساعت زیستی 
مرکزی، بر خروجی ســلولی ساعت زیستی و کنترل چرخه های روزانه خواب 

و بیداری نظارت دارد.
طی ایــن مطالعه محققان آزمایشــاتی را بر روی مگس ســرکه یا مگس 
میــوه)Drosophila melanogaster( انجام دادنــد تا درک بهتری از آنچه در 
بدن انسان رخ می دهد به دست آورند. طی این آزمایشات محققان تعدادی از 
ژن ها را که فکر می کردند در عملکرد ســاعت زیستی و رفتار مگس میوه مهم 

است را غربالگری کردند.
آنها از طریق این فرآیند ژنی به نام »Tango۱۰« را کشف کردند. وقتی آنها 
ایــن ژن را در بدن مگس میوه حــذف کردند، مگس میوه ریتم رفتاری عادی 

۲۴ ساعته خود را از دست داد و برخی از جریان های پتاسیم بدن او نیز کاهش 
یافت و این امر به حضور نورون های بیش فعال و از دســت دادن ریتم منظم 

ساعت زیستی منجر شد.
در شرایط عادی ســطح پروتئین Tango۱۰ در مگس میوه با زمان ساعت 
زیستی بالا و پایین می شود که امر می تواند بر فعالیت نورون ها نیز تاثیر گذارد 
و بــه نوبه خود بر چرخه خواب و بیــداری و رفتار آن موجود تاثیر بگذارد. در 

مگس هایی که فاقد ژن Tango۱۰ هستند، این ریتم روزانه مختل می شود.
درک نحوه عملکرد این مســیر می تواند به توســعه درمان هایی نوین برای 
کمک به مشکلات خواب منجر شود و درک محققان از بیماری های مرتبط با 
ساعت زیســتی مانند افسردگی، بیماری های عصبی و بیماری های متابولیک 

را نیز افزایش دهد.

کمیسیون اروپا در قالب برنامه اروپای دیجیتال در مجموع دو میلیارد یورو 
را به توسعه انواع فناوری های دیجیتال اختصاص می دهد.

به نقل از یورواکتیو، سه بسته برای هزینه کردِ این مبلغ درنظر گرفته شده 

که به ســرمایه گذاری در حوزه های هوش مصنوعی، امنیت ســایری، ارتقای 
مهارت های دیجیتال و فضاهای داده مشترک اختصاص می یابند.

یکی از بســته ها نیز بــه صرف هزینه برای راه اندازی و نگهداری شــبکه 
ای از قطب های نوآوری دیجیتال برای پشــتیبانی از دیجیتالی شــدن اروپا 

اختصاص دارد.
اروپــا قصــد دارد از این طریق ظرف یک دهه آینــده به اهداف خود برای 
دیجیتالی شــدن دســت یابد و بر چالش هایی که بر ســر راه ایجاد حاکمیت 

سایبری وجود دارد، غلبه کند.
 مقامات کمیســیون اروپا قصد دارند طی ســال های آینده در صورت لزوم 

مبالغ بیشتری برای تحقق این اهداف صرف کنند.
همچنین قرار است این برنامه با دیگر برنامه های توسعه دیجیتال کمیسیون 
اروپا پیوند بخورد تا به شــکل بهتری اجرایی شود. انتظار می رود ظرف هفت 
ســال آینده در مجموع ۷.۵ میلیارد یورو بودجه به توسعه حاکمیت دیجیتال 

در اروپا و افزایش رقابتی بودن این بازار اختصاص یابد.

شناسایی یک ژن جدید موثر در تنظیم چرخه خواب و بیداری

سرمایه گذاری اروپا برای توسعه فناوری های دیجیتال
کنسرو علی دایی هم رسیدکنسرو علی دایی هم رسید

گــروه از پژوهشــگران انگلیســی و آلمانــی، روش جدیــدی را بــرای 
 ارائه واکســن و درمــان آلزایمر ابــداع کرده اند که نتایج امیدبخشــی را در

 موش ها نشان داده است.
 به نقل از لایف آرک، پژوهشگران انگلیسی و آلمانی در بررسی مشترکی، 
یک روش جدید و امیدوارکننده برای ارائه درمان و واکسن آلزایمر ابداع کرده اند.

هم درمان مبتنی بر پادتن و هم واکسن مبتنی بر پروتئین که توسط این 
گروه پژوهشــی ابداع شده است، نشــانه های آلزایمر را در موش های مبتلا به 

این بیماری کاهش داد.
هدف قرار دادن پروتئین محلول

بیماری آلزایمر که شــایع ترین نوع زوال عقل به شمار می رود، یک اختلال 
مغزی اســت که به تدریج بدتر می شود و حافظه، تفکر و مهارت های زبانی را 
از بین می برد. در حال حاضر هیچ درمان موثری برای پیشــگیری، کند کردن 

یا معکوس کردن آلزایمر وجود ندارد.
یکی از نشانه های آلزایمر، تشکیل شدن ساختارهای غیر طبیعی موسوم به 

»پلاک های آمیلوئید« در مغز است. 
پروتئین آمیلوئید بتا به صورت طبیعی در شکل های گوناگون در مغز مبتلا 

به آلزایمر وجود دارد.
 یکی از این شکل ها می تواند به هم بپیوندد و نهایتا پلاک هایی را تشکیل 
 دهد که بین سلول های عصبی جمع می شوند اما همین پروتئین به شکل های

 محلــول کوتاه تر نیز وجود دارد که به عقیده دانشــمندان، کلید توســعه و 
پیشروی بیماری است.

پادتن و واکســن جدیدی که در این پژوهش ابداع شده اند، شکل متفاوت 
و محلــول پروتئین آمیلوئید بتا را هدف قرار می دهند که ممکن اســت برای 

سلول های مغز مضرتر باشد.
پروفســور »توماس بایر«)Thomas Bayer(، پژوهشــگر »دانشگاه پزشکی 
گوتینگن«)UMG( گفت: در آزمایش های بالینی، هیچ کدام از درمان های بالقوه ای 
که پلاک های آمیلوئیدی را در مغز حل می کنند، موفقیت زیادی را در کاهش 
نشــانه های آلزایمر نشــان نداده اند. برخی از آنها حتی عوارض جانبی منفی 
داشته اند. به همین دلیل، ما روش متفاوتی را در پیش گرفتیم. ما پادتن هایی 
را در موش ها شناسایی کردیم که شکل های کوتاه شده نوع محلول آمیلوئید بتا 
را خنثی می کنند اما به شکل های طبیعی پروتئین یا پلاک ها متصل نمی شوند.

ساختار جدیدی به شکل سنجاق سر!
دکتــر »پرتــی باکرانیــا«)Preeti Bakrania( و همکارانــش در بنیــاد 
پژوهشــی »لایــف آرک«)LifeArc(، یــک نمونه انســانی از پادتــن را ابداع 
 کردنــد کــه  »TAP01_04« نــام دارد و کمتــر بــه بــروز واکنــش ایمنی 

در انسان منجر می شود.
هنگامی که این گروه پژوهشی به بررسی چگونگی و محل اتصال پادتن به 
شکل کوتاه شده آمیلوئید بتا پرداختند، شگفت زده شدند. آنها مشاهده کردند 
که پروتئین آمیلوئید بتا، ساختار متمایزی به شکل سنجاق سر را به خود گرفته 

است که پیشتر هرگز دیده نشده بود.
کشــف این ســاختار منحصر به فرد، به پژوهشگران کمک کرد تا قطعه ای 
پایدار از این ناحیه پروتئین را مهندســی کنند که ســاختار شبیه به سنجاق 

سر را تشکیل می دهد.
شــاید این قطعه مهندسی شــده از آمیلوئید بتا، بتواند به عنوان واکسنی 
 04_TAP01 استفاده شود که سیستم ایمنی بدن را برای تولید پادتن های نوع
تحریــک می کند. این نوع پادتن ها می توانند محافظت در برابر ابتلا به بیماری 

آلزایمر را فراهم کنند.
هنگامی که این گروه پژوهشی، پروتئین مهندسی شده آمیلوئید بتا را روی 
موش ها آزمایش کردند، متوجه شــدند موش هایی که این واکســن را دریافت 

کرده اند، نوع مورد نیاز پادتن را تولید می کنند.
قابلیت تغییر دادن زندگی

پژوهشــگران دانشگاه پزشــکی گوتینگن، هم پادتن انسانی و هم واکسن 
مهندسی شده آمیلوئید بتا موسوم به »TAPAS« را در دو مدل متفاوت از موش های 

مبتلا به آلزایمر آزمایش کردند.
آنها با استفاده از روش های تصویربرداری شبیه به روش های تشخیص آلزایمر 
در انســان، دریافتند که هم پادتن و هم واکسن به بازیابی عملکرد سلول های 
عصبی، افزایش ســوخت و ساز گلوکز در مغز، بازیابی حافظه و کاهش تشکیل 

پلاک آمیلوئید بتا کمک می کنند.
باکرانیا گفت: پادتن انســانی TAP01_04 و واکسن TAPAS، با پادتن ها یا 
واکســن های پیشین آلزایمر که در آزمایش های بالینی بررسی شده اند، بسیار 
متفاوت هستند زیرا شکل متفاوتی از پروتئین آمیلوئید بتا را هدف قرار می دهند. 
نتایج پژوهش تاکنون بسیار هیجان انگیز بوده اند و نشان دهنده تخصص علمی 
گروه هستند. اگر این روش جدید موفقیت آمیز باشد، می تواند زندگی بسیاری 

از بیماران را متحول کند.
 University(»پژوهشگر »دانشگاه لستر ،)Mark Carr(»پروفسور »مارک کار
of( گفت: اگرچه این پژوهش هنوز در مراحل ابتدایی است اما اگر   Leicester
این نتایج در آزمایش های بالینی انســانی تکرار شوند، می توانند تحول آفرین 
باشــند. این نتایج نه تنها امکان درمان آلزایمر را پس از شناســایی نشانه های 
آن فراهم می کنند، بلکه ممکن است انسان را پیش از ظاهر شدن نشانه ها، در 

برابر بیماری واکسینه کنند.
پژوهشگران در حال حاضر در جستجوی شریک تجاری برای بررسی پادتن 

و واکسن در آزمایش های بالینی هستند.
این پژوهش، در مجله »Molecular Psychiatry« به چاپ رسید.
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